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حذف سامانه هاي قرعه كشي 
خودرو

 توليد 
و معضل ماليات

 رابطه بين
 تورم و بورس

 نكاتي در باب 
هفتمين برنامه توسعه

طي روزه��اي اخير بحث هاي 
مرتبط با تعطيلي سامانه هاي 
فروش و قرعه كش��ي خودرو 
بازتاب هاي زي��ادي در فضاي 
رس��انه اي و عمومي كش��ور 
پيدا كرده اس��ت. ارزيابي هاي 
فراواني ه��م در رد يا قبول آن 
مطرح مي شود. موضوعي كه 
موافقت ها و مخالفت هاي بسياري ايجاد كرد و ديدگاه هاي 
متعددي درباره آن مطرح شد. شخصا مخالف كليت بحث 
قرعه كشي خودرو بوده و معتقدم بازار خودروي كشور بايد 
از اساس درست شود. اينكه خودرو به بورس برود يا از طريق 
سامانه قرعه كشي شود، فاقد اهميت بنيادين است. ضمن 
اينكه وجود سامانه هم براي اين بود كه خودرو بر اساس يك 
ساز و كار مشخص توزيع شود. در واقع از اين طريق رانت 
خودرو در كشور توزيع مي شود. اما امروز شرايط تغيير كرده 
است، با وجود قانون واردات خودروي دست دوم خارجي و 
كاهش تقاضاي خودروهاي مونتاژي اساسا كاركرد سامانه 
ديگر ضرورتي ندارد. حتي اگر استراكچر و چارچوب آن 
حفظ ش��ود، ماهيت داخلي آن از ميان رفته است. وقتي 
براي خودروهاي مونتاژي ب��راي 10 عرضه، 9 متقاضي 
خودرو وجود داشته باشد، ديگر قرعه كشي معناي خود را 
از دست مي دهد. اين موضوعي است كه منطقي معاون وزير 
صمت به آن اشاره كرده و از تعطيلي سامانه هاي قرعه كشي 
خبر داده بود. با توجه به اينكه تقاضا در حال تعديل است، 
حتي در صورتي كه سامانه تعطيل نشود، فلسفه وجودي 
و كاركرد آن از بي��ن رفته و ديگر فايده اي ندارد. اميدوارم 
در كوتاه مدت به جايي برسيم كه ديگر نيازي به اين نوع 
سامانه ها وجود نداشته باش��د. ايرانياني كه مي خواهند 
خودرو بخرند، به شركت مراجعه كرده، ثبت نام به عمل 
آورده و كالاي خود را خري��داري مي كنند. در اين ميان 
برخي نگرانند كه سرمايه اي بودن خودرو باعث شود روند 
عادي به بازار خودروي ايران بازنگردد و اين روند همچنان 
ادامه داشته باشد. به اين صورت كه هر اندازه خودرو عرضه 
شود، متقاضي آن وجود داشته باشد. اين ابهام هم به نظرم 
در حال تغيير است. خودرو خاصيت سرمايه اي خود را از 
دست مي دهد، اگر روال عادي ش��ود، واردات آزاد شود و 
توليد و عرضه به تعداد باشد و فضا رقابتي باشد، ضرورتي 
وجود ندارد كه خودرو سرمايه اي شود. كالايي سرمايه اي 
است كه رشد قيمت آن بر اس��اس تورم باشد. اگر دولت 
بتواند سودآوري قيمت خودرو را به زير تورم برساند، روند 
تغيير مي كند. منظور از سودآوري زير تورم در مورد نرخ 
روز خودرو نيست. وقتي فردي خودروي 1402 مي خرد 
و 20 هزار كيلومتر هم از آن س��واري مي گيرد، نبايد در 
زمان فروش بيشتر از نرخ تورم به شما سود بدهد. اگر نرخ 
سودآوري خودرو به زير نرخ تورم برسد، كالاي سرمايه اي 
نخواهد بود. منظور آن است كه دپو كردن خودرو نبايد به 
اندازه ساير كالاهاي سرمايه اي سودآور باشد. باز هم پرسش 
ادامه در صفحه 4 ديگري مطرح مي شود.  

در اي��ن تردي��دي وج��ود 
ن��دارد كه در ي��ك اقتصاد 
كه با ش��رايط نرم��ال قصد 
حرك��ت به س��مت اهداف 
كلان خ��ود را دارد، باي��د 
طوري برنامه ريزي كرد كه 
درآمدهاي اصلي دولت در 
ماليات به شكلي قابل رصد 
برنامه ريزي تبديل ش��ود و قطعا بايد در اين حوزه 
فع��الان اقتصادي نيز اقدامات لازم را انجام دهند با 
اين وجود اما بايد در نظر داشت كه  در ماليات ستاني، 
تفاوتي مه��م مي��ان فعاليت هاي تولي��دي و غير 
تولي��دي وج��ود دارد. امروز ب��ا توجه ب��ه ارتباط 
گسترده اقتصادها در نقاط مختلف جهان، بسياري 
از شركت ها به ش��كل بين المللي كار مي كنند و از 
اين رو جذب س��رمايه گذاري جديد نيز به ش��كل 
بين المللي دنبال مي ش��ود. در ايران اما با توجه به 
مش��كلات و محدوديت هايي كه تحريم ها به وجود 
آورده يا راه ورود سرمايه گذاران بسته بوده يا عملا 

آنها براي مدتي طولاني در كشور باقي نمانده اند.
ش��رايط براي س��رمايه گذاران داخلي نيز چندان 
متفاوت نيس��ت. از سياست هاي كوتاه مدت و بعضا 
متناقض گرفته تا مشكلاتي كه براي سرمايه گذاران 
به وجود مي آيد همگي نش��ان از آن دارد كه ما در 
عمل نتوانسته ايم ش��رايط را براي توليدكنندگان 
واقع��ي فراه��م كنيم. در بس��ياري از كش��ورهاي 
توس��عه يافته دني��ا، دولت براي آنك��ه از يك فعال 
اقتصادي واقعي حمايت كند، نه تنها او را از ماليات يا 
سياست هاي تنبيهي معاف مي كند كه حتي با ارايه 
زمين و تسهيلات به دولت افزايش سرمايه گذاري ها 

در اين بخش ها نيز مي رود.
در اين ترديدي وجود ندارد كه دولت بايد به سمت 
اس��تفاده از منابع مالياتي و ساير درآمدهاي پايدار 
اقتصادي حركت كند اما س��وال اينجاست كه چه 
اقدامي حياتي در اين زمينه برنامه ريزي شده است؟ 
اگر ما قصد افزايش درآمدهاي مالياتي را داريم، بايد 
در نظر داشته باشيم كه توليدكنندگان واقعي بايد از 
سختگيري ها معاف شوند و در واقع راه براي جذب 

سرمايه واقعي باز شود.
اگر اصلاحات لازم در اين حوزه انجام شد، ما شاهد 
آن خواهيم بود كه هم سرمايه گذاران فشار كمتري 
را احس��اس مي كنند و هم با سياست هاي درست، 
توليد كم هزينه مي ش��ود و در مقابل فعاليت هاي 
دلالي و س��فته بازي پر هزينه مي شوند. اگر اين كار 
را نكنيم اما همچنان با اين چالش مواجه هس��تيم 
كه دولت بر روي كاغذ قصد حمايت از توليد را دارد 
اما در عمل آنقدر مشكلات و چالش ها در مسير قرار 
مي گيرند كه سرمايه گذاران در نهايت، فرار را بر قرار 

ترجيح مي دهند. 

ب��ورس و ت��ورم رابط��ه 
مس��تقيمي دارن��د و ب��ازار 
س��رمايه مي تواند با تكيه به 
تورم رشد قابل توجهي داشته 
باشد. در حال حاضر تورم در 
اقتصاد كشور ما بيش از 40 
درصد است؛ اما اكنون بورس 
بازدهي كمتري از تورم دارد.
به ط��ور کلی بورس به علت ماهيت و ش��فافيت خود 
مي تواند بازدهي بيش از تورم به مردم بدهد و به نوعي 
تنها بازار مقاوم در برابر تورم است؛ اما مشكل اينجاست 
كه به علت دخالت و دس��تكاري شرايط بازار سرمايه 

وخيم شده است.
به طور متوسط بازدهي سال هاي گذشته  بازار سرمايه 
را با س��اير بازارها با اس��تفاده از شاخص تورم مقايسه 
مي كنيم متوجه مي شويم كه بازدهي اين بازار با رقابت 
بسيار بالا در ميان مدت و بلندمدت بسيار بيشتر بوده 
است. نكته قابل توجه اينجاست كه در كوتاه مدت به 
علت اتفاقات رخ داده بيش از اينكه فضاي مالي منطقي 
باشد؛ فضا هيجاني است و بيشتر شاهد تاثيرگذاري 

هيجان بر روي كليت بازار سرمايه هستيم.
در اصل در شرايط تورمي به طور متوسط، سود اسمي 
ش��ركت ها به دليل كاهش ارزش پول، افزايش پيدا 
مي كند. در واقع سودآوري افزايش نيافته، بلكه سود 
اسمي تحت تاثير تورم افزايش يافته است. اين افزايش 
به دليل جبران كاهش س��ود حقيقي است. بنابراين، 
با افزايش اين نرخ، س��ود تقسيمي شركت ها و به تبع 
آن قيمت سهام افزايش خواهد داش��ت. در مقابل با 
افزايش تورم در كوتاه مدت س��رمايه گذاران با توجه 
به ريس��ك بالاي نگهداري پول و كاه��ش ارزش آن، 
تمايل كمتري به نگهداري آن داشته و به دنبال كاهش 
حجم نقدينگي در سبد دارايي خود هستند. اين سود 
مي تواند روي ترازنامه شركت ها تاثير بسزايي داشته 
باشد دارايي ها متورم مي شوند و شركت هاي بورسي 
عمدتا دارايي هاي ارزش��مندي مثل ماش��ين آلات، 
مجوزها و زمين و… دارند. در بعد س��ود و زياني هم 
فروش با تورم رشد مي كند. البته هزينه ها هم با تورم  
رشد مي كنند ولي با توجه به تاثير اهرمي رشد فروش 
به تورم طبيعتا EPS شركت ها با رشد مواجه مي شوند، 
قيمت ها رشد مي كنند و كليت بازار نيز رشد مي كند 
ولي در كوتاه مدت اين بازار سرمايه است كه بازدهي 
مناسب دارد. در ميان مدت و بلندمدت كساني كه در 
بازار ماندند و سبد مناسب و كارشناسي شده اي داشتند 

توانستند بازدهي هاي خوبي را از بازار كسب كنند.
به طور كلي در اين شرايط اقتصادي تورم مي تواند به 
نفع بورس باشد و با رشد اين بازار ساير بازارهاي مالي 
نيز تكاني بخورد و كمي به سوددهي برسند؛ البته اين 
موضوع در شرايطي رخ مي دهد كه هيچ نهاد يا ارگاني 

در بورس دخالت نكند.

كلي��ات برنامه توس��عه هفتم 
ب��ه تصويب رس��يد. مخالفان 
و موافقان س��خنان بس��يار در 
خص��وص اين برنامه ب��ه زبان 
آوردند، ام��ا كليات به تصويب 

رسيد. 
رش��د اقتصادي هشت درصد 

در سال
رشد اشتغال 3.5 درصد در سال

از بين بردن فقر مطلق و مسكوت گذاشتن فقر چندبعدي
مردمي كردن اقتصاد

پيشرفت توام با عدالت
ارتقای توانمندي ها و مهارت افزايي شغلي ده هزار نفر زن!

و ساير شاخص هاي برنامه هفتم توسعه...
هر چند با شنيدن سخنان نمايندگان مجلس و تصويب 
كليات برنامه هفتم، به نظر مي رسد تغيير محسوسي در 
لايحه برنامه هفتم رخ ندهد، اما ذكر نقاط ضعف اين برنامه 
كه تمام بخش هاي كشور را در پنج سال آينده تحت تاثير 
قرار خواهد داد، مسووليت اجتماعي تمامي صاحبنظران 
اقتصادي-اجتماعي است. اين نوش��تار بر آن است تا در 
راستاي هدف رشد اقتصادي هشت درصد و پيشرفت توام 
با عدالت در برنامه هفتم توسعه، توجه مسوولان و نمايندگان 

در دولت و خانه ملت را به موارد زير جلب نمايد: 
- ميزان رشد: رشد سالانه هشت درصد، آرماني بسيار خوب 
براي كشور است، اما آنچه در برنامه هفتم تنظيم شده است 
چگونه قرار است، رشد هشت درصدي را براي كشور رقم 
زند؟ در برنامه هفتم نه خبري از تحليل وضعيت است، نه 
مخاطرات پيش رو، نه ارزيابي برنامه قبل كه در آن تحقق 
رشد هشت درصد در س��ال عليرغم رشد حداكثري  12 
درصد در دوره برجام، محقق نشد و نه ايده اي براي دستيابي 
به رشد هشت درصد در سال و در شرايطي كه حداقل در 
25 سال اخير چنين رشد سالانه اي وجود نداشته است. 
كافي است نمايندگان محترم مروري داشته باشند بر روند 

رشد اقتصادي در 30 سال اخير. نوسانات رشد در دوره اي 
كه كش��ور تحت تحريم بوده، كاملا مشهود است. آيا غير 
از اين است كه براي برنامه ريزي واقع بينانه، بايد به درس 
آموخته هاي گذشته توجه شود. آيا هيچ احتمالي مبني بر 
مواجهه با شوك هايي شبيه به آنچه در سال هاي اخير شاهد 
بوده ايم، وجود ندارد؟ آيا تمام تحريم ها رفع شده است؟ ذكر 
مخاطرات و پيش فرض ها و راهكارهاي پيش بيني شده براي 
مقابله با مخاطرات پيش بيني شده از اصول اوليه تدوين 
برنامه است. رشد هشت درصدي اگرچه آرماني زيبا است، 
اما خوب است تدوين كنندگان برنامه توجه داشته باشند 
كه ميانگين رشد در بهترين شرايط )سال هاي 76 الي 86(، 
4.6 درصد و پس از آن ميانگين رش��د 1.24 درصد بوده 
است. بنابراين ما در 25 سال اخير و به جز دو سال متولي در 
سال هاي 81 و 82 )و پس از چندين سال رشد مثبت بيش 
از 4 درصد(، شاهد رشد هشت درصد متوالي نبوده ايم. آيا 
تحول غير منتظره اي رخ داده كه مانع از توجه به روند 25 
ساله و چالش هاي اقتصادي ايران در هدفگذاري ها مي شود؟ 
و اگر چنين تحولي رخ داده، چرا در لايحه بدان اشاره نشده 
اس��ت؟ مگر نه اين اس��ت كه تدوين برنامه، هدفگذاري، 
تعيين شاخص و تعيين اقدامات مستلزم تحليل هاي قوي 
و دقيق و اشاره به تحليل ها در برنامه است؟ از ايرادات ديگر 
در هدفگذاري ها، عدم اشاره به ميزان شاخص در سال پايه 
و اهداف كمي سالانه است. در همه موارد يك متوسط رشد 
به عنوان شاخص كمي سالانه در نظر گرفته شده است و 

هيچ اشاره اي به مقادير پايه نشده است. 
- چگونگي دستيابي به رشد: نكته مهم ديگر در برنامه هفتم، 
ابهام در چگونگي رس��يدن به رشد هشت درصد در سال 
است. به جز بحث هاي كلي و سياست هاي معمول، هيچ 
ايده متفاوتي در رسيدن به هدف رشد هشت درصد در سال 
ارايه نشده است. در جاي جاي برنامه سخن از مردمي كردن 
اقتصاد و پيشرفت توام با عدالت مي شود، اما مشخص نيست 
مردمي كردن اقتصاد به چه معناست؟ روش هاي مردمي 
كردن اقتصاد چيست؟  ادامه در صفحه 4

رقيه نداييمهدي عليپورعلي خسرواني ارغوان فرزين معتمد

رييس اتاق ايران:  گشايش هاي ديپلماتيك در راه است 

 آشـتي با 
»FATF«؟

صورتحساب هاي سامانده موديان از 416 ميليون عبور كرد

۹1 درصد درآمدهاي شهرداري تهران در ۵ ماه اول امسال تحقق يافت

 شهرداري تهران در پنج ماهه نخست سال
 ماهانه 6 هزار ميليارد تومان درآمد كسب كرد 

هرچن��د دولت در ماه هاي گذش��ته باره��ا بر اين 
موضوع تاكيد كرده كه توانسته با وجود تحريم ها، 
فروش نفت ايران را افزاي��ش داده و درآمد حاصل 
از آن را نيز به كش��ور بازگرداند اما همچنان در اين 
موضوع ترديدي وجود ندارد كه دسترسي ايران به 
منابع نفتي محدود اس��ت و در اين زمينه استفاده 
از س��اير منابع درآمدي بايد ب��ه عنوان يك گزينه 
جدي دنبال شود. در واقع جداي از محدوديت هاي 
كوتاه مدت، موضوعي كه بايد به عنوان يك گزينه 
جدي در اقتصاد ايران دنبال شود، جايگزيني نفت، 
با درآمدهاي پايدار بايد به عنوان يك اولويت مهم، 

دنبال شود و در اين زمينه استفاده از منابع مالياتي 
بايد يكي از اصلي ترين راهبردها در اين زمينه باشد. 
نگاهي به تجربه كشورهاي توسعه يافته جهان نيز 
نش��ان مي دهد كه در اكثر اين كشورها، استفاده 
از منابع مالياتي به عنوان ي��ك هدف جدي براي 
دولت ها تعريف شده و بخش مهمي از درآمدهاي 
سالانه آنها از اين طريق تامين مي شود. در ايران اما 
با وجود آنكه براي سال هاي طولاني حرف از ماليات 
مطرح بوده، هيچ يك از دولت ها نتوانسته اند طوري 
شرايط را تغيير دهند كه درآمد مالياتي، سهم مهمي 
صفحه 2 را بخوانيد را به خود اختصاص دهد.  

آنگونه كه خزانه دار شوراي شهر تهران ديروز در صحن 
علني اين شورا گزارش كرد، در پنج ماهه نخست سال 
جاري 91 درصد از بودجه مصوب شهرداري تحقق 
يافته است. اگر چه درآمدهاي ناشي از ماليات ارزش 
افزوده و تملك دارايي هاي سرمايه اي شهرداري تهران 
افزايش محسوس و بيشتر از حد مصوب داشته است، 

اما 7 برابر شدن هزينه كسر پاركينگ به گونه اي كه 
هزينه كسر 4 واحد پاركينگ در منطقه يك تهران به 
9 ميليارد تومان )يعني كسب درآمد شهرداري از كسر 
هر واحد پاركينگ 2.5 ميليارد تومان بوده است!( بالغ 
شده است، با انتقاد برخي از اعضاي شوراي شهر مواجه 
صفحه 5 را بخوانيد شد و حتي رييس اين شورا، ... .  
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واريز منابع 
حاصل از فروش نفت

به صندوق توسعه ملي ممنوع!

دور باطل! 
سياست صنعتي در يك 
تعريف عبارت اس��ت از: 
»اقدام��ات هماهن��گ 
دولت در جهت هدايت 
مناب��ع توليد به س��وي 
توليدكنندگان داخلي 
در برخي صنايع خاص، 
ب��ه منظ��ور كم��ك به 
رقابت پذير شدن آنها« )كميسيون تجارت بين الملل 
امريكا( و در تعريفي ديگر به معناي »تلاش فعال 
براي ايج��اد چارچوب و ش��رايطي مطلوب براي 
توسعه و نوآوري بنگاه ها- كه بيشترشان كوچك 
و متوسطند »به منظور دستيابي به توسعه صنعتي 
و اش��تغال زايي« )كنفرانس ليسبون(. هر يك از 
اين تعاريف عمودي يا افق��ي را كه بپذيريم، اصل 
مس��لم ضرورت وجود »انسجام« و »هماهنگي« 
سياست ها و اقدامات و پرهيز از تصميم گيري هاي 

جزيره اي و بعضا متناقض است. 
در هفته گذشته در زماني كه آقاي رييسي مشغول 
افتتاح واحد نيروگاهي فولاد مباركه اصفهان و طرح 
انتقال آب از درياي عمان به اين اس��تان به منظور 
استفاده عمدتا صنعتي بود و از ضرورت رشد و رونق 
توليد به خصوص در صنايع مادر سخن مي گفت، 
اختلاف دو وزارتخانه اقتصاد و راه و شهرسازي بر 
سر نحوه عرضه محصولات فولادي و سيماني بالا 
گرفت. در يك س��و وزير راه قرار دارد كه خواستار 
خروج اين محصولات از بورس كالاس��ت و عرضه 
در اين بازار را س��بب گران��ي و در نتيجه نافرجام 
ماندن وعده س��اخت يك ميليون مسكن در سال 
دولت مي داند و در س��وي ديگر وزير اقتصاد است 
كه مخالف اين تغيير بوده و »بورس كالا را بس��تر 
شفاف نظام توزيع كالاهاي اساسي و پايه« عنوان 
مي كند كه »مانع رانت و فساد و...« مي شود. دبير 
انجمن صنفي كارفرمايان صنعت سيمان نيز در اين 
ميان حق را به وزير اقتصاد مي دهد و معتقد است: 
»اينكه قفل مسكن با خروج سيمان از بورس كالا 
باز مي شود يا سيمان و فولاد، مسكن ملي را گروگان 
گرفته اند، جملات كليش��ه اي اس��ت كه درست 
نيستند و به واقعيت موضوع نمي پردازند.« )7/6( 

 همين تضاد و درگيري ها را در سطحي فراگير تر 
در كل اقتص��اد و فعاليت هاي صنعتي ش��اهديم. 
چنانك��ه در حالي كه دولت هر روز از بازگش��ت و 
احيای ده ها واحد صنعتي غيرفعال به عرصه توليد 
خبر مي دهد )آخرين آنها خبر: »دولت سيزدهم 
توانست بيش از هفت هزار واحد صنعتي را با گره 
گشايي در مشكلات آنها به مدار توليد بازگرداند« 
)معاون وزير كش��ور- ايرنا- 1402/7/6( سركوب 
قيمت ها با ش��دت ادامه دارد و بسياري از بنگاه ها 
را به تعطيلي يا كاهش فعاليت كشانيده است. در 
واقع با سركوب قيمت ها و افزايش ناترازي دخل و 
خرج دولت و بروز تورم هاي بالا و مداوم )ايران تنها 
كشوري در جهان كه نزديك به چهار دهه تورم دو 
رقمي داشته است( در كنار ساير مشكلات حاد و 
در راس آنها تحريم هاي بين المللي، توليد صنعتي، 
توجيه خود را از دس��ت داده و نفس بنگاه هاي به 
شمارش افتاده اس��ت. در اين اثنا دولت در نقش 
رابين هود ظاهر ش��ده و ب��ا توزيع ان��واع يارانه ها 
)تسهيلات ارزي و ريالي و انرژي ارزان و...( و بعضا 
اعطاي موقعيت انحصاري ب��ه بعضي بنگاه ها در 
بخش ه��اي داراي اولويت يا اقداماتي نظير پايين 
نگه داشتن نرخ بهره و بيش ارزش گذاري پول ملي 
و كنترل مواد خام و.... سعي در احيای بنگاه هايي 
مي كند كه متاثر از سياست هاي اختلالزاي دولتي 
دچار ورشكستگي اند و توزيع اين رانت ها، ناترازي ها 
را تش��ديد و اين چرخه باطل را ماندگار مي سازد. 
دور باطلي كه كش��ورمان را در بدترين رتبه هاي 
آزادي اقتصادي و كس��ب و كار و ادراك فساد و... 

قرار داده است. 
بر اين اس��اس وجود »سياست صنعتي« امري 
ضروري براي كشورهاي در حال توسعه همچون 
ايران اس��ت چراكه »توس��عه اقتصادي مدرن 
ماهيتا فرآيندي است متضمن تحولات مداوم 
ساختاري در فناوري، صنعت و نهادهاي اجتماعي 
– اقتصادي و سياسي ...اما دولت ها در اين كشورها 
در ايفاي نقش خود در تامين، هماهنگ سازي 
و ارتقاي زير س��اخت هاي سخت )يا فيزيكي( و 
زيرساخت هاي نرم )يا نهادي( مبتني بر مزيت 
نسبي موفق عمل نمي كنند و اين كمبودها به 
گلوگاه اقتصادي تبديل مي ش��وند« )»انقلاب 
درسياس��ت صنعتي«-اس��تيگليتز، جاستين 
لين-موسسه مطالعات بازرگاني( اينكه آيا اين 
توصيه ه��اي راهبردي حاصل دان��ش و تجربه 
افراد و نهادهاي متخصص در اين حوزه ها شنيده 
مي ش��ود يا همچنان به تشويق منتفعان از اين 
سياست هاي جزيره اي و ناكارآمد دلخوش داشته 
مي ش��ود، سوالي اس��ت كه متاسفانه پاسخش 
تقريبا روش��ن اس��ت »كه گوش اگر گوش تو و 
ناله اگر ناله ماس��ت، آنچه البته به جايي نرس��د 

فرياد است«! 

حسين حقگو

يادداشت-1

خبره��اي خوبي از مش��هد ب��ه تهران مخابره ش��د؛ 
از احتم��ال پذي��رش »اف اي تي اف تا جدي ش��دن 
مذاكرات.« رييس اتاق ايران در نشست ماهانه هيات 
نمايندگان كه به ميزباني اتاق مش��هد برگزار ش��د، 
از گش��ايش هاي دي پلماتيك كه در عرصه سياس��ي 
كشور در جريان است، سخن گفت. اظهارات حسين 
س��لاح ورزي، حكاي��ت از اخبار غيررس��مي درباره 
پذيرفته شدن »اف اي تي اف« و امكان جدي تر شدن 
مذاكرات دارد. البته با وجود انتش��ار برخي خبرهاي 
خوش مبني بر ايج��اد گش��ايش هاي ديپلماتيك، 
سياس��ت گذاران در برخي حوزه ها با جديت س��عي 
مي كنند تا محدوديت هاي داخلي بيشتري بر سر راه 
فعالان اقتصادي ايجاد كنند. بخش خصوصي بر اين 
باور است كه اگر تحريم ها نتوانس��ت اقتصاد ايران را 
به فروپاشي برساند، اجراي سياست هاي اشتباه حتماً 
اين كار را خواهد كرد. از اين رو، چند راه حل كاربردي از 
جمله »ادامه سياست هاي تنش زدايي دولت با سرعت 
بيشتر، افزايش فروش نفت و گاز و تزريق پول اين منابع 

در تكميل زنجيره توليد ارزش به جاي واردات نهايي 
وتسهيل ورود سرمايه خارجي« به دولتمردان پيشنهاد 
شد.  نشس��ت ماهانه هيات نمايندگان اتاق ايران در 
مشهد برگزار ش��د كه با استقبال گس��ترده اعضاي 
هيات نمايندگان روبرو شد. رييس اتاق ايران، در اين 
نشس��ت با اش��اره به اينكه جهش نرخ ارز و تورم هاي 
بالا، هزينه هاي توليد را به ش��دت بالا ب��رده و قدرت 
رقابت پذيري توليد كمتر شده است، گفت: در چنين 
شرايطي، در صورت اصرار بر تداوم پيمان سپاري ارزي، 

قطعا صادرات كاهش خواهد يافت.
حس��ين س��لاح ورزي گفت: اخبار غيررسمي درباره 
پذيرفته ش��دن »اف اي تي اف« ش��نيده ايم و امكان 
جدي ت��ر ش��دن مذاك��رات ه��م وج��ود دارد. اما با 
وجود انتش��ار برخي خبرهاي خ��وش مبني بر ايجاد 
گشايش هاي ديپلماتيك، سياست گذاران در برخي 
حوزه ها با جديت س��عي مي كنند تا محدوديت هاي 
داخلي بيشتري بر سر راه فعالان اقتصادي ايجاد كنند.

او راه حل كاهش رشد تورم را از طريق خاموش كردن 

موتورهاي ايجاد نقدينگي همچون بدهي هاي بانكي 
و چاپ پول و همين ط��ور كاهش هزينه هاي تبادل از 
طريق بهبود روابط بين الملل و رفع محدوديت ها اعلام 
كرد و گفت: در هفته هاي اخير ش��اهد مخالفت هايي 
با نهادهاي بازارس��از مثل بورس كالا به بهانه مقابله با 
گران فروش��ي و مقابله با تورم هس��تيم اين در حالي 
اس��ت كه حذف نهادهايي مانند بورس و جايگزيني 
قيمت گذاري دستوري، به توسعه فساد منجر مي شود، 
بنگاه ه��ا را زيان ده مي كند و اثري جز كاهش توليد به 

دنبال نخواهد داشت.
به عقيده سلاح ورزي، اگر تحريم ها نتوانست اقتصاد 
ايران را به فروپاشي برساند، اجراي اين سياست ها حتماً 
اين كار را خواهد كرد.رييس اتاق بازرگاني ايران در ادامه 
دررابطه با وضعيت اقتصاد ايران گفت: در سال ميلادي 
گذش��ته حجم توليد ناخالص داخلي ايران حدود 40 
درصد توليد ناخالص داخلي عربستان و تركيه بوده كه 
اين امر اهميت نكات اقتصادي به سياست ها را نشان 
مي دهد.  صفحه 7 را بخوانيد

سالروز ولادت حضرت ختمی مرتبت محمد مصطفی )ص( و امام صادق )ع( را  تبريک می گوييم



بند مربوط به برداشتن سقف حقوق 
به كميسيون تلفيق ارجاع شد

با دستور رييس مجلس بندي از لايحه برنامه به كميسيون 
تلفيق ارجاع شد كه در آن سقف پرداخت حقوق كاركنان 
دولت برداشته مي شد. نمايندگان مجلس در جلسه علني 
بند الحاقي ماده ۱۸ را بررس��ي كردند. در اين بند آمده 
»حقوق و مزاياي قانوني كاركنان وزارتخانه ها، موسسات 
دولتي و نيروهاي مس��لح بدون تعيين سقف پرداخت 
حقوق و مزايا به طور كامل پرداخت مي ش��ود.« در ابتدا 
اصل اين ماده در مجلس مورد بررس��ي قرار گرفت كه 
البرز حسيني نماينده خدابنده، گفت: اين ماده به معناي 
برقراري حقوق هاي نجومي است و اگر ما سقف حقوق 
را برداريم ديگر چيزي قابل كنترل نيس��ت. پس از آن، 
اصل اين ماده به راي مجلس گذاشته شد كه نمايندگان 
با آن مخالفت كردند. سپس مجلس وارد بررسي پيشنهاد 
حذف اين بند شد؛ علي اصغر عنابستاني نماينده سبزوار 
در طرح پيشنهاد حذف خود گفت: برداشتن سقف حقوق 
مغاير عدالت اجتماعي اس��ت. شايسته مجلس نيست 
كه س��قف حقوق را بردارد كه در نهايت شاهد بازگشت 
حقوق هاي نجومي باش��يم.رحيمي مظفري نماينده 
سروستان به عنوان مخالف حذف اين بند، گفت: چه كسي 
گفته كه برداشتن س��قف حقوق به معناي حقوق هاي 
نجومي است؟ چرا بايد كسي كه در تهران و زير كولر كار 
مي كند با كسي كه در جنوب و در آن گرما مشغول به كار 
است حقوق يكسان بگيرند؟ بعد دوستان اسم كاركنان 
وزارت نفت را مي آورند. فيش حقوقي من با آنها را منتشر 
كنيد كه ببينيم اين خبرها هم نيست.اين نماينده مجلس 
با اشاره به اينكه امسال تعدادي از دانشگاه علوم پزشكي 
شيراز به خارج از كشور رفتند گفت: پس احساسي تصميم 
نگيريد عدالت به اين معني نيست كه همه به يك اندازه 
حقوق بگيرند. غني نظري نماينده خلخال به عنوان موافق 
حذف گفت: اينكه سقف حقوق وجود نداشته باشد منجر 
به ايجاد حرج و مرج در سيس��تم اداري مي شود. راه حل 
اينكه حقوق هاي برخي مشاغل همچون متخصصان و 
پزشكان مستثني ش��ود اين است كه در شوراي حقوق 
و دستمزد مواردي براي آنها به تصويب برسد. وي ادامه 
داد: اينكه عزيزان در سكوهاي نفتي فعاليت مي كنند و بايد 
حقوق ديگري بگيرند درست است اما اگر سقف برداشته 
شود نتيجه آن است كه يك فردي در ستاد وزارت نفت 
حقوق ۹۳ ميليوني مي گيرد كه اين خلاف عدالت است. 
محسن زنگنه سخنگوي كميسيون تلفيق در توضيح 
اين بند، گفت: ما در اينجا تاكيد داريم كه حقوق و مزاياي 
دولت بر اس��اس قانون باش��د؛ طبق ماده ۷۴ مديريت 
خدمات كشوري حقوق شاغلان و بازنشستگان و وظيفه 
بگيران پنج س��ال با پيشنهاد سازمان به تصويب هيات 
وزيران مي رسد و نبايد سقف حقوق از هفت برابر حقوق 
ثابت تجاوز كند. وي افزود: ما در اصلاح ساختار بودجه 
هستيم و حق نداريم سقف را بر خلاف قانون ايجاد كنيم. 
ما هم با نجومي بگيران مخالفيم. كمال عليپور نماينده 
قائمشهر در تذكري گفت: آنچه در كميسيون با صحن 
مطرح شده متفاوت است. ما با شرايطي مواجه هستيم 
كه خلبانان ما به كشورهاي حاشيه خليج فارس مي روند 
يا اينكه پزشكان و متخصصان ما مهاجرت مي كنند چون 

براي آنها سقف حقوق گذاشته ايم.

بانك ها در پرداخت تسهيلات 
مسكن تعلل نكنند

عضو كميس��يون برنام��ه و بودجه مجلس ش��وراي 
اس��لامي گفت: انتظار مي رود با دستور رييس جمهور 
شاهد تس��ريع در پرداخت تسهيلات مسكن از سوي 
بانك ها باشيم تا روند س��اخت مسكن سرعت بگيرد. 
حجت الاسلام سيدمحمدرضا ميرتاج الديني با اشاره 
به تاكيدات اخير رييس جمهور در شوراي عالي مسكن 
درباره لزوم پرداخت تسهيلات مسكن گفت: بايد دستور 
رييس جمهور جدي گرفته شود چون بانك ها بايد ۳۰ 
درصد از اعتبارات خود را در راستاي مسكن هزينه كنند 
كه گاهي برخي از بانك ها با س��خت گيري تسهيلات 
پرداخ��ت نمي كنند. وي اف��زود: اخيرا رييس جمهور 
تاكيد داشت كه بايد مديران بانك هايي كه در پرداخت 
تسهيلات مسكن كوتاهي داشته اند بازخواست شوند 
و وضعي��ت پرداختي ها بهتر ش��ود؛ انتظ��ار مي رود با 
اين دستور رييس جمهور ش��اهد تسريع در پرداخت 
تسهيلات مسكن از سوي بانك ها باشيم. اين نماينده 
مجلس با اشاره به گزارش هاي نظارتي مجلس درباره 
عملكرد بانك ها، گفت: س��اخت مسكن چندين ركن 
دارد؛ يكي از آنها فراهم كردن زمين از سوي دولت است 
كه اين كار در حال انجام ش��دن اس��ت. مرحله بعدي 
اعطاي تسهيلات بانكي است كه اگر به درستي انجام 
نشود زحمات از بين مي رود، موضوع ديگر هم مديريت 

درست و عملكرد انبوه سازان و پيمانكاران است.

اعضاي هيات مولدسازي
حق جلسه دريافت نمي كنند

رييس سازمان برنامه و بودجه در مجلس شوراي اسلامي 
گفت: كساني كه در هيات مولدسازي هستند حتي يك 
ريال هم حق جلس��ه دريافت نمي كنند. داوود منظور 
در جلسه علني يكش��نبه مجلس و در جريان بررسي 
ماده اي از لايحه برنامه هفتم توسعه در خصوص تشكيل 
هيات عالي مولد سازي دارايي هاي دولت گفت: اين ماده 
شاه كليد و رآكتور مولد سازي است. در اين ماده سازوكار 
براي نظارت و كنترل آمده است. اين هيات ضابطه مند 
بوده و نظارت دقيق دارد. در اين هيات رييس قوه مقننه 
و نماينده اش و دادستاني كل كشور نيز حضور دارند. وي 
اضافه كرد: در اين بين حرف هايي در فضاي مجازي مطرح 
مي شود، چون هرگاه كار خوبي انجام مي شود يك عده 
مي خواهند آن را خراب كنند؛ همانطور كه دولت پاسخ 
داد كس��اني كه در هيات مولد سازي هستند يك ريال 
حق جلسه دريافت نمي كنند. اين حرف ها براي تخريب 
كار ارزشمندي است كه س��ه قوه مشترك با هم انجام 
مي دهند. هيات مولد سازي نشان داد كه هماهنگي كامل 
بين سه قوه براي انجام اين كار پرخير و بركت وجود دارد.

هرچند دولت در ماه هاي گذشته بارها بر اين موضوع تاكيد 
كرده كه توانس��ته با وجود تحريم ها، فروش نفت ايران را 
افزايش داده و درآمد حاصل از آن را نيز به كشور بازگرداند 
اما همچن��ان در اين موض��وع ترديدي وجود ن��دارد كه 
دسترسي ايران به منابع نفتي محدود است و در اين زمينه 
استفاده از ساير منابع درآمدي بايد به عنوان يك گزينه جدي 
دنبال شود. در واقع جداي از محدوديت هاي كوتاه مدت، 
موضوعي كه بايد به عنوان يك گزينه جدي در اقتصاد ايران 
دنبال شود، جايگزيني نفت، با درآمدهاي پايدار بايد به عنوان 
يك اولويت مهم، دنبال شود و در اين زمينه استفاده از منابع 
مالياتي بايد يكي از اصلي ترين راهبردها در اين زمينه باشد. 
نگاهي به تجربه كشورهاي توسعه يافته جهان نيز نشان 
مي دهد كه در اكثر اين كشورها، استفاده از منابع مالياتي به 
عنوان يك هدف جدي براي دولت ها تعريف شده و بخش 
مهمي از درآمدهاي سالانه آنها از اين طريق تامين مي شود. 
در ايران اما با وجود آنكه براي س��ال هاي طولاني حرف از 
ماليات مطرح بوده، هيچ يك از دولت ها نتوانسته اند طوري 
شرايط را تغيير دهند كه درآمد مالياتي، سهم مهمي را به 
خود اختصاص دهد. هرچند از س��ال ۹۷ و با دور تحريمي 
جديد امريكا شرايط فرق كرد و چه در دولت روحاني و چه 
در دولت رييسي، به ماليات بهاي قابل توجهي داده شد اما 
هنوز راهي طولاني در اين زمينه مانده و دولت سيزدهم فعلا 
از هوشمند س��ازي مالياتي اي��ران مي گويد. »احس��ان 
خاندوزي« در آيين توسعه و يكپارچه سازي مركز ارتباط 
مردمي ۱۵۲۶، حوزه آگاهي بخش��ي و اطلاع رس��اني به 
موديان را يكي از ضرورت هاي نظام مالياتي عنوان كرد. وي 
بيان داش��ت: با توجه به آگاهي هاي كمي كه در خصوص 
ماليات در سطح جامعه وجود دارد، توسعه و يكپارچه سازي 
مركز ارتباط مردمي ۱۵۲۶ سازمان امور مالياتي در ستاد و 
ادارات كل گام مهمي اس��ت كه در اين راس��تا انجام شد. 
خاندوزي، هوشمندسازي فرآيندهاي وصول ماليات را گام 
اصولي ديگر در اين مس��ير عنوان و تأكي��د كرد: اين روند 
چگونگي مواجهه و نوع ورودي كه كاربرها و موديان در نظام 
مالياتي دارند را كاملا به صورت سيس��تمي، كاربر پسند، 
شفاف و سريع مي كند. وزير امور اقتصادي و دارايي، اجراي 
سامانه موديان را يكي از بزرگ ترين زيرساخت ها براي اخذ 
ماليات هوشمند در كشور دانست و گفت: ميليون ها پرونده 
ارزش افزوده تعيين تكليف نشده با اجراي اين قانون تعيين 
تكليف خواهد شد. وي اجراي برخط فرآيندهاي مالياتي 
مثل استرداد را كه بعضا مورد شكايت فعالان اقتصادي است، 
يكي ديگر از دس��تاوردهاي اجراي اين قانون عنوان كرد و 
ادامه داد: كمك ساير دستگاه ها به سازمان امور مالياتي براي 
اجراي قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان، فرايند 
هوشمندسازي اقتصاد كش��ور و نظام مالياتي را سرعت 
مي بخشد. خاندوزي، اجراي كامل پايانه هاي فروشگاهي و 
س��امانه موديان را تكليف قانوني دانس��ت كه وزارت امور 

اقتصادي و دارايي و س��ازمان امور مالياتي كشور در دولت 
سيزدهم با جديت پيگيري كرده است و ابراز اميدواري كرد 
تا پايان سال ۱۴۰۲ گزارش كاملي از روند اجراي اين قانون 
به مجلس و رياست جمهوري ارايه شود. وزير امور اقتصادي 
و دارايي، انگيزه بخشي به مديران و كاركنان و پشتيباني از 
سازمان امور مالياتي كشور توس��ط مجلس و دولت براي 
اجراي اين طرح ملي و پوست اندازي نظام مالياتي كشور را 
ضروري دانست و اظهار داشت: با اين پشتيباني ها مي توانيم 
فصل جديدي از نظام ماليات ستاني هوشمند و عادلانه را 
تحويل آيندگان دهيم. وي در بخش ديگري از سخنان خود 
اظهار داشت: چه در مورد واگذاري اموال مازاد بانك ها و چه 
در اجراي قانون جهش توليد مسكن كه قانونگذار به حوزه 
ماليات اشاره كرده است، مصرّ هستيم كه قانون اجرا شود و 
از وزارت راه و شهرسازي و بانك مركزي مي خواهيم كه به 
عن��وان مرجع معرفي و تاييد ارس��ال اطلاعات به وظايف 
خودش��ان عمل كنند و ما هم تمام قد از ابزار مالياتي براي 
اجراي قانون استفاده خواهيم كرد. اين عضو كابينه دولت 
س��يزدهم با تأكيد بر اينكه بانك هاي دولتي بايد در صف 
نخست اجراي قانون باشند، افزود: هيچ بهانه اي از بانك ها 
به ويژه بانك هاي دولتي براي همكاري ضعيف با نظام مالياتي 
پذيرفته نيست. در كنار خاندوزي، معاون او نيز آماري جديد 

از عملكرد سامانه موديان ارايه كرده است. اين سامانه از چند 
م��اه قبل با هماهنگي مجلس نهايي ش��ده اس��ت. عضو 
كميسيون اقتصادي مجلس با بيان اينكه در سال اول اجراي 
قانون با توجه به اينكه مردم با آن آش��نا نبودند يكس��ري 
تسهيلات حمايتي براي آنها در نظر گرفته شده بود، اضافه 
كرد: در اين يك س��ال گذشته برخي ماليات كسبه مورد 
بخشودگي نيز قرار گرفت و دليل اين موضوع هم اين بود كه 
در برخي مواقع كسبه اظهار كرده اند كه بخشي از تراكنش ها 
مربوط به خري��د و فروش نبوده و ممكن بوده به طور مثال 
فردي وامي را دريافت كرده و از دس��تگاه آن فرد براي نقد 
كردن كارت اعتباري اس��تفاده كرد كه اي��ن موارد مورد 
بخشودگي قرار گرفته است. مرحبا با تاكيد بر اينكه از سال 
دوم اجراي قانون قطعاً پايه دريافت ماليات بر اساس سامانه 
موديان و پايانه فروشگاهي خواهد بود، ادامه داد: از طريق 
اين سامانه و پايانه تراكنش ها شفاف مي شود اما بازاريان و 
كسبه نيز بايد در نظر داشته باشند كه هر تراكنشي كه پس 
از اين انجام مي شود به منزله خريد و فروش محاسبه مي شود 
و ماليات از آن اخذ مي شود كه بايد اصناف و بازاريان در اين 
موضوع دقت لازم را در حين اجراي قانون داشته باشند. عضو 
كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه با 
اجراي قانون موديان مالياتي و پايانه هاي فروشگاهي جلوي 

ناعدالتي ها در پرداخت ماليات ها گرفته خواهد شد، اظهار 
كرد: قطعاً با ايجاد اين پايانه ها س��ازوكاري واحد براي كل 
كالاهاي كشور ايجاد مي شود و جلوي احتكار گرفته مي شود 
و ماليات از بخش غيرمولد و دلال بازي كه پيش از اين فرار 
مالياتي محسوب مي شد نيز اخذ خواهد شد. وي با تاكيد بر 
اينكه اجراي قانون محاس��ن فراواني براي بخش توليد و 
اقتصاد كش��ور خواهد داش��ت، عنوان كرد: اخذ ماليات و 
اس��تفاده از آن در زيرساخت هاي كش��ور مي تواند براي 
پيشرفت كشور مفيد باشد و به رشد غيرتورمي اقتصاد كمك 
كند.نماين��ده آس��تارا در مجل��س با بيان اينك��ه يكي از 
كاركردهاي مهم پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان 
حذف مميزي و شفاف شدن اخذ ماليات ها خواهد بود، بيان 
كرد: از طريق اين س��امانه و پايانه اطلاعات موديان شفاف 
مي شود و بر كارآمدي اخذ ماليات ها تاثير فراواني خواهد 
گذاشت. مرحبا با تاكيد بر اينكه از طريق اجراي قانون قابليت 
رصد كنترل نظام توزيع كالا و جلوگيري از احتكار شكل 
مي گيرد، گفت: قطعاً اج��راي اين قانون منجر به مقابله با 
قاچاق كالا و هوش��مند ش��دن نظام توزيع كالا در كشور 
مي شود. پس از اين صحبت ها حالا آمارهاي اجرايي جديدي 
از اين س��امانه منتش��ر شده است. »س��يد محمد هادي 
سبحانيان« در آيين توسعه و يكپارچه سازي مركز ارتباط 

مردمي ۱۵۲۶ با تاكيد بر گفتمان حاكم بر راهبردهاي نظام 
مالياتي كه با حضور وزير اقتصاد، نمايندگان مجلس و مديران 
اين سازمان برگزار ش��د، اظهار داشت: با اجراي كامل اين 
قانون و تغيير رويكرد سازمان امور مالياتي از نظام سنتي به 
نظام هوشمند و مبتني بر حاكميت داده، اهداف مالياتي 
مق��رر در قانون بودجه و تأمي��ن درآمدهاي دولت محقق 
خواهد شد. وي افزود: علاوه بر اين، در گام نخست اجراي 
سامانه موديان نزديك به ۴.۵ ميليون و در گام دوم حدود ۹ 
ميليون دستگاه پذيرنده و ابزار پرداخت الكترونيك به پرونده 
مالياتي ملحق شدند. همچنين نزديك به يك ميليون و ۶۰۰ 
ه��زار شناس��ه كالا و خدمت و ح��دود ۳۶ ه��زار امضاي 
الكترونيك در اين بستر انجام شده است. سبحانيان با ارايه 
گزارش��ي از آخرين اقدامات و برنامه ه��اي نظام مالياتي، 
تصريح كرد: سازمان امور مالياتي در سال ۱۴۰۱ افزون بر 
۴۷۰ هزار ميليارد تومان درآمدهاي مالياتي وصول كرد كه 
اين آمار نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰، معادل ۵۴ درصد 
و در ۶ ماهه نخست سال جاري بيش از ۳۴۴ هزار ميليارد 
تومان درآمد مالياتي وصول كرد كه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل رش��د ۴۹ درصدي را نشان مي دهد. رييس كل 
سازمان امور مالياتي كش��ور همچنين به استفاده از همه 
ظرفيت هاي قانوني براي تامين منابع مالي دولت پرداخت 
و گفت: در خصوص معوقات مالياتي و همچنين در امر مبارزه 
با فرار مالياتي با تعيين كارگروه هاي ملي و استاني و برگزاري 
جلسات و تفاهمنامه و تعامل با نهادها و دستگاه هاي مرتبط 
اقدامات و دستاوردهاي بس��يار خوبي را در سراسر كشور 
شاهد هستيم و ماهانه گزارشاتي از اين موضوع اطلاع رساني 
مي ش��ود. وي در ادامه ضمن تبيين مباحثي نظير توليد 
اظهارنامه برآوردي، اولويت دهي ۱۰۰ پرونده بزرگ مالياتي، 
اع��لام فراخ��وان ماليات ب��ر ارزش اف��زوده، به كارگيري 
جديدترين نسخه سامانه موديان از اواخر شهريورماه، آخرين 
وضعيت ماليات ب��ر خانه هاي خالي، خانه ها و خودروهاي 
لوكس را نيز تشريح كرد. س��بحانيان در پايان با اشاره به 
گفتمان حاكم بر مودي م��داري در نظام مالياتي، يكي از 
مصاديق مودي مداري را پاسخ به شب هات و سوالات آنها و 
ارايه آموزش هاي لازم درخص��وص انجام تكاليف قانوني 
ايشان دانست و بيان داشت: راهكار حل بسياري از مشكلات، 
گفت وگو و تعامل و همچنين پاس��خگويي به س��والات و 
شبهات است و از همين منظر، مركز جامع ارتباطات مردمي 
۱۵۲۶ گامي عملياتي و مهم در گره گشايي از مشكلات مردم 
است كه در چارچوب تكريم ارباب رجوع، فصل جديدي از 
خدمت رس��اني و پاس��خگويي به مودي��ان مالياتي ارايه 
مي كنند. به اين ترتيب دولت سيزدهم از هوشمندسازي 
ماليات ستاني مي گويد، موضوعي كه در صورت همكاري 
ساير دستگاه ها مي تواند شيوه مالياتي ايران را پس از مدتي 
طولاني تغيير دهد و اين قطعا مسيري تازه پيش روي اقتصاد 

ايران قرار خواهد داد. 
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صورتحساب هاي سامانده موديان از 416 ميليون عبور كرد

وزير اطلاعات تشريح كرد

خيز دولت براي ماليات ستاني هوشمند

جزييات خنثي سازي بمب گذاري هاي تهران
وزير اطلاعات گفت: دشمنان مي خواستند در ايام اربعين 
۳۰ بمب به ص��ورت همزم��ان در ته��ران منفجر كنند. 
ازجمله مي خواستند در مس��ير راهپيمايي و الباقي را در 
س��اير مكان هاي عمومي منفجر كنند. بمب ها زمان دار 
بود و با موبايل منفجر مي شد. به گزارش شوراي نگهبان، 
حجت الاسلام والمسلمين س��يد اسماعيل خطيب وزير 
اطلاعات در گردهمايي اعضاي هيات هاي نظارت استاني 
كه با عنوان همايش »انتخابات ق��وي، منظم و موثر« در 
شهر مشهد مقدس برگزار شد، با گراميداشت هفته دفاع 
مقدس و فرارسيدن سالروز ميلاد پيامبر اكرم)ص( و امام 
جعفر صادق)ع( و هفته وحدت اظهار كرد: شوراي نگهبان 
به عنوان يك  نهاد مركزي و حياتي براي حفظ نظام، اسلام، 
قانون اساس��ي، ارزش ها و انقلاب  اس��لامي است. وزارت 
اطلاعات تكليف خود مي داند كه به ش��كل همه جانبه و با 
تمام امكاناتش در خدمت انتخابات باشد و در راستاي تحقق 
راهبردهاي اعلامي با هيات هاي نظارت، شوراي نگهبان و 
وزارت كشور همكاري كند. وي خاطرنشان كرد: رهبر معظم 
انقلاب دستگاه هاي امنيتي و اطلاعاتي را مكلف به جهاد 
تفاهم كردند كه اين هم افزايي، مشاركت، انسجام و همراهي 
امروز ثمره اش پيروزي و قدرتمندي نظام جمهوري اسلامي 
ايران است كه بايد تلاش كنيم اين اقتدار امنيتي كه به بركت 
همگراي��ي به وجود آمده تداوم پيدا كن��د. جا دارد از همه 
دستگاه هاي نظامي، انتظامي، قضايي، امنيتي، اطلاعاتي، 
وزارت كشور، دادگستري ها و دادستان ها كه در اين زمينه 
تلاش كردند، تش��كر كنيم. خطيب با اش��اره به برگزاري 
راهپيمايي عظيم اربعين حسيني )ع( گفت: در ماه گذشته 
شاهد حضور گسترده و عظيم مردم در راهپيمايي اربعين 
حسيني )ع( بوديم كه نشان دهنده قدرت و اقتدار اسلام، 
قرآن و دين به جهانيان بود؛ در زماني كه همه دنيا در جهت 
مقابله و دشمني با قرآن و اسلام هراسي تلاش مي كنند. 
وزير اطلاعات همچنين گفت: در روزهاي گذشته مردم در 
برابر توطئه ها و آشوبگري هاي دشمنان كه به منظور تداوم 
جنگ تركيبي در كشور طراحي كرده بودند، پيروز شدند 
كه اين را مديون حضور م��ردم و رهبري هاي مقام معظم 
رهبري هستيم كه هر روز با پيام، حكمت، نظر و نگاه شان 
توانستند در مقابل تمام توطئه ها و فتنه هايي كه دشمنان 
به شكل دسته جمعي و برنامه ريزي شده انجام مي دهند، 
بايستند و به شكست وادارند. وي با اشاره به سخنان رهبر 
معظم انقلاب در آغاز هفته دفاع مقدس گفت: ايمن سازي ها 
نتيجه هشت سال دوران دفاع مقدس است. امنيت امروز 
كشور را مديون رشادت ها و جانفش��اني هاي ايثارگران و 
رزمندگان جنگ تحميلي هستيم. خطيب در ادامه به بيان 
برخي از اتفاقات و حوادثي كه در يكي دو ماه گذشته به منظور 
مقابله با طراحي هاي دشمنان شكل گرفت، پرداخت و گفت: 

دشمن در سال گذشته تمام امكاناتش را براي ايجاد اجماع 
جهاني عليه جمهوري اس��لامي به كار گرفت. بيش از ۵۰ 
سرويس اطلاعاتي در سال گذشته بدين منظور با يكديگر 
همفكري و هم��كاري كردند. بيش از ۲۰۰ رس��انه نيز به 
شكل مستقيم و مداوم در اين جهت فعال بودند و تحريم ها 
و فشارهاي همه جانبه را نيز تشديد كردند.  وزير اطلاعات 
اضافه كرد: دشمن تلاش كرد با افزايش فشارها و تحريم ها 
در موضوعات مختلف يك همگرايي عليه ايران ايجاد كند تا 
آشوب ها و اغتشاش ها را تداوم ببخشد، بحران امنيتي ايجاد 
كند و آن را تا انتخابات ادامه دهد. نيروهاي امنيتي، اطلاعاتي 
و نظامي و انتظامي با اشراف و آگاهي از برنامه دشمنان، تلاش 
كردند با اقدامات اطلاعاتي و عملياتي آنها را ناكام بگذارند كه 
خوشبختانه موفق شدند. وي اعلام كرد: يكي از راهكارهاي 
دشمنان ايجاد حركت هاي ايذايي و تروريستي در داخل 
كشور بود تا بي ثبات سازي و امنيت زدايي را رقم بزنند كه 
اين اقدامات تروريستي مقدمه ايجاد آشوب مجدد در كشور 
بود. اروپا، دانمارك، هلند، آلمان، امريكا و رژيم صهيونيستي 
به طور مداوم در اين عمليات ها نقش داشتند و تلاش هاي 
زي��ادي در اين رابطه انج��ام دادند كه ن��اكام ماندند. وزير 
اطلاعات در ادامه خاطرنشان كرد: دشمن تلاش كرد تا بين 
گروه ها و افراد ضدنظام وحدت و همگرايي به وجود بياورد، 
اما در اين رابطه نيز ناكام ماند؛ به طوري كه نوچه هايش��ان 
مجبور مي شوند علني بگويند: به ما مي گويند برو گم شو. 
صوت هايي از اختلافات آنها و موضع گيري ها عليه خودشان 
منتشر شد كه استيصال خودشان را بيان كردند و در ادامه 
نيز صوت هاي ديگري منتشر خواهد شد. دشمن در سال 
جديد تلاش داشت تا سياستي واحد به همه آنها ابلاغ كند 
كه مهم ترين ركن آن اجراي عمليات هاي تروريس��تي و 
ناامن سازي بود. بنابراين به نوعي بين داعش، تجزيه طلب ها، 
منافقين، سلطنت طلب ها و گروه هاي نوپديد همگرايي 
به وجود آمد. وزير اطلاعات خبر داد: بر اس��اس اقدامي كه 
سپاه پاسداران در اقليم كردستان عراق انجام داد، توافق نامه 
شش ماه هاي بين ايران و عراق به وجود آمد تا گروهك ها 
خلع سلاح شوند. در روزهاي پاياني، سركنسولگري امريكا 
در اقليم كردستان كه بزرگ ترين سركنسولگري آن كشور 
در دنياست، سران اقليم را تهديد كرد كه اگر تجزيه طلب ها را 
خلع سلاح و از ورود به ايران منع كنيد، كمك هاي مالي مان 

را قطع خواهيم كرد.

    جزييات خنثي سازي
بمب گذاري هاي تهران

وزير اطلاعات در بخش ديگري از س��خنانش از افزايش 
چش��مگير قاچاق س��لاح به كش��ور در ماه هاي گذشته 
به منظور ايجاد آش��وب و ناامني خبر داد كه بس��ياري از 

محموله هاي قاچاق كش��ف و اعضاي آن توس��ط سپاه، 
فراجا و وزارت اطلاعات دس��تگير شدند. وي خاطرنشان 
كرد: دشمنان و گروهك ها كارگاه هايي به منظور ساخت 
بمب  و... در داخل كشور نيز فعال كردند. اين كارگاه ها در 
شهرهاي مختلف شناسايي و عوامل آن دستگير شدند. در 
ايام اربعين مي خواس��تند ۳۰ بمب به صورت همزمان در 
تهران منفجر كنند كه در اطلاعيه وزارت اطلاعات بدان 
اشاره  شد. ازجمله مي خواس��تند در مسير راهپيمايي و 
الباقي را در ساير مكان هاي عمومي منفجر كنند. بمب ها 
زمان دار ب��ود و با موبايل منفجر مي ش��د. خطيب افزود: 
دشمنان در اين رابطه به دنبال ايجاد كشته سازي بودند و 
اطلاعيه هايي نيز آماده كرده بودند كه در آن آمده بود اين 
كشته سازي به تلافي كشته هاي اغتشاشات است تا به  نظام 
نسبت دهند. تعداد زيادي از دستگيرشدگان از گروهك هاي 
تكفيري و تجزيه طلب بودند كه در كش��ورهاي منطقه 

آموزش ديده بودند.

    كشف فتنه انگيزي دشمنان در زاهدان
وزير اطلاعات در ادامه از كشف عمليات هاي انتحاري در 
ميان مردم طي روزهاي گذشته خبر داد و گفت: دشمنان 
در بازه زماني هشتم مهر ماه تلاش داشتند تا چند مولوي، 
پاسدار، قاضي و... را در كشور ترور كنند و طرفين را مقصر 
اين حادثه جل��وه دهند و به اختلاف��ات قومي و مذهبي 
دامن بزنند. خطيب تصريح كرد: دشمنان به دنبال ناامن 
كردن مرزهاي شرقي كشور هستند و لازم است علماي 
شيعه، اهل سنت و مسوولان هوشيار باشند. وي هشدار 
داد كه دشمنان به دنبال تداوم فتنه گري تا زمان برگزاري 
انتخابات هستند تا اختلافات دروني و اغتشاشات جديد به 

وجود آورند. همه بايد براي برگزاري امن انتخابات تلاش 
كنند تا همگرايي ها تداوم پي��دا كند و از تداوم فتنه گري 

جلوگيري شود.

    ضربه بزرگ به شبكه سازي دشمنان
وزير اطلاعات با بيان اين نكته كه نيروهاي اطلاعاتي اقدام 
تهاجمي عليه دشمن را نسبت به اقدام تدافعي در اولويت 
قرار داده اند، گفت: اين رويكرد موجب پيروزي در بسياري 
از عرصه ها شده و دشمنان را ناكام گذاشته است. دشمنان و 
سران رژيم صهيونيستي نيز معترف اند كه نيروهاي امنيتي 
ايران در عرصه تهاجمي موفق هس��تند. ام��روز نتانياهو 
با وحش��ت از ايران س��خن مي گويد. ژنرال هايشان هم از 
صدها برابر ش��دن حملات ايران سخن مي گويند و اين را 
بزرگ ترين چالش مي دانند. تهديد به ترور نش��ان دهنده 
هراس رژيم صهيونيستي از ايران است. خطيب اضافه كرد: 
وحشت آنها موجب شده تا فهرستي براي ترور تهيه كنند و 
بر عهده بگيرند. آنها نمي دانند كه نيروهاي ايران بزرگ شده 
شاگردان و رهروان يارِ امام هستند كه فرمودند بكشيد ما را، 
ملت ما بيدارتر مي شود، نظام مقتدرتر خواهد شد، نظام ثبات 
پيدا مي كند. اين شهادت ها توانسته باعث رشد و پيشرفت 
نظام در مقابل دشمن ش��ود. يك روزي با شهادت سردار 
دل ها، شهيد سليماني گفتند كه ما يك تهديد فوري را از 
جهان برداشتيم. اعلام كردند ما به تروريسم خاتمه داديم. 
امروز جايگزين و جانشين ايشان، سردار پرافتخار سردار قاآني 
را هم تهديد به ترور مي كنند. اگر خاتمه داديد چرا دوباره 
مي خواهيد دست به ترور بزنيد؟ اينها استيصالي است كه آنها 
از اقتدار نظام ما به آن گرفتار هستند. وي با تمجيد از اقدامات 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي و يادآوري اين سخن رهبر 

معظم انقلاب كه سپاه بزرگ ترين سازمان ضد تروريستي 
جهان است، عنوان كرد: پاسداران شاگردان نسلي هستند 
كه حماس��ه بزرگ دفاع مقدس را رقم زدند. همانطور كه 
آن نسل دشمن را زمين گير كرد، اين نسل نيز دشمنان را 
زمين گير كرده و به استيصال كشانده است. خطيب گفت: 
دش��منان پس از ناكامي هاي فراوان اكنون تلاش دارند با 
روش هاي ايذايي و تروريستي در روابط ما با كشورهاي ديگر 
اخلال ايجاد كنند كه تاكنون موفق نشده اند. دولتمردان 
امريكا در توصيه هاي راهبردي پيرامون ايران تأكيد دارند 

كه در مسير توسعه روابط ايران و جهان خللي ايجاد شود.

    ضرورت تلاش همگاني
براي تحقق راهبردهاي انتخاباتي

وزير اطلاع��ات در بخش پاياني س��خنانش با اش��اره به 
راهبرده��اي اعلام��ي رهبر معظم انق��لاب در خصوص 
انتخابات مبني بر مشاركت، امنيت، سلامت و رقابت گفت: 
همه وظيفه  داريم تمام توان و امكاناتمان را براي اجرايي 
شدن اين راهبردها به  كار گيريم. افزايش اميد در جامعه 
مي تواند در برگزاري خوب و ارزنده و فاخر انتخابات نقش 
بسياري داشته باشد و اين تأكيدي است كه بايد همه ما به 
آن توجه داشته باشند.خطيب تاكيد كرد: همه دستگاه ها 
به جاي اينكه براي يكديگر حاش��يه درست كنند، تلاش 
كنند تا تقويت دستگاه ها و واحدها دنبال شود و اثر عملي 
آن در جامعه نشان داده شود و طبيعتاً بتواند زمينه مشاركت 
را افزايش دهد. راه اصلي اين است كه همه ما در حاكميت 
دست به دس��ت هم بدهيم، دولت، قوه قضاييه، نيروهاي 
مسلح و مخصوصاً صداوسيما دس��ت به دست بدهيم تا 
اميد را در جامعه زنده كني��م. وي افزود: همين تحولاتي 
را ك��ه دولت در همين مدت ايجاد ك��رد، ايامي كه بحث 
حذف ارز ترجيحي مطرح شد و آن حركت بزرگ و اقدام  
شجاعانه با دستور رييس جمهور محترم آيت الله رييسي 
انجام شد. دولت علي رغم همه فشارها و تحريم ها توانسته 
پيشرفت هايي همچون رشد اقتصادي ۶ درصدي و كاهش 
نقدينگي به دست بياورد و تورم را كاهش دهد. اين در حالي 
بود كه بسياري از اقتصاددانان پيش بيني مي كردند تورم 
سه رقمي خواهد ش��د. خطيب در پايان خاطرنشان كرد: 
دش��من با بيان برخي واژه ها و اصطلاحات در حوزه هاي 
تغيير و اصلاح به دنبال تغيير هويت نظام جمهوري اسلامي 
است كه متأسفانه برخي نيز در داخل آن حرف ها را تكرار 
مي كنند. مردم نش��ان دادند كه از بعضي از س��ردمداران 
اين جريان عبور كردند و آنها ديگر جايگاه چنداني ندارند 
و آنهايي كه سياست هاي دش��من را در چارچوب تغيير 
قانون اساسي دنبال مي كنند در جهت از بين بردن هويت 

جمهوري اسلامي ايران هستند.

اقتصاد کلان



نمايندگان مجلس با م��اده )۱۴( لايحه برنامه هفتم 
توس��عه درباره واري��ز منابع حاصل از ف��روش نفت و 
ميعانات گازي به صندوق توسعه ملي براي جلوگيري 
از تاثير گذاري نوس��ان قيمت نفت ب��ر بودجه دولت، 
مخالف كردند و اين ماده براي اصلاح به كميس��يون 

تلفيق ارجاع دادند.
به گزارش »تعادل«، در جلس��ه علني روز يكش��نبه 
)۹ مهرماه( مجلس شوراي اسلامي، ادامه بررسي به 
گزارش كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه 
در دستور كار قرار گرفت و نمايندگان در بررسي ماده 

)۱۴( ابتدا با اين ماده مخالفت كردند.
در ادامه پيش��نهاد حذف كل ماده )۱۴( توسط غني 
نظري خانقاه مطرح شد كه نماينده دولت و كميسيون 
تلفيق با آن مخالف��ت كرده و در نهاي��ت به تصويب 

نمايندگان هم نرسيد.
پيشنهاد اصلاح كل ماده )۱۴( پس از عدم راي موافق 
مجلس به حذف كل مطرح شد كه در اين باره رحيم 
مظفري افزايش ۲ درصدي س��هم صن��دوق ملي را 
مطرح كرد كه در نهاي��ت محمدباقر قاليباف رييس 
مجلس ب��راي اصلاح ماده )۱۴( آن را به كميس��يون 

تلفيق ارجاع داد.
بر اساس ماده )۱۴( كه به تصويب نمايندگان نرسيد و به 
كميسيون تلفيق ارجاع شد، با هدف كاهش ناپايداري 
منابع مالي دولت، منابع حاصل از صادرات نفت خام، 
ميعانات گازي و خالص صادرات گاز، به حساب صندوق 

توسعه ملي نزد بانك مركزي واريز مي شود.
صندوق توسعه ملي مكلف است س��هم دولت از اين 
منابع را كه در قوانين بودجه تعيين مي شود، به صورت 
يك دوازدهم در اختيار دولت قرار دهد. بانك مركزي 
معادل ريالي منابع ارزي س��هم دولت را به حس��اب 
خزانه داري كل كش��ور واريز مي نمايد. منابعي كه در 
قانون بودجه براي پروژه هاي وزارت نفت پيش بيني 

مي شود نيز مشمول اين ماده است.
بند الحاقي- دولت مكلف اس��ت يك سوم از ۳ درصد 
درآمد حاصل از صادرات نفت خ��ام، ميعانات گازي 
و خالص صادرات گاز طبيعي را بر اس��اس س��هم هر 
استان در ارزش توليد نفت خام، ميعانات گازي و گاز 
طبيعي كه بر مبناي قيمت صادراتي اين سه محصول 
ارزشگذاري مي شود به استان هاي نفت  خيز و گازخيز 
و دو س��وم باقيمان��ده را به شهرس��تان ها، بخش ها 
و دهس��تان هاي كمتر توس��عه يافته كه بر اس��اس 
شاخص هاي توسعه نيافتگي توسط سازمان تعيين 

مي شوند، تخصيص دهد.
تبصره )۱( آيين نامه اجرايي اين بند حداكثر سه ماه 
پس از لازم الاجرا شدن اين قانون به پيشنهاد مشترك 
س��ازمان برنامه و بودجه و وزارت نفت توس��ط هيات 

وزيران مصوب و ابلاغ مي گردد.
تبصره )۲( نح��وه توزيع درآمد حاصل از يك س��وم 
ميادين نفت و گاز دريايي استان هاي ساحلي توسط 
شوراي توسعه و برنامه ريزي استان ذيربط تصويب و 

اجرا مي شود.
غلامرضا نوري قزلجه در مخالفت با ماده )۱۴( گفت: 
دراهداف صندوق گفته شده براي حفظ سرمايه ملي و 
حفظ سهم نسل هاي آينده و تبديل به احسن اين منابع 
بايد ذخيره شود نه اينكه اين صندوق به محل اعتبار 

دولت تبديل شود.
نماينده مردم بس��تان آباد در مجلس افزود: اين ماده 
س��بب اختلال در تولي��د نفت و تداوم آن مي ش��ود. 
همچنين س��هم دولت به جايي مي رود كه آن محل 
بايد دوباره اين منابع را به دولت اختصاص دهد. يعني 
فرآيند جديدي در تخصيص انجام مي ش��ود و سبب 

ايجاد مشكلاتي در امور اجرايي كشور خواهد شد.
محمدرضا صباغيان بافقي درموافق��ت با ماده )۱۴( 
گفت: ماده )۱۴( يكي از مواد قانوني اس��ت كه درآمد 
كش��ور را س��اماندهي مي كند و اين درصدي كه به 
صندوق توسعه ملي داده مي شود، اگر طبق اساسنامه 
عمل شود، به بخش خصوصي و واحدهاي توليد كمك 
خواهد كرد و ب��ه نوعي درآمدهاي ما را س��اماندهي 

مي كند.
داود منظور رييس س��ازمان برنام��ه و بودجه درباره 
ماده )۱۴( عنوان كرد: فروش نفت نوساني است و در 

ماه هايي وصول درآمدهاي نفتي نوسان دارد، بر همين 
اساس ماده ۱۴ مي گويد براي اينكه دولت را در طول 
سال دچار نوسان نكنيم، همان عددي كه سهم دولت 

است به صورت يك دوازدهم دريافت كنيم.
رييس سازمان برنامه و بودجه يادآور شد: البته مكانيزم 
آن هم به اين صورت است كه تمام درآمدهاي نفت به 
جاي اينكه به خزانه داده شود، به صندوق توسعه ملي 
واريز شود و صندوق توسعه ملي در درآمدهاي ارزي 

به مانند خزانه دار عمل مي كند.
مجتبي رضا خواه به عنوان نماينده كميسيون تلفيق 
در مخالفت با ماده )۱۴( اظهار داشت: اين ماده )۱۴( 
كامل نيست و اينكه گفته شود از نوسانات فروش نفت 
جلوگيري كنيم، پيشنهاد خوبي است اما آيا با شرايط 

فعلي صندوق توسعه ملي امكان اين كار وجود دارد.
نماينده مردم تهران در مجلس افزود: آيا صندوق منابع 
قابل توجهي دارد كه بتواند از نوس��انات منابع دولت 

جلوگيري كند.
 وي با اشاره به دومين اشكال ماده )۱۴( اظهار داشت: 
وقتي در بودج��ه فروش نفت پيش بيني مي ش��ود، 
مشاهده مي ش��ود كه به دلايل مختلف عددي كه در 
نظر گرفته شده، محقق نمي شود و اكنون قصد داريم 
از ابتداي سال به صورت يك دوازدهم از آن عددي كه 
دقيقا نمي دانيم چه عددي است از محل صندوق توسعه 
ملي برداشت كنيم كه در صورت محقق شدن اين امر 

بدهي دولت به صندوق توسعه ملي بيشتر مي شود.
احدآزادي خواه ديگر نماينده مجلس در اخطاري بر 
اساس اصل ۵۳ و اصل ۱۱۰ قانون اساسي گفت: طبق 
اصل ۵۳ قانون اساسي، تمامي دريافت هاي دولت در 
حس��اب خزانه داري كل ذخيره مي شود كه اين امر 
خلاف اس��ت. همچنين اين ماده بر خلاف اصل ۱۱۰ 
قانون اساسي است. چراكه در اين ماده گفته شده در 
هر جا مشكل كمبود مالي بود از صندوق توسعه ملي 

برداشت مي شود.
محمدباقر قاليياف رييس مجلس شوراي اسلامي نيز در 
پاسخ به اخطار آزادي خواه گفت: رويكرد صندوق تغيير 
كرده است و اين موضوع در جلسه سران قوا بحث شده و 
رهبر معظم انقلاب هم به اين موضوع اشاره كرده اند بر 

اين اساس از اخطار اصل ۱۱۰ عبور مي كنيم.
وي افزود: درباره اصل ۵۳ قانون اساسي هم بايد تاكيد 

كنم كه هر پولي الزاما بايد گردش خزانه را طي كند.
در ادامه پيشنهاد اصلاح ماده )۱۴( توسط عبدالعلي 
رحيمي مظفري مطرح ش��د طبق آن ۲ درصد سهم 
صندوق توس��عه ملي افزايش يابد و در اين باره گفت: 
درآمدهاي نفتي يكي از مهم ترين درآمدهاي دولت 
است و نخستين قدم درهر كارخانه توليدي، توجه به 

توليد است و اينكه هزينه هاي توليد را در نظر نگيريم و 
بر روي درآمدهاي آن برنامه ريزي كنيم، اشتباه است.

وي افزود: قرار است پولي در صندوق توسعه ملي واريز 
كنيم كه اين ام��ر خزانه جديد ايجاد خواهد كرد و در 
آينده هر گونه برداشت منوط به اذن رهبر معظم انقلاب 
اس��ت كه اين دچار اشكال است. در حالي كه تكاليف 
صندوق ملي مشخص است و اين درصد بايد سال به 

سال افزايش پيدا كند.
عضو كميس��يون انرژي مجلس يادآور شد: افزايش 
صادرات نفت براي درآمد بيشتر اقدام خوبي است اما 
براي سياست هاي كلي هيچ افتخاري نيست. اكنون 
سوال اين است كه صندوق توسعه ملي چه ميزان براي 

جلوگيري از خام فروشي كارآمد است؟
هادي بيگي نژاد در مخالفت با پيشنهاد رحيمي مظفري 
خواستار بازگشت ماده )۱۴( به كميسيون تلفيق شد 
و گفت: براي اين پيشنهاد زيرساختي وجود ندارد كه 
اين پيشنهاد عملياتي شود. چرا كه به سرانجام رسيدن 

ميترينگ به چندين سال زمان نياز دارد.
عضو كميس��يون انرژي مجلس با اشاره به اينكه اين 
پيشنهاد قرار است از سال ۱۴۰۳ انجام شود، تاكيد كرد: 
بر اساس كدام معيار مي خواهيم بگوييم هر متر مكعب 
گاز در فلان ميدان گازي اين مقدار هزينه داشته است.

مصطفي نخعي در موافقت با اين پيشنهاد گفت: در اين 
پيشنهاد ارتباط معنا دار بين ماده ۱۴ و ماده ۱۵ رعايت 
شده كه نقاط قوت اين پيشنهاد است. نكته دوم اينكه 
سهم صندوق توس��عه ملي قرار است سالي ۲ درصد 
افزايش يابد و سهم ۳ درصد استان هاي محروم هم در 

اين پيشنهاد ديده شده است.
داود منظ��ور به عنوان نماينده دول��ت در مخالفت با 
پيشنهاد مظفري گفت: قرار است با اين حكم شفافيت 
در تحقق درآمدهاي نفتي را افزايش دهيم حال سوال 
اين است كه ميزان درآمدهاي حاصل از فروش نفت 

چقدر است؟
وي افزود: وزارت نفت خود مجري و ناظر فروش نفت 
است كه اين رويه بايد تغيير كند. به عبارتي هرآنچه 
وزارت نفت مي��زان فروش نفت را ب��ه بانك مركزي 
گزارش مي دهد و اين بانك نيز سهم دولت را پرداخت 

مي كند.
رييس سازمان برنامه و بودجه تاكيد كرد: نظارت دقيقي 
در اين حوزه انجام نمي شود و در نهايت درآمدهاي نفتي 
در مجمع نفت بررسي مي شود كه رييس مجمع خود 
وزير نفت اس��ت. به عبارتي بايد فرآيندها را به نحوي 
اصلاح كنيم كه در واقع مطمئن ش��ويم همه مسائل 

شفاف است.
وي خاطرنشان كرد: اين پيشنهاد قابل دفاع نيست 

و به نفع وزارت نفت تنظيم ش��ده و مصالح كش��ور 
در نظر گرفته نشده اس��ت. محسن زنگنه نماينده 
كميس��يون تلفيق در اين خصوص اظهار داش��ت: 
درآمدهاي دولت به نفت و اينكه چند بش��كه نفت 
مي فروشيم و قيمت هر بشكه چقدر است، وابسته 
اس��ت. به عبارتي بودجه بر اساس متغيرهاي نفتي 
بسته مي ش��ود حال كميسيون اين ماده را آورده تا 

به سمت پايداري درآمدها برود.
وي افزود: اما پيشنهاد كميسيون نه تنها پايداري در 
درآمدها را ايجاد نكرده است بلكه سبب عدم پايداري 

در درآمدهاي دولت مي شود.
در نهاي��ت م��اده ۱۴ با الح��اق و تبصره ه��اي آن به 
كميسيون تلفيق ارجاع شد و محمدباقر قاليباف در 
خصوص دلايل ارجاع اين ماده به كميس��يون تلفيق 
برنام��ه گفت: در پيش��نهاد دولت در اص��ل گزارش 
كميسيون در رابطه با ماده )۱۴( ابهاماتي وجود دارد كه 
اصل ماده رأي نياورد و همچنين سوالاتي وجود داشت 
كه به هرحال تبدي��ل ارز به ريال در چه مقطع زماني 
توسط بانك مركزي انجام ش��ده و در اختيار سازمان 
برنامه و بودج��ه قرار مي گيرد كه اگر به گونه اي عمل 
شود كه از مس��ير خودش انجام نگيرد، ممكن است 

باعث افزايش پايه پولي هم شود.
وي افزود: ابهاماتي كه اكنون در پيشنهاد اصلاح كل 
يا حذف كل ارايه كردند در حقيقت ۲ تا ۳ نكته مهم را 
آقاي زنگنه در اين رابطه مطرح كردند از اين بابت كه ما 
بايد چند آيتم را براي بودجه در نظر بگيريم مثلًا اينكه 
قيمت چقدر است و نرخ تسعير به چه ميزاني خواهد 
بود، زمان آن چگونه خواه��د بود و چقدر تحقق پيدا 
مي كند، اينها همگي موضوعاتي اس��ت كه به بودجه 

لطمه مي زند.
قاليباف بيان كرد: يكي از موضوعات مطرح شده اين 
است كه اگر به صندوق توسعه سپرده شود مثلا در ۱۰ 
سال گذشته دولت متوسط سالي بين ۱۵ تا ۲۰ ميليارد 
دلار ارز هزينه كرده اس��ت به سبب اينكه جلوي اين 
تغييرات را در بودجه بگيريم از اين باب پيشنهاد داده 
شد كه كل درآمدهاي نفتي از طريق خزانه به صندوق 
توسعه ملي سرازير شود و صندوق، ۲۰ ميليارد يعني 
يك دوازدهم در طول س��ال به دولت واگذار كند و به 

بيشتر و كمتر آن نيز توجه نشود.
وي خاطرنشان كرد: اگر كمبودي نيز وجود داشت از 
موجودي خود پرداخت كند و در طول برنامه س��الي 
يك ميليارد دلار از اين ۲۰ ميليارد دلار يا ۱۵ ميليارد 
دلار كم ش��ود كه نهايتاً به اين س��مت حركت كنيم 
كه وابس��تگي دولت به نفت كمتر شود و مابقي آن در 

صندوق بماند.
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در روزهاي ابتدايي
شروع سال آبي جديد؛ 
۴۳ درصد مخازن

سدهاي كشور پر هستند
آمار بهره برداري از س��دهاي مخزني كشور در روزهاي 
ابتداي سال آبي جديد نش��انگر پرشدگي ۴۳ درصد 
مخازن سدهاي كشور است. به گزارش ايسنا، در حال 
حاضر ميزان ورودي آب به س��دهاي كشور تا هشتم 
مهرماه معادل ۰.۲۵ ميلي��ارد مترمكعب بوده كه اين 
عدد در مقايسه با سال گذشته كه عددي معادل ۰.۲۲ 
ميليارد مترمكعب بوده ۱۴ درصد افزايش داشته است، 
همچنين ميزان خروجي از مخازن سدهاي كشور در 
اين تاريخ معادل ۰.۶۴ ميليارد مترمكعب ثبت ش��ده 
كه اين عدد در قياس با سال گذشته كه عددي معادل 
۰.۵۹ ميليارد مترمكعب بوده بيانگر افزايش ۸ درصدي 
است. در ش��رايط كنوني حجم آب موجود در مخازن 
۲۱ ميليارد و ۳۱۰ ميليون مترمكعب ثبت ش��ده كه 
نسبت به سال گذش��ته كه عددي معادل ۱۸ ميليارد 
و ۷۷۰ ميلي��ون مترمكعب ب��وده، ۱۴ درصد افزايش 
داش��ته و درصد پرشدگي مخازن س��دهاي كشور به 
عدد ۴۳ درصد رسيده اس��ت. وضعيت سدهاي مهم 
)ش��رب - كشاورزي( بيانگر اين اس��ت كه در ۱۸ سد، 
درصد پرشدگي بيش از ۵۰ درصد است؛ به طوري كه 
سد زنجيره كارون ۶۵ درصد و سد دز ۵۲ درصد و سد 
چره و مارون استان خوزستان به ترتيب ۵۶ و ۵۱ درصد 
آب دارند. همچنين ميزان آب در سد گلپايگان و كوچري 
۵۶ درصد است. سد جگين استان هرمزگان ۹۶ درصد 
پر است. سد تالوار استان زنجان ۹۰ درصد، سد بيجار 
استان گيلان ۵۸ درصد، سد رودبار استان لرستان ۱۰۰ 
درصد، س��د سلمان فارسي اس��تان فارس ۵۹ درصد 
پرهستند. همچنين در استان سيستان و بلوچستان 
سد پيشين ۸۹ درصد و س��د ريزدان ۷۷ درصد و سد 
خيرآباد ۵۵ درصد و سد ماشكيد اوليا استان سيستان 
و بلوچستان ۵۸ درصد پر هستند. همچنين ارتفاع كل 
ريزش هاي جوي كشور معادل ۰.۳ ميلي متر بوده كه اين 
مقدار بارندگي نسبت به ميانگين دوره مشابه درازمدت 
يك ميلي متر ۶۷ درصد كاهش و نسبت به دوره مشابه 
سال آبي گذشته كه عددي معادل ۰.۸ ميلي متر بوده 

۵۷ درصد كاهش را نشان مي دهد.

 كاهش توليد، قيمت نفت
 را افزايشي كرد

نماينده پيش��ين ايران در اوپ��ك گفت: تصميم اخير 
اوپك پلاس مبني بر كاهش هاي داوطلبانه نفت منجر 
به افزايش قيمت نفت شده است. محمدعلي خطيبي، 
نماينده پيشين ايران در هيات عامل اوپك در گفت وگو با 
مهر با اشاره به اينكه كاهش عرضه نفت برخي از كشورها 
منجر به بالا رفتن قيمت شده است گفت: تصميم اخير 
اوپك مبني بر كاهش هاي داوطلبانه نفت و كاهش هايي 
كه براي آن تصميم گيري شده است براي برخي از اعضا 
بيش از تعهدات موجود بوده كه در نتيجه منجر به افزايش 
قيمت نفت شده است. وي ادامه داد: البته افزايش قيمت 
نفت دلايلي ديگري نظير افزايش تقاضاي فصلي نيز دارد 

كه نتيجه اين موضوع افزايش قيمت نفت است.

مبناي قيمت گذاري
در بازار جهاني نفت دلار است

مدير اسبق امور بين الملل شركت ملي نفت ايران گفت: 
اكنون قيمت  نفت در بورس جهاني تعيين مي شود 
و ش��اخص ها و ايندكس ها نيز بر اساس دلار است به 
همي��ن دليل فروش نفت ب��دون دلار رويايي به نظر 
مي رسد. محسن قمصري مدير اسبق امور بين الملل 
شركت ملي نفت ايران در گفت وگو با مهر با اشاره به 
اينكه نوسان قيمت نفت عوامل مختلفي را به دنبال 
دارد گفت: نوسان قيمت نفت دلايل متعددي مانند 
نوسان تقاضا، عرضه و تغييرات هزينه هاي حمل و نقل 
را دارد كه در كنار آن سفته بازي در بازارهاي نفتي هم 
عاملي براي نوسان قيمت است كه سفته بازها سعي 
مي كنند قيمت را در سطوحي كه مد نظرشان است 
برس��انند و مانع افزايش يا كاهش قيمت شوند. اين 
كارشناس بازار نفت ادامه داد: از اين جهت قيمت نفت 
را بايد لحظه اي مورد ارزيابي قرار داد و عوامل تأثيرگذار 
در آن را شناسايي كرد. وي در رابطه با فروش نفت به 
صورت غير دلاري كه در دستور كار اوپك قرار گرفته 
است گفت: اين مساله جاي تأمل دارد زيرا فروش نفت 
به صورت غير دلاري ايده اي است كه مورد نظر بخشي 
از شركت ها و كشورهاي نفتي است زيرا به دنبال اين 
هستند كه خود را از اختاپوس دلار جدا كنند. قمصري 
ادامه داد: براي انجام چنين اقدامي زير ساخت هايي 
لازم اس��ت كه در حال حاضر به نظر نمي رسد فراهم 
باش��د كه عمده ترين آن شاخص هاي تعيين قيمت 
اس��ت زيرا اكنون قيمت ها در بورس جهاني تعيين 
مي ش��ود و بورس هاي نفتي دنيا نيز قيمت نفت را بر 
مبن��اي دلار اعلام مي كنند. به گفته مدير پيش��ين 
امور بين الملل ش��ركت ملي نفت ايران شاخص ها و 
ايندكس ها بر اساس دلار است به همين دليل فروش 
نفت بدون دلار بس��يار رويايي به نظر مي رس��د. اين 
كارش��ناس انرژي اضافه كرد: دريافت وجوه به غير از 
دلار امكان پذير است كه بسياري از كشورها سال ها 
اس��ت اين رويه را دنبال مي كنن��د و وجوه حاصل از 
ف��روش را به ارزهايي غير از دلار دريافت مي كنند اما 
مشروط به قيمت گذاري نفت بر اساس شاخص ها و 
فرمول هاي توافقي كه تنها عدد حاصله را به ارزهاي 
ديگر تبديل مي كنند و وج��وه را دريافت مي كنند. 
قمصري در خاتمه خاطرنش��ان كرد: در اين شرايط 
مي توان گفت فروش نفت دو بخش دارد كه بخش��ي 
قيمت گذاري و تعيين ارزش است كه اكنون با توجه به 
شاخص ها و ايندكس ها كه بر مبناي دلار است الزاماً بر 
مبناي دلار است و بخش ديگري كه نقل و انتقال وجوه 
است كه سال هاست بسياري از كشورها به ارزي به جز 

دلار دريافت مي كنند.

علي رغم موافقت دولت

وزير نيرو:

واريز منابع حاصل از فروش نفت به صندوق توسعه ملي ممنوع!

بايد از امروز آماده گذر از اوج مصرف سال آينده شويم
وزير نيرو با تاكيد بر اهميت مديريت دانش و تجربه، 
جانشين پروري و تربيت مديران جوان در بدنه وزارت 
نيرو گف��ت: از هم اكنون بايد با اس��تفاده از تجربيات 
مديريت مصرف برق سال جاري و سال گذشته براي 
مديريت مصرف برق س��ال آينده و پيگيري افزايش 

ظرفيت توليد برنامه ريزي كنيم.
به گزارش ايس��نا، علي اكبر محرابي��ان در همايش 
سراسري مديران ارشد وزارت نيرو با بيان اينكه دو سال 
از عمر دولت مردمي سيزدهم مي گذرد و اكنون فرصت 
خوبي براي مرور عملكرد وزارت نيرو در اين بازه زماني 
دو ساله است، اظهار كرد: بررسي ها نشان مي دهد در 
اين دو سال مديران و كارشناسان و كارگران فعال در 
صنعت آب و برق كشور در كنار يكديگر نقش برجسته 
و پررنگي در خدمت رس��اني به مردم عزيز كشورمان 

ايفا كردند.
وي ادام��ه داد: در زماني كه برنامه راي اعتماد را براي 
مجلس ارايه مي كرديم، بس��ياري عقيده داشتند كه 
اين برنامه در ش��رايط حاضر دس��ت نيافتني است، 
اما اكنون و در پايان دو س��ال از عمر دولت س��يزدهم 

بررسي ها نشان مي دهد كه در بسياري از بخش ها از 
برنامه ارايه شده جلوتر هستيم و در برخي نيز متناسب 
با برنامه در حال حركت هستيم. وي با تاكيد بر اهميت 
نقش رسانه در اطلاع رساني صحيح و دقيق برنامه ها و 
گزارش عملكردهاي صنعت آب و برق اضافه كرد: مردم 
همانطور كه به آب و برق پايدار براي تامين نيازهاي خود 
در بخش هاي مختلف نياز دارند، به اطلاع رساني دقيق و 
صحيح در مورد عملكردها و برنامه ها نياز دارند كه هم 
باعث همراهي بيشتر آنها با صنعت آب و برق خواهد 
ش��د و هم به افزايش اميد و سرمايه اجتماعي وزارت 

نيرو كمك مي كند.
محرابيان با اشاره به ضرورت تعامل و همراهي مستمر 
و مطلوب شركت هاي تابعه وزارت نيرو با ساير نهادهاي 
اجرايي، نظارتي و قانون گذار بيان كرد: با شكل گيري 
تعامل خوب ميان شركت هاي زيرمجموعه وزارت نيرو 
با ساير نهادها مي توانيم شاهد حل و فصل بسياري از 
مشكلات و سوءتفاهم ها باشيم و زمينه براي پيشبرد 

سريعتر برنامه ها محقق مي شود.
وي در بخش ديگري از سخنان خود به مساله افزايش 

به��ره وري و ضرورت توجه به آن اش��اره كرد و افزود: 
به��ره وري پرچم دار جبران بس��ياري از نارس��ايي ها 
و كاس��تي ها در بخش ه��اي مختلف اس��ت و از اين 
مس��ير مي توان با كم ترين هزينه و س��رمايه گذاري 
بيش��ترين ارزش آفريني را ايج��اد كرد كه نتيجه آن 
صرفه جويي در منابع ملي در عين افزايش ميزان توليد 

و خدمات رساني است.
وزير نيرو در همين رابطه تصريح كرد: وزارت نيرو در 
دو سال گذشته از طريق افزايش بهره وري بسياري از 
مشكلات و كمبودها را مرتفع كرده است، اما همچنان 
در اين حوزه جاي كار فراواني وجود دارد كه لازم است 
مديران ارش��د وزارتخانه به اين موضوع توجه كافي را 

داشته باشند.
طبق اعلام وزارت نيرو، او با اشاره به ضرورت توجه به 
موضوع جوانگرايي و تربي��ت مديران جوان در وزارت 
نيرو افزود: مديران وزارتخانه بايد به موضوع جوانگرايي 
توجه ويژه داش��ته باش��ند و در حوزه اي كه فعاليت 

مي كنند نسبت به تربيت مديران جوان اقدام كنند.
وي همچنين با اش��اره به ضرورت توجه به مصوبات 

سفرهاي استاني افزود: مصوبات سفرهاي استاني در 
واقع برنامه و پروژه هايي است كه پيش از انجام سفر از 
درون مطالعات و كار كارشناسي دقيق استخراج شده 
است و جدا از اين مساله اين مصوبات تعهداتي است كه 
بر عهده وزارتخانه است و مردم از ما در اين رابطه انتظار 
دارند، لذا بايد در اولويت اقدامات قرار بگيرند تا در موعد 

مقرر اجرايي و نهايي شوند.
محرابيان در بخش ديگري از سخنان خود به موضوع 
مديريت مصرف برق در دولت س��يزدهم پرداخت و 
گفت: اكنون و پس از عبور از اوج بار مصرف برق فصل 
تابس��تان لازم است تا ضمن شناسايي و جبران نقاط 

ضعف آماده اوج بار مصرف سال آينده شويم.
او همچنين در بخش پاياني سخنان خود به موضوع 
مديريت توامان آب و برق اشاره كرد و ادامه داد: مديريت 
تعاملي و توامان آب و برق كه يكي از دس��توركارهاي 
جدي وزارت نيرو در دولت س��يزدهم است، مي تواند 
باعث ش��ود تا اين دو صنعت از ظرفيت هاي يكديگر 
حداكثر اس��تفاده را ببرند ك��ه در مجموع به افزايش 

كارآمدي و خدمات رساني منجر خواهد شد.

روند صعودي قيمت نفت 
پايدار مي ماند؟

تحليلگ��ران مي گويند قيمت نفت ممكن اس��ت 
به نزديك ۱۰۰ دلار در هر بش��كه رسيده باشد اما 
مجموعه اي از عوامل ممكن اس��ت مانع صعود به 

بالاي اين سطح شود.
اين عوامل ش��امل رش��د پيش بيني ش��ده توليد 
غيراوپك به علاوه نياز روسيه براي افزايش عرضه به 
منظور افزايش درآمد و احتمال كندي رشد تقاضا 
براي نفت در فضاي نرخ هاي بهره بالاتر اقتصادهاي 
غربي بزرگ هس��تند. نفت برنت هفته گذشته تا 
مرز ۹۶ دلار در هر بشكه اوج گرفت و وست تگزاس 
اينترمديت امريكا براي نخستين بار از سال ۲۰۲۳، 
به ۹۱ دلار در هر بش��كه رسيد. شمار رو به رشدي 
از تحليلگران پيش بين��ي مي كنند كه نفت برنت 
امسال با رشد تقاضا، محدود شدن عرضه و سطح 
نس��بتا اندك ذخاير س��وخت و نفت، به ۱۰۰ دلار 
در هر بش��كه صعود مي كند. قيمت خرده فروشي 
سوخت در امريكا و اروپا در پي صعود قيمت نفت، به 
بالاترين ركورد چند ماهه صعود كرده است. جروم 
پاول، رييس فدرال رزرو امريكا هفته گذشته گفت: 
اگر قيمت انرژي افزايش پيدا كرده و بالا بماند، روي 
هزينه تاثير خواهد گذاش��ت و ممكن اس��ت روي 
انتظارات مصرف كننده براي تورم و موارد مش��ابه 
اثرگذار باش��د. اين همان مس��اله اي است كه بايد 
زيرنظر داشته باشيم. تحليلگران مورگان استنلي 
نظر مشابهي داشتند كه هر چند مقامات بانك هاي 
مركزي ممكن است نگران افزايش قيمت نفت باشند 
اما روند صعودي بايد براي مدتي ادامه پيدا كند تا 

اثر پردوام تري روي قيمت هاي مبنا داشته باشد.
صعود به بالاي ۱۰۰ دلار، نگراني هاي تورمي را براي 
دولت هايي افزاي��ش مي دهد كه همزمان با خروج 
اقتصادهايشان از پاندمي كوويد ۱۹، نرخ هاي بهره را 

براي مبارزه با افزايش قيمت ها بالا برده اند.
رشد توليد نفت خارج از گروه اوپك پلاس مي تواند 
هر گونه صعود قيمت را آرام كند. گلدمن ساكس 
انتظار دارد عرضه غيراوپك پ��لاس به ميزان ۱.۱ 
ميليون بشكه در روز تا س��ال آينده، رشد كند در 
حالي كه آژانس بين المللي انرژي، رشد ۱.۳ ميليون 

بشكه در روز را پيش بيني مي كند.
برزيل، گويان و امريكا در ميان كشورهايي هستند 

كه انتظار مي رود توليدشان افزايش پيدا كند.
بازگشت به سرمايه گذاري و رشد توليد فراساحلي 
هم روند رشد بلندمدت قيمت نفت را كمتر محتمل 
مي كند. تحليلگران گلدمن ساكس مي گويند بخش 

عمده اين رشد قيمت را پشت سر گذاشته ايم.
نرخ هاي بهره بالاتر هم اكنون هم تقاضا براي كالاها 
از جمله نفت را در اقتصادهاي غربي محدود كرده اند.

ملاحظات ژئوپليتيكي هم ممكن است تصميمات 
پيرامون مدت زمان ادامه كاهش داوطلبانه توليد 

اوپك پلاس را پيچيده كند.
محدوديت عرضه كه از سوي اوپك و متحدانش به 
اجرا گذاشته شده است به علاوه ۱.۳ ميليون بشكه 
در روز محدوديت عرضه اضافي عربستان سعودي 
و روس��يه، نقش بزرگي در افزايش قيمت نفت به 

بالاترين ركورد ۱۰ ماهه داشته است.
تاماس وارگا از شركت پي وي ام گفت: روسيه ممكن 
اس��ت قادر نباش��د صادرات را براي مدت طولاني 
محدود كند زيرا جنگ در اوكراين، تامين مالي اين 
كش��ور را دچار مضيقه كرده است. براي عربستان 
سعودي، مساله هميشگي دستيابي به قيمت هاي 
بالا ب��دون از بين بردن تقاض��ا و برانگيختن ركود 
اقتصادي است. پس از ماه ها افزايش مدام نرخ بهره 
براي مقابله با تورم، سياست گذاران در امريكا و اروپا 
اعلام كرده اند كه افزايش نرخ بهره به اوج خود رسيده 
است. فدرال رزرو امريكا چهارشنبه گذشته افزايش 
نرخ بهره را متوقف كرد اما افزايش بيشتر نرخ بهره 

در سال ميلادي جاري را منتفي ندانست.
به گفته آجي پارمار، تحليلگر اچ اس بي سي، دولت ها 
ممكن است تدابير مالي مانند كاهش تعرفه سوخت 
را به عنوان راه مستقيم تري براي محدود كردن تاثير 

قيمت خرده فروشي بالاي سوخت بررسي كنند.
طبق برآورد اداره اطلاعات ان��رژي امريكا، قيمت 
بنزين اوايل سپتامبر براي نخستين بار از اكتبر سال 
گذش��ته، مرز رواني مهم چهار دلار در هر گالن را 
شكس��ت و قيمت ديزل به بالاترين حد از دسامبر 
صعود كرد. قيمت سوخت مساله مهمي در آستانه 
انتخابات رياست جمهوري امريكا به شمار مي رود. 
جو بايدن، رييس جمهور امريكا وعده داده اس��ت 
قيمت ها را كاهش دهد با اين حال نگفته است كه 
چطور اي��ن كار را انجام مي ده��د و در كوتاه مدت، 
تاثير تعميرات پالايش��گاهي پاييزي روي عرضه، 
ممكن است قيمت ها را بالا نگه دارد. محدوديت ها 
روي صادرات سوخت و افزايش استفاده از ظرفيت 
پالايش��گاه، گزينه هاي احتمالي هس��تند. دولت 
امريكا سال گذشته برداشت بي سابقه از ذخاير نفت 
استراتژيك انجام داد تا به عرضه در بازار اضافه كند. 
بر اس��اس گزارش رويترز، قيمت ديزل و بنزين در 
منطقه يورو و انگليس ه��م به ركورد بالايي صعود 
كرده و باعث دور جديد اقدام دولت ش��ده اس��ت. 
فرانسه اخيرا ممنوعيت چند دهه اي فروش سوخت 
جاده اي را براي مقابله با تورم، حذف كرد. ش��ركت 
توتال انرژي هم موافقت كرد س��قف قيمت ۱.۹۹ 
يورو در هر ليتر براي سوخت را تا پايان سال ۲۰۲۳ 

حفظ كند.



چند روزي مي شود كه مسير بازار سرمايه نزولي شده و 
شاهد افت بيش از شاخص و افزايش فروش ها در بازار 
هستيم و شاخص همچنان به سختي در محدوده دو 
ميليون باقي مانده تا حدودي اعتماد افزايش يابد؛ زيرا 
اگر شاخص به محدوده يك ميليوني برسد اعتماد نيز 
از بازار رخت جمع مي كند. اين شرايط در حالي تجربه 
مي شود كه شاهد يك پذيره نويسي در تالار شيشه اي 
هستيم و در اين شرايط آيا پذيره نويسي و عرضه اوليه 

منطقي است؟
به طور كلي عرضه اوليه يا پذيره نويس��ي در ش��رايط 
منفي ب��ه زيان بازار تمام ش��ود، درس��ت اس��ت در 
پذيره نويسي شگستر ظرف دو روز 2 همت نقدينگي 
وارد چرخه معاملات ش��د اما ازسوي ديگر به واسطه 
قرمزپوشي بازار سرمايه شاهد خروج نقدينگي از دايره 
معاملات بوديم. در اصل همانند اخير، اخبار ناگهاني، 
تصميمات نس��نجيده و يك شبه مس��وولان، زمينه 
افزايش ريس��ك هاي سيس��تماتيك بازار را بار ديگر 

فراهم و خريداران را از بازار دور كرد.
در حال حاضر بورس تهران معضلات زيادي دارد و در 
مقابل خبرهاي مثبتي در حوزه هاي مختلف اقتصادي 
و سياسي وجود دارد ولي با توجه به شرايط بورس تاثير 
چنداني از اين اخبار نمي گيرد و هر روز ش��اهد سرخ 

پوشي شاخص هاي بازار سرمايه هستيم.
ب��ه گفته كارشناس��ان ب��ا ورود به مهرماه و انتش��ار 
گزارش هاي ماهانه و ۶ ماهه توليد و فروش شركت ها 
برآورد مي شود بسياري از شركت ها انتظار مي رود بازار 
به تدريج به ثبات برسد و موج صعودي جديد در آبان يا 

حتي اواخر مهر آغاز شود.
محدوده 2.۰۵ ت��ا 2.۰۶ ميليون واحدي ش��اخص، 
مقاومت��ي ب��ود ك��ه بس��يار آرام در ح��ال اصلاح و 
نزديك ش��دن به اين عدد اس��ت. حركت شاخص به 
سمت  عددي كه به عنوان اوج جديد در شهريور به ثبت 
رسانده، نشان از كسب آمادگي براي آغاز موج بعدي 

صعودي در پاييز است.در نيمه دوم سال  چند اتفاق مهم 
پيش رو است. ابتدا بررسي جزييات طرح برنامه هفتم 
توسعه و بعد لايحه بودجه  سال  آينده كه ماه هاي آينده 
روانه مجلس خواهد شد. اين دو موضوع بر شركت هاي 

بورسي و فرابورسي اثرات منفي يا مثبت مي گذارد.

    بازار از دريچه معاملات
در معاملات دومين روز كاري هفته يعني يكشنبه 
ش��اخص كل بورس تهران 17 ه��زار و 374 واحد 
نس��بت به روز كاري گذش��ته پايين تر ايستاد و به 
س��طح 2 ميلي��ون و ۶7 هزار و 1۶1 واحد رس��يد.

شاخص كل هم وزن بورس نيز با افت 4 هزار و 8۶2 
واحد در رق��م 71۰ هزار و 443 واحدي ايس��تاد.

ش��اخص كل فرابورس با ري��زش 229 واحدي به 
رقم 2۵ هزار و 781 واحد رسيد. همچنين شاخص 
ه��م وزن فرابورس با كاهش هزار و 273 واحدي به 

س��طح 127 هزار و ۶79 واحد رسيد. روز يكشنبه 
خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار براي 
نهمين روز متوالي منفي شد و 42۶ ميليارد تومان 
پول حقيقي از بازار س��هام خارج شد كه نسبت به 
روز شنبه 48 درصد بيشتر شده است.نماد وتجارت 
براي دومين روز بيش��ترين خ��روج پول حقيقي را 
داش��ت كه ارزش آن 4۰ ميلي��ارد تومان بود. پس 
از بانك تجارت، نمادهاي ش��بندر، شپنا، وبملت و 
حفارس بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در 
سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي 

ذوب، آسياتك و وآذر تعلق داشت. 
روز يكشنبه نمادهاي فولاد، پارسان، فملي و شبندر 
نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيش��ترين اثر را 
در افت ش��اخص كل بورس داشتند. در مقابل ذوب، 
حكشتي و سصفها از نمادهاي سبز بودند كه اثر مثبت 
بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي خاور، آريا 

و زاگرس بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص داشتند و 
نمادهاي حس��ينا، كوثر و زفكا بيشترين اثر افزايشي 
را بر ش��اخص كل فرابورس داشتند.در بين نمادهاي 
پرتراكنش بورس نماد حفارس بيش��ترين تراكنش 
را داشت و ثش��اهد و تكاردان در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. در فرابورس نيز بمولد، خاور و دي بيشترين 

تراكنش را داشتند.
در دومين روز كاري هفت��ه ارزش معاملات كل بازار 
س��هام به 2۰ هزار و 37۵ ميليارد تومان رسيد. ارزش 
معام��لات اوراق بدهي در بازار ثانوي��ه 1۰ هزار و 11 
ميليارد تومان بود كه 49 درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد 
نيز با كاهش 12 درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 
به رقم 4 هزار و ۶24 ميليارد تومان رسيد. در معاملات 
نماد حفارس بيش��ترين ارزش معاملات بازار سهام 
را به خود اختص��اص داد كه ارزش معاملات آن 179 

ميليارد تومان بود. 
پس از حفارس، ذوب بيشترين ارزش معاملات را داشت 
و آسياتك رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به خود 
اختصاص داد و پس از آن، دو نماد ثشاهد و خگستر در 
رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند. 
در حجم معاملات نيز س��هام حف��ارس با تعداد 8۶2 
ميلي��ون و 88 هزار و 278 س��هم در صدر قرار گرفته 
است. ذوب در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار گرفت و رتبه سوم به شستا تعلق داشت. دو نماد 
دي و وتجارت نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم 

معاملات بازار قرار داشتند.
در معاملات يكش��نبه، ۵۰ نماد صف خريد داشتند و 
81 نماد با صف  فروش مواج��ه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با افت 9 درصدي نسبت به روز كاري 
قبل به 17۰ ميليارد توم��ان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف ه��اي فروش نيز با افزايش 72 درصدي به 

۶87 ميليارد تومان رسيد.
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رابطه مستقيم تامين مالي 
شركت ها از طريق صكوك

سنا| حسن ميثمي مدير مشتقه بورس بيمه ايران در 
رابطه با ماهيت اوراق صكوك مرابحه، اظهار كرد: اوراق 
صكوك مرابحه به سبب داشتن پشتوانه با اوراق قرضه 
متفاوت بوده، همچنين اوراق مرابحه مبتني بر ابزارهاي 
اسلامي است. او افزود: بسياري از كشورهاي اسلامي به 
دنبال بهره گيري از ابزارهاي سرمايه گذاري غيرربوي 
با قابليت نقدشنوندگي بالا هستند، خوشبختانه اوراق 
صكوك مرابحه از تنوع مختلفي همچون اوراق مرابحه 
تأمين مالي، اوراق مرابحه رهني، اوراق مرابحه تأمين 
نقدينگي و اوراق مرابحه تشكيل سرمايه تجاري برخوردار 
است كه هركدام از اين اوراق كارايي و مزاياي مخصوص 
خود را دارند. مدير مشتقه بورس بيمه ايران بيان كرد: 
طي دوسال اخير با توجه به پيگيري شركت مديريت 
دارايي بازار سرمايه در راستاي گسترش و كارايي اوراق 
صكوك مرابحه، خوش��بختانه شركت هاي متعددي 
براي تامين مالي از اين مسير اقدام كرده اند. ميثمي در 
پايان گفت: عملكرد بازارسرمايه و ميزان عمق بخشي 
به معاملات رابطه  مستقيمي با بهره گيري شركت ها 
از اوراق صكوك مرابحه به منظور تامين مالي دارد، در 
همين راستا س��ازمان بورس با همكاري بانك مركزي 
ضمن افزايش اطلاع رساني و توسعه اين اوراق اسلامي، 
مي بايست نظارت هاي لازم را در بحث كنترل ميزان سود 

و زمان انتشار آنها انجام دهد.

آهن اسفنجي كالاي مشتري پسند 
بورس كالا

اكوايران| برتري تقاضا در رينگ آهن اسفنجي اين 
محصول را گران كرد؛ اين در حالي اس��ت كه گندله و 
كنسانتره آهن به عنوان حلقه هاي پيشين زنجيره آهن 
و ف��ولاد عموما در نرخ پايه معامله مي ش��وند. از هفته 
پاياني شهريور ماه بورس كالا خريد محصولات ابتدايي 
و مياني زنجيره آهن و ف��ولاد از رينگ صنعتي بورس 
كالا را منوط به برخورداري از كد بهين ياب كرد، اما اين 
تصميم به ركود رينگ آهن اسفنجي منجر نشد. استقبال 
از عرضه محصولات زنجيره آهن و فولاد در ميانه زنجيره 
ب��ه مراتب بهتر از ابتداي زنجيره اس��ت. عدم توازن در 
ظرفيت سازي در بخش هاي مختلف زنجيره عامل اصلي 
بروز اين وضعيت است. در اولين هفته از مهر ماه امسال 
بالغ بر 1۰7 هزار تن آهن اسفنجي با قيمت پايه اي برابر 
11 هزار و 7۰۰ تومان در رينگ صنعتي بورس كالاي 
ايران عرضه ش��د؛ براي اين محصول تقاضاايي بالغ بر 
182 هزار و ۵۰۰ تن به ثبت رسيد و در نهايت به فروش 
1۰7 هزار تن آهن اسفنجي از اين بازار انجاميد. برتري 
تقاضا نسبت به عرضه در رينگ آهن اسفنجي باعث شد 
تا متقاضيان براي كسب سهم از اين محصول دست به 
رقابت قيمتي با يكديگر زدند؛ به نحوي كه ميانگين نرخ 
فروش اين محصول به 12 هزار و 24۰ تومان رسيد. به 
اين ترتيب تقاضا، باعث افزايش 4.۶ درصدي نرخ تمام 
شده اين محصول شد.  از هفته پاياني شهريور ماه مجدد 
خريد آهن اسفنجي از رينگ صنعتي بورس كالا منوط 
به مشتريان داراي كد بهين يابي شد، اما اين الزام به ركود 
اين بازار نينجاميد. واحدهاي معدني كشور در دومين 
هفته از مهر ماه بالغ ب��ر ۵8۵2 هزار تن گندله آهن در 
رينگ صنعتي بورس كالاي ايران عرضه كردند؛ براي اين 
محصول تقاضايي بالغ بر 29۶ هزار تن به ثبت رسيد كه 
در نهايت به فروش 243 هزار تن گندله آهن از اين بازار 
منجر شد.قيمت پايه اين محصول براي عرضه در بازار 
فيزيكي بورس كالاي ايران برابر 4 هزار و ۶37 تومان تا 4 
هزار و ۶84 تومان تعيين شد؛ براي اين محصول تقاضايي 
بالغ بر 29۶ هزار تن به ثبت رسيد كه در نهايت به فروش 
243 هزار تن گندله از اين بازار انجاميد. در روز ش��نبه 
هش��تم مهر ماه بالغ بر ۵۰۵ هزار و 8۰۰ تن كنسانتره 
آهن با قيمت پايه اي در بازه 3 ه��زار و 37۰ تومان تا 3 
هزار و ۵7۰ تومان عرضه شده؛ ميزان تقاضاي ثبت شده 
براي اين محصول محدود و برابر 2۶۰ هزار تن بود و در 
نهايت به فروش 1۵۰ هزار تن كنسانتره آهن از اين بازار 
با ميانگين قيمت 3 هزار و ۵8۰ تومان انجاميد. در حالي 
كه تقاضا براي اغلب محصولات كنسانتره آهن محدود 
بود؛ استقبال خوبي از كنسانتره آهن شركت گهر زمين 
انجام شد و تمامي محصول اين شركت با رقابت قيمتي 
معامله ش��د؛ همچنين تقاضا براي كنسانتره شركت 
معدني و صنعتي چادرملو ني��ز خوب بود اما محصول 
ساير واحدهاي فرآوري در اين بازار بدون مشتري ماند.

جزييات پذيره نويسي بزرگ ترين 
زيست پالايشگاه ايران

بورس�ان| به گفته كيوان ش��يداني، از سال 2۰۰۰ 
تقريبا در 9۰ كش��ور دني��ا به مقادي��ر ۵، 7، 1۰، 1۵ و 
2۰ درصد بيواتانول اضافه مي ش��ود، در واقع بيواتانول 
سوخت زيستي بوده و يكي از پايدارترين مواد آن ذرت 
دامي است. مديرعامل شركت گسترش سوخت سبز 
زاگرس معتقد است، موضوعاتي پيرامون انرژي هاي نو 
و انرژي هاي تجديدپذير يكي از مباحث مهم در دنياي 
امروز را ايفا مي كند و سهم بسيار مهمي در بازار آينده 
انرژي دنيا را به خود اختصاص مي دهد. شيداني عنوان 
كرد: بيواتانول سوختي به عنوان اكتان افزاي پاك وارد 
سيستم پالايشگاهي مي شود و در پالايشگاه به بنزين 
افزوده مي شود. وي ادامه داد: در پالايشگاه ها براي افزايش 
عدد اكتان بنزين و افزايش كيفيت س��وخت يكسري 
روش ها وجود دارد. هميشه در پالايشگاه يك اكتان افزاي 
خارجي به لحاظ فني و اقتصادي مي بايست به بنزين 
اضافه گردد. در گذشته تترا اتيل سرب مورد استفاده قرار 
مي گرفت كه به دليل مسائل زيست محيطي از چرخه 
خارج شد. از س��ال 1379 در كشور MTBE و برخي 
ديگر از اكتان افزاها به بنزين افزوده شد. شيداني بيان 
كرد: از سال 2۰۰۰ تقريبا در 9۰ كشور دنيا به مقادير ۵، 
7، 1۰، 1۵ و 2۰ درصد بيواتانول اضافه مي شود، در واقع 
بيواتانول سوخت زيستي بوده و يكي از پايدارترين مواد 

آن ذرت دامي است.

خروج سيمان و فولاد از بورس 
كالا منتفي است

مجيد عشقي، رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
خصوص نگراني هاي مربوط به خروج سيمان و فولاد از 
بورس كالا گفت: معامله كالاها در بورس كالا بر اساس 
قوانين و مقررات��ي بوده كه دولت ه��اي مختلف وضع 
كرده اند. بررسي هاي كارشناسي نشان مي دهد خروج 
اين محصولات از بورس كالا مي تواند بازار اين محصولات 
را متلاطم كند؛ از اين رو تصميمي در اين خصوص گرفته 
نشده و موضوع خروج اين محصولات از بورس كالا منتفي 
اس��ت. وي ادامه داد: البته عده اي انتقاداتي به برخي از 
فرآيندها دارند و توصيه كرده ايم در جلسات كارشناسي 
اگر ايرادي به عرضه ها مطرح است مورد بررسي قرار گرفته 
و برطرف شود. اگر ايرادي در نحوه تعيين قيمت پايه وجود 
دارد نيز بايد با همكاري دس��تگاه هاي ذي ربط، گاهي 
شوراي رقابت، ستاد تنظيم بازار يا وزارت صمت برطرف 
شود. ايراداتي كه مطرح مي شود بعضا به علت نبود آشنايي 
اين دوستان با مكانيزم هاي بازار سرمايه و بورس كالاست و 
خروج اين محصولات از بورس كالا قطعا به التهاب بيشتر 
بازارها دامن خواهد زد. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار 
با خوش بيني به تامين مالي 7۵۰ همتي از بازار سرمايه 
تا پايان امس��ال گفت: اميدواريم امسال تا پايان سال به 
عددي بيش از 7۵۰ هزار ميليارد تومان تامين مالي در بازار 
سرمايه برسيم. عشقي تصريح كرد: اين سازمان بر اساس 
ماده 2 قانون اوراق بازار اوراق بهادار وظايفي دارد. به طور 
كلي هدف سازمان بورس، حمايت از حقوق سهامداران و 
ساماندهي، حفظ و توسعه بازار سرمايه است. در دو سال 
اخير، يكي از راهبردهاي جدي ما توسعه سرمايه گذاري 
غيرمستقيم بود كه در اين حيطه سعي كرديم به طراحي 
و راه اندازي انواع صندوق هاي سرمايه گذاري بپردازيم. 
وي ادامه داد: با انواع صندوق هاي سرمايه گذاري از جمله 
صندوق تضمين اصل س��رمايه و صندوق بازنشستگي 
تكميلي و... سبد ابزارهاي سرمايه گذاري غيرمستقيم 
تكميل شده؛ حدود ۵۰ درصد معاملات روزانه بازار مربوط 
به صندوق هاي سرمايه گذاري است. يعني سهامداران به 
جاي خريد مستقيم سهام اقدام به سرمايه گذاري از طريق 
صندوق ها مي كنند. رييس سازمان بورس با بيان اينكه 
سرمايه گذاري غيرمستقيم مزاياي زيادي دارد؛ گفت: 
اولين مزيت كاهش هزينه معاملات در بازار سرمايه است؛ 
البته كه اين موضوع تضاد منافعي براي عده اي ايجاد كرده 
است. همچنين اين اقدام باعث شده مديران صندوق ها 
در بازار سرمايه بهتر كار كنند و غيرحرفه اي ها از طريق 
اين صندوق ها در بازار سرمايه فعاليت كنند. عده اي هم 
كه از فعاليت صندوق هاي سرمايه گذاري ناراضي هستند 
عمدتا كساني هستند كه از طريق اغواي حقيقي ها ارتزاق 
مي كردند. عشقي در خصوص ابزارهاي تامين مالي بازار 
مسكن اظهار كرد: يكي از ابزارها، ابزارهاي سرمايه گذاري 
در بازار مسكن است. معتقديم س��هم ابزارهاي تامين 
مالي در بازار مسكن بس��يار كمرنگ است و بايد در اين 
حوزه بيش��تر تلاش كرد. در بخ��ش اول فعاليت مان، 
صندوق هاي املاك و مس��تغلات را تعريف و راه اندازي 
كرديم و صندوق هاي متعددي هم در دست راه اندازي 
اس��ت. بخش دوم فعاليت ما كمك به هدايت منابع به 
سمت توليد مسكن اس��ت كه اين هدف را با ابزار سلف 
مسكن محقق مي كنيم. وي ادامه داد: اين اوراق به مراحل 
نهايي رسيده و نظرخواهي از تمام ذي نفعان انجام شده و 
دستورالعمل اوراق سلف مسكن بزودي نهايي خواهد شد 
و از طريق اين ابزار خواهيم توانست منابع را به طور مستقيم 
به سمت توليد مسكن هدايت كنيم. با توجه به مذاكراتي 
كه با ذي نفعان اين حوزه و انبوه سازان داشتيم، استقبال 

خوبي هم از اين ابزار صورت خواهد گرفت.
رييس س��ازمان بورس ادامه داد: بحث بعدي افزايش 
كيفيت خدمات به س��رمايه گذاران اس��ت. زماني كه 
با اوج مراجع��ه مردم به نهادهاي مال��ي مواجه بوديم، 
سبدگردان ها و كارگزاري ها نتوانستند خدمات لازم را 
به موقع به سرمايه گذاران ارايه كنند و صف هاي طويلي 
در كارگزاري ها شكل گرفت. البته با توسعه سامانه هاي 
الكترونيكي اين مشكل برطرف شد. عشقي با بيان اينكه 
انحصاري در نهادهاي مالي ايجاد شده بود كه بعضا تا 13 
س��ال مجوز جديدي در حوزه آن نهاد مالي ارايه نشده 
بود، افزود: در دو سال گذشته بالغ بر 2۰۶ نهاد مالي اعم 
از كارگزاري، س��بدگردان، صندوق سرمايه گذاري و... 
مجوز دريافت كرده اند. جهت گيري كلي ما هم به اين 
سمت بوده كه س��رمايه گذاري غيرمستقيم را ترويج 
كنيم. وي افزود: مانده دارايي صندوق هاي س��هامي از 
4۵ هزار ميليارد تومان به بالاي 1۰۰ هزار ميليارد تومان 
رس��يده؛ دارايي تحت مديريت سبدگردان ها نيز از 4۵ 
هزار ميليارد تومان به ب��الاي 1۰۰ هزار ميليارد تومان 
رسيده و اين نش��ان دهنده آن است كه نقش نهادهاي 
مالي در بازار سرمايه در حال افزايش است. ما انحصارها را 
شكستيم و قفل مجوز صدور نهادهاي مالي شكسته شد. 
در دو سال گذشته بالغ بر 1۰ مجوز كارگزاري صادر شده و 
همه اين مجوزها از طريق درگاه ملي صدور مجوزها صادر 
شده است. سازمان بورس به عنوان يكي از سازمان هاي 
پيشگام در اين حوزه، صدور مجوزها را به اين درگاه منتقل 
كرده است. رييس سازمان بورس درباره پرداخت سود 
سهامداران از طريق سجام گفت: در دو سال گذشته تلاش 
شد سودي كه در مجامع شركت ها پرداخت مي شود، 
كلا توسط سامانه سجام پرداخت شود. تمام شركت ها 
ملزم شدند در سال جاري س��ود تمامي سهامداران را 
بر اس��اس برنامه زمان مندي و از طريق سامانه سجام 
پرداخت كنند. بيش از ۵۰ هزار ميليارد تومان سود به 
اين روش پرداخت شد. عش��قي افزود: اتفاق ديگر اين 
بود كه ساليان سال سودهايي در مجامع تقسيم شده، 
اما به بهانه دسترسي نداشتن به مشخصات سهامداران 
توزيع نشده بود، به حساب سهامداران واريز شود. سال 
گذشته بالغ بر 3۶ ميليون نفر سود رسوبي شركت ها را 
دريافت كردند. امس��ال هم حدود 12 ميليون نفر سود 
رسوبي دريافت كردند. شايد اين سودها اعداد ناچيزي 
بود، اما جمع سودهاي رسوبي مبلغ قابل توجهي بود كه 
اين مورد را به عنوان حق الناسي كه به گردن شركت ها 

بود تعيين تكليف كرديم.

»تعادل«گزارشميدهد

حركت بورس بر لبه تيغ

نكاتي در باب  هفتمين برنامه توسعه

حذفسامانههايقرعهكشيخودرو

نوساناتبورسطبيعياست

 رش��د از محل اشتغال، محل تجارت بين الملل، مخارج 
دولت، مصرف، تمام اين موارد، مشابه با برنامه هاي قبلي 
است كه رشد هش��ت درصد را رقم نزده است. سازوكار 
مقابله با تحريم و رفع آن هم كه در برنامه مسكوت است. 
بنابر كدام محاسبات، اين برنامه دستيابي به رشد هشت 
درصد در سال را تضمين مي كند؟ در اقتصادي كه نرخ 
مشاركت اقتصادي در آن 4۰ درصد است و از حدود ۶۰ 
ميليون نفر جمعيت در سن كار، تنها حدود 23 ميليون 
نفر شاغل هستند، با فرض ايجاد يك ميليون نفر شغل 
در سال هم در نهايت چه ميزان فرد شاغل و توليد كننده 
خواهيم داشت كه مقياس اقتصاد ايران را هشت درصد در 
سال افزايش دهد؟ اندازه اقتصاد تحريمي ايران با حدود ۶۰ 
درصد جمعيت غيرفعال، چطور قرار است بزرگ شود؟ و 
اگر توسل به پاشيدن پول در شكل يارانه و كمك هاي نقدي 
و تسهيلات، راه حل دستيابي به رشد از محل مصرف است، 
آيا تورم حاصله مانع از رسيدن به هدف پيشرفت توام با 
عدالت و از بين بردن فقر مطلق نمي شود؟ در كجاي برنامه 
به راهكارهاي يكپارچه و هم افزاي اقتصادي و اجتماعي 

مبتني بر واقعيت هاي جامعه پرداخته شده است. 
- فقر: نكته ديگر در مسير رشد اقتصادي، توجه به فقر 
است. اشاره اي كوتاه در يكي از جداول به از بين رفتن فقر 
مطلق تا پايان برنامه و بهبود توزيع درآمد كه در مسير 
چنين هدفي حتي يك ايده جديد ديده نمي شود. جالبتر 
عدم اشاره به ميزان پايه فقر مطلق در برنامه هفتم توسعه 
است. قرار اس��ت چند نفر از زير خط فقر خارج شوند؟ 
آيا طبق گزارش وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 2۶ 
ميليون نفري كه زير خط فقر هستند، زير خط فقر مطلق 
قرار دارند و آيا قرار است اين ميزان به صفر برسد؟ آيا در 
برنامه توسعه كشور ضرورتي ندارد كه اشاره اي به فقر 
چند بعدي شود؟ قرار نيست برنامه ريزان كشور اطلاعي 
از ميزان فقر چند بعدي كه در تمامي ابعاد اعم از آموزش، 

درآمد، سلامت و ... فقر را مي سنجد، ميزان فقر را بدانند 
و براي از بين بردن آن در تمام ابعاد برنامه ريزي كنند؟ 
در كجاي برنامه هفتم توسعه به ابعاد فقر چندبعدي و 
راه هاي مقابله با آن پرداخته شده است؟ و وقتي به اين 
مساله پرداخته نشده است، چطور قرار است در مسير 

پيشرفت توام با عدالت قرار بگيريم؟
- كم توانان: كم توانان در كجاي برنامه هفتم توس��عه 
ديده شده اند؟ پنجره جمعيتي ايران رو به بسته شدن 
اس��ت و جامعه ايران به سمت سالمندي مي رود و اين 
يعني نيازها و مطالبات بيشتري براي اين گروه از جامعه 
در حال شكل گيري است. در كنار اين گروه، گروه هاي 
آس��يب پذير ديگر نظير كم توانان حركت��ي و ذهني، 
نابينايان، ناشنوايان و ساير كم توانان در كجاي برنامه 
توسعه هفتم ديده شده اند؟ به نظر مي رسد در پيشرفت 
توام با عدالت بايد تمامي گروه هاي جامعه مورد هدف 
قرار گيرند. اما متاسفانه جاي اين گروه در برنامه هفتم 

خالي است. 
- مردمي كردن اقتصاد و پيشرفت توام با عدالت مستلزم 
تبديل نيروي انساني فقير به نيروي انساني فعال در مسير 
رشد اقتصادي است. به عبارتي در چنين رويكردي هر 
انس��ان فقير يك ثروت بالقوه تلقي مي شود و راه هاي 
توانمندسازي و مشاركت وي در فرايند رشد اقتصادي 
طراحي و اجرا مي شود. در برنامه هفتم توسعه در هيچ جا 

مسير مردمي كردن اقتصاد شفاف نشده است. 
- زنان: و اما زنان. در فصل زنان و خانواده، تنها يك بند به 
توانمندسازي اقتصادي زنان اختصاص داده شده است 
كه عدد كمي هدفگذاري شده در نسخه هاي منتشر شده 
ده هزار نفر است. اگر تمركز بر زنان سرپرست خانوار كه 
آس��يب پذير ترين گروه زنان به شمار مي روند مد نظر 
برنامه ري��زان محترم بوده، حدود س��ه ميليون نفر زن 
سرپرست خانوار در كشور بايد مورد هدف توان افزايي قرار 

گيرند. ضمن آنكه صرف تمركز بر زنان سرپرست خانوار، 
همخوان با پيشرفت توام با عدالت نيست. عادلانه است 
تا تمام زنان از حمايت هاي لازم به منظور برخورداري 
از فرصت هاي برابر برخوردار ش��وند. در حال حاضر از 
حدود 32 ميليون نفر جمعيت زنان در س��ن كار، تنها 
4.3 ميليون نفر مش��اركت اقتصادي داشته و تنها سه 
ميليون و ششصد هزار نفر شاغل هستند. بدين ترتيب 
بخش قابل توجهي از زنان در سن كار در فضاي اقتصادي 
كشور مشاركت ندارند. افزايش مشاركت اقتصادي زنان 
به هيچ وجه به معناي جدا كردن زنان از نقش ايشان در 
خانواده نيست. آنچه عادلانه است، ايجاد فرصت هاي 
مناسب با برنامه ريزي دقيق براي اين گروه از جامعه به 
گونه اي است كه بتوانند هم در فضاي اقتصادي كشور 
مشاركت داشته و هم نقش خود در خانواده را به خوبي 
ايفا نمايند. زماني كه از مردمي كردن اقتصاد سخن گفته 
مي شود و در شرايطي كه زنان در فضاي اقتصادي كشور 
مشاركت بسيار اندكي دارند، برنامه ريزان بايد هماهنگ 
با كرامت زن، فضاي لازم جهت مش��اركت اقتصادي و 

اشتغال زنان را ايجاد كنند. 
- نوآوري در ايجاد اشتغال براي زنان: در جامعه اي كه فقر 
وجود دارد )2۶ ميليون نفر طبق گزارش وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي(، تورم بالاس��ت، شرايط اقتصادي 
زندگي مردم را س��خت كرده است، زنان تحصيلكرده 
هس��تند و توان مش��اركت در فعاليت هاي اقتصادي 
و اجتماع��ي را دارند، ضروري اس��ت تا زمينه فعاليت 
اقتصادي زنان در كنار ايجاد تعادل بين زندگي خانوادگي 
و اجتماعي فراهم آيد. در لايحه برنامه هفتم و در شرايطي 
كه برنامه در پي رشد سالانه هشت درصد و پيشرفت توام 
با عدالت است، هيچ نوآوري در راستاي افزايش مقياس 
اقتصاد با مشاركت بيشتر مردم و به ويژه زنان كه سهم 
بسيار اندكي نسبت به مردان در اين مشاركت دارند، ديده 

نمي شود. در دنياي پساكوويد و دنياي متفاوت كار در 
عصر ديجيتال، انتظار مي رود برنامه ريزان، برنامه ريزي 
مبتني بر برقراري ارتباط بين توسعه بخش ديجيتال و 
حمايت از زنان در ايجاد اشتغال با استفاده از ابزارهاي 
ديجيتال در كنار حفظ بنيان خانواده داشته باشند. به 
همين ترتيب تمركز بر ايده هاي مرتبط با اقتصاد مراقبت، 
اقتصاد آموزش و اشتغال زايي براي زنان با هدف گذاري 
كمي دقيق از جمله مواردي است كه انتظار مي رفت در 
برنامه اي كه در دنياي پساكوويد و عصر تكنولوژي تنظيم 

مي شود، بدان پرداخته شود. 
- مشاركت سياسي و اجتماعي زنان: در اين برنامه در هيچ 
جا اشاره اي به ارتقا و بهبود مشاركت سياسي و اجتماعي 
زنان نشده است. اين در حالي است كه در آستانه انتخابات 
مجلس شوراي اسلامي بسيار مي شنيديم از تشويق 
زنان به نامزد شدن در انتخابات و حضور زنان به عنوان 
يك شاخص مهم در رس��انه ملي مطرح بود. بي شك 
حضور زنان در عرصه هاي اجتماعي و اقتصادي بسيار 
مهم و ضروري است و به ويژه در برنامه اي كه پيشرفت 
توام با عدالت را دنبال مي كند، زنان بايد از فرصت هاي 
عادلانه براي حضور در فضاي سياسي و اجتماعي كشور 
برخوردار باش��ند و اين در حالي است كه هيچ اشاره اي 
در برنامه توسعه هفتم و در فصل مربوط به زنان به اين 
موضوع نشده اس��ت و به عبارتي هيچ برنامه اي در اين 

خصوص وجود ندارد. 
در اين يادداشت تنها به چند مورد از مواردي اشاره شد 
كه در دستيابي به رشد اقتصادي و پيشرفت توام با عدالت 
بايد مورد توجه قرار گيرد. تمركز بر ساير بخش ها و ذكر 
نكات در خصوص بخش هاي مختلف مستلزم نوشتاري 
طولاني است. با اين حال اميد است برنامه ريزان نگاهي 
واقع بينانه به مسائل جامعه ايران و برنامه ريزي در مسير 

توسعه داشته باشند. 

برخي معتقدند، در ۵ بازار كشور رويكردهاي سوداگرانه به 
نسبت حوزه هاي مولد، سودآوري بيشتري دارد، بنابراين 
محصولات اين ۵ بازار سرمايه اي محسوب مي شوند. اما اين 
بحث كلان است؛ خودرو ذات سرمايه اي ندارد. ولي طلا و 
سكه و ارز و سهام، ذات سرمايه اي دارد. اما خودرو محصولي 
است كه همواره ميان سرمايه اي بودن و كالا بودن در نوسان 

بودن است. در بسياري از برهه ها مردم خودرو را خريداري 
مي كردند تا حداقل سودي داشته باشند. مساله دپو كردن 
خودرو مطرح نبود. كس��ي پرايد م��دل 82 را خريداري 
نمي كرد تا سال 8۵ بفروش��د. اين روند پس از دهه 9۰ در 
اقتصاد ايران به ش��كل و شمايل خطرناكي شكل گرفت. 
اينكه ايرانيان خودرويي بخرند كه سودآوري آن از نرخ تورم 

بيشتر باشد و يكي از سودآورترين بازارها باشد، غيرمتعارف 
و خسارت بار است. اين روند با واردات خودروهاي خارجي 
اصلاح مي ش��ود. در شرايط فعلي بر اساس آخرين اخبار، 
آيين نامه اصلاحي آن توسط منوچهر منطقي، معاون وزير 
تحويل كميسيون زيربنايي دولت شد، قاسمي علي آبادي 
رييس كميسيون زيربنايي دولت موضوع را بررسي كرده و 

سپس روز چهارشنبه هفته جاري در هيات دولت تصويب 
مي ش��ود. با تصويب اين طرح، مي توان اميد داشت كه در 
بازه زماني كوتاهي موضوع در مسير اجرا قرار گرفته و سر و 
ساماني به وضعيت آشفته بازار خودروي كشور بدهد. خارج 
شدن خودرو از اقلام سرمايه اي مهم ترين دستاوردي است 

كه اين قانون در فضاي اقتصادي كشور ايجاد مي كند. 

نوسان جزيي جدايي نشدني از بازار سرمايه است؛ دولت از 
دو جهت يكي تلاش براي پيش بيني پذير كردن اقتصاد و 
ديگري حمايت هاي كوتاه مدت و بلندمدت تلاش كرده 

تا اعتماد از دست رفته به بورس را احيا كند.
به گزارش ش��ادا، مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني 
وزارت امور اقتصادي و دارايي در پاسخ به مطلب مورخ 
پنجم مهر ماه س��ال جاري روزنامه »تعادل« با عنوان 
»بورس در خطر!« توضيح داد: يكي از اقدامات اساسي 
دولت سيزدهم به منظور ساماندهي به وضعيت بورس، 
ايجاد صندوق تثبيت بازار سرمايه بود كه همواره در بازار 
به منظور تنظيم عرضه و تقاضا و افزايش نقدشوندگي 
حضور فعالي داشته است. سازمان بورس و اوراق بهادار در 
راستاي تجهيز منابع و نقدينگي مورد نياز صندوق تثبيت 

بازار سرمايه، پيگيري هاي مستمري داشته است و ارزش 
دارايي اين صندوق در بازار سرمايه در تاريخ 14 مرداد ماه 
14۰۰ )تاريخ آغاز به كار دولت سيزدهم(، 42 هزار و 23۶ 
ميليارد ريال بوده است كه در تاريخ 23 خرداد ماه 14۰2 
)پس از 441 روز معاملاتي( با رش��دي 317 درصدي 
)بيش از 4 برابري( به رقم 17۶ هزار و 319 ميليارد ريال 
افزايش يافت. اين در حالي است كه دارايي اين صندوق 
در 441 روز معاملاتي قبل از شروع به كار دولت سيزدهم 

هزار و 131 ميليارد ريال بوده است.
ايجاد صندوق بيمه بورس براي س��رمايه گذاران خرد 
از ديگ��ر اقدامات اساس��ي دولت س��يزدهم براي رفع 
نابه ساماني در بازار سرمايه بود. از آنجايي كه حمايت از 
سهامداران خرد همواره در دستور كار سازمان بورس و 

اوراق بهادار بوده است، در راستاي جلوگيري از افزايش 
ش��تاب نزولي بازار و ايجاد فضاي آرام رواني در مقطع 
زماني آبان ماه سال 14۰1 براي سهامداران حقيقي خرد 
بازار با ارزش پرتفوي تا سقف 1۰۰ ميليون تومان در تاريخ 
چهارم آبان 14۰1، اين سازمان مقرر كرد سهام حاضر 
در پورتفوي اين اشخاص كه حدود 9۶ درصد از تعداد 
كدهاي حقيقي فعال حاضر در بازار را تشكيل مي دهند، 
بيمه شود. اين اقدام از طريق انتشار عمومي اوراق تبعي 
موسوم به »س��هام  يار« توس��ط صندوق تثبيت بازار 
 سرمايه و خريد توسط سرمايه گذاران صورت پذيرفت. 
همچنين سازمان بورس و اوراق بهادار در پي نوسانات 
ارديبهشت ماه سال جاري بازار سرمايه نيز به صورت پويا 
در راس��تاي حمايت از سهامداران خرد حضوري فعال 

داشته است كه به عنوان نمونه سه مصوبه اين سازمان 
مبني ب��ر تجهيز منابع و نقدينگي م��ورد نياز صندوق 
تثبيت بازار س��رمايه براي خريد س��هام افزايش زمان 
اصلاح پرتفوي صندوق هاي س��رمايه گذاري با درآمد 
ثاب��ت از 3 ماه به ۵ ماه و همچنين افزايش 1۰ درصدي 
ضريب اعتبار كارگزاري ها نمونه از اقدامات موثر اخير در 

اين راستا بوده است.
بنابراين به نظر مي رس��د نگراني هاي بورس��ي برخي 
رسانه ها از نوسانات مقطعي بورس درست نيست؛ چرا 
كه همواره يكي از اولويت هاي دولت سيزدهم در حوزه 
اقتصاد، بازگش��ت اعتماد از دست رفته سهامداران در 
خصوص بورس و همچنين خروج از وضعيت نابه سامان 

بازار سرمايه بوده است.

ادامه از صفحه اول

جوابيه
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گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه خزانه دار شوراي شهر تهران ديروز در صحن علني 
اين شورا گزارش كرد، در پنج ماهه نخست سال جاري 91 
درصد از بودجه مصوب شهرداري تحقق يافته است. اگر چه 
درآمدهاي ناشي از ماليات ارزش افزوده و تملك دارايي هاي 
سرمايه اي شهرداري تهران افزايش محسوس و بيشتر از حد 
مصوب داشته است، اما 7 برابر شدن هزينه كسر پاركينگ 
به گونه اي كه هزينه كسر 4 واحد پاركينگ در منطقه يك 
تهران به 9 ميليارد تومان )يعني كسب درآمد شهردراي از 
كسر هر واحد پاركينگ 2.5 ميليارد تومان بوده است!( بالغ 
شده است، با انتقاد برخي از اعضاي شوراي شهر مواجه شد 
و حتي رييس اين شورا، اين درآمدها را غيرقانوني خواند. به 
عبارت ديگر، شهرداري تهران تحت شرايطي مجاز است، به 
هنگام صدور پروانه، به ساختمان هايي كه به تعداد واحدهاي 
خود، پاركينگ ندارد، پروانه س��اخت بده��د و در ازاي آن، 
هزينه اي بابت نداشتن پاركينگ از مالك دريافت كند. اما 
آن گونه كه اعضاي شوراي شهر اعلام كرده اند، شهرداري 
در اين رابطه شرايط مندرج در قانون را رعايت نكرده است.بر 
اساس اين گزارش، ديروز خزانه دار شوراي شهر تهران گفت: 
در پنج ماهه ابتداي سال  جاري بايد ۳2 هزار و 2۶9 ميليارد 
تومان درآمد وصول مي شد كه بيش از 29 هزار ميليارد تومان 
محقق شد و اين ميزان 91 درصد از رقم مصوب را تشكيل 
مي دهد. ديروز حبيب كاشاني در صحن علني شوراي شهر 
تهران با قرائت گزارش حساب درآمد و هزينه شهرداري تهران 
در مردادماه سال 14۰2 گفت: از بودجه مصوب سال 14۰2 
مبلغ ۶4 هزار ميليارد تومان به درآمدها، ۶ هزار و ۶15 ميليارد 
تومان به منابع حاصل از واگذاري دارايي سرمايه اي و پنج هزار 
و ۳41 ميليارد تومان به منابع حاصل از واگذاري دارايي مالي 
اختصاص دارد. وي با بيان اينكه از 29 هزار ميليارد تومان 
عملكرد نقد و غير نقد، 27 هزار ميليارد تومان محقق شده 
است، اظهار كرد: در اين مدت بايد بايد ۳2 هزار و 2۶9 ميليارد 
تومان درآمد وصول مي شد كه بيش از 29 هزار ميليارد تومان 
محقق شد كه 91 درصد از رقم مصوب را تشكيل مي دهد. 
عضو شوراي شهر تهران با تأكيد بر اينكه به طور ميانگين به 
صورت ماهانه ۶ هزار ميليارد تومان درآمد وصول شده است، 
ادامه داد: اما بررسي ها نشان مي دهد كه در برخي حوزه ها 
شاهد روند كاهش��ي بوديم ؛ به گونه اي كه درآمد حاصل از 
تبليغات محيطي و سازه هاي تبليغاتي بايد هزار ميليارد تومان 
مي بود كه اين درآمد اخذ نشده و سازمان زيباسازي در اين 
زمينه بسيار عقب است و در سود ناشي از سرمايه گذاري نيز 
بايد ۳ هزار ميليارد تومان درآمد كسب مي شد كه محقق 
نشده است. وي گفت: البته آيتم هاي افزايشي نيز داشتيم به 
گونه اي كه در]درآمدهاي ناشي از سهم شهرداري از ماليات 
بر[ ارزش افزوده حدود 8 هزار ميليارد تومان درآمد محقق 
شد كه روند افزايشي دارد يا در بخش هزينه اي، تملك دارايي 
سرمايه اي و مالي 79 هزار ميليارد تومان در مجموع ابلاغ 
ش��ده، در حالي كه بودجه مصوب 75 هزار ميليارد تومان 
است. كاشاني با بيان اينكه ابلاغ 79 هزار ميليارد تومان بيش 
از رقم مصوب شوراست و تقاضا مي كنيم كه شهرداري قدم 
به قدم پيش برود، اظهار كرد: در هزينه هاي بخش نقدي و 
غيرنقدي در مجموع بيش از 79 هزار ميليارد تومان ابلاغ شده 
اما با تخصيص اعتبار بيش از 48 هزار ميليارد تومان و پرداخت 
نقدينگي بيش از 28 هزار ميليارد تومان و عملكرد حدود 11 
هزار ميليارد تومان، درصد جذب نسبت به تخصيص اعتبار 

2۳ درصد است كه جاي تقدير دارد.

   افزايش ۷ برابري هزينه كسر پاركينگ 
در تهران

عضو شوراي ش��هر تهران از افزايش 7 برابري هزينه كسر 

پاركينگ در پايتخت انتقاد كرد. كاشاني با اشاره به افزايش 
هفت برابري هزينه كسري پاركينگ، بيان كرد: در سالي كه 
به عنوان سال مهار تورم ناميده شده عوارض كسر پاركينگ 
7 برابر شده و مشكل عظيمي براي مردم در مناطق ايجاد 
شده است. در منطقه 11 تعداد ۳۰ پاركينگ كسر شده كه 
هزينه آن ۳۶ ميليارد تومان اعلام شده است يا در منطقه 
1۰ مبلغ ۳ ميليارد توم��ان براي ۳ پاركينگ و در منطقه 
يك براي 4 واحد پاركينگ 9 ميليارد تومان هزينه اعلام 
شده اس��ت.وي با بيان اينكه ما لايحه مهار تورم آورده ايم 
اما با 9 ميليارد تومان براي 4 پاركينگ چه اتفاقي قرار است 
بيفتد؟ گفت: تقاضاي ما اين است كه معاونت شهرسازي 
شهرداري نگاه و بازنگري جدي در اين زمينه داشته باشند. 
همچنين مهدي چمران رييس شوراي شهر تهران با بيان 
اينكه حذف پاركينگ قانوني نيست، با بيان اينكه تنها در 
مواردي كه امكان احداث پاركينگ وجود ندارد، مي توان 
پاركينگ احداث نكرد، گف��ت: اينكه پول بگيرند و اجازه 
ساخت پاركينگ را ندهند خلاف صورت گرفته است. مگر 

در مورد ۶ نمونه اي كه در قانون لحاظ شده است.

   بدهي به بانك ها تسويه مي شود 
در اي��ن ح��ال، معاون مالي ش��هرداري ته��ران از تلاش 
ش��هرداري تهران براي تس��ويه 4۰۰۰ ميليارد توماني 
بدهي هايش با بانك ها خبر داد. لطف الله فروزنده با حضور 
در جلسه شوراي شهر تهران پس از استماع گزارش خزانه دار 
شوراي شهر مبني بر عملكرد مالي شهرداري تهران در پنج 
ماه ابتدايي سال جاري، گفت: ما در بخش غير نقد در حال 
تسويه حس��اب 4۰۰۰ ميليارد توماني با بانك ها هستيم 
كه البته ميزان بدهي هاي ما به بانك ها هنوز به طور دقيق 
مشخص نشده و بعد از آنكه مشخص شد گزارشي به صحن 
شوراي شهر ارايه خواهيم كرد. وي با بيان اينكه ما در تسويه 
حسابمان با بانك ها از طريق مولدسازي كار را پيش مي بريم، 
اظهاركرد: هفته آينده نيز لايحه اي در اين خصوص خواهيم 
داشت تا شورا به ما در اين زمينه كمك كند. معاون شهردار 
تهران با بيان اينكه به شدت پيگير آن هستيم كه سازمان ها 
و شركت هاي شهرداري تهران درآمدهاي خود را به حساب 

خزانه واريز كنند، گفت: پيگير پرداخت بدهي هاي دولت 
هم هستيم به گونه اي كه به دستور آقاي مخبر معاون اول 
رييس جمهور كميسيوني در سازمان برنامه و بودجه براي 
پرداخت بدهي هاي دولت به سازمان ها و ارگان ها تشكيل 
شده است و اميدواريم بتوانيم در شش ماهه دوم سال تحقق 

درآمدهايمان بيشتر از اين مبلغ باشد.

   واگذاري املاك
به اشخاص حقيقي و حقوقي

اعضاي شوراي شهر تهران همچنين ديروز نحوه واگذاري 
املاك ش��هرداري تهران به اشخاص حقيقي و حقوقي را 
تعيين تكليف كردند. اعضاي شوراي شهر تهران در جلسه 
ديروز شورا، بررسي لايحه دستورالعمل موضوع ماده 11 
مصوبه تعيين تكليف املاك واگذار شده شهرداري تهران 
به اشخاص حقيقي و حقوقي را روي ميز بررسي قرار دادند و 
نرگس معدني پور رييس كميته فرهنگي و اجتماعي شوراي 
شهر تهران نيز با بيان اينكه يك فوريت اين لايحه چندي 
پيش به تصويب رس��يده است، گفت: در كميسيون هاي 
مربوطه اين لايحه بررسي شد و تغييراتي در متن اين لايحه 
اعمال شد و امروز براي رأي گيري آن را به صحن شوراي شهر 
آورديم. بر اين اس��اس اعضاي شوراي شهر تهران تصويب 
كردند، بانك اطلاعاتي جامع واگذاري املاك ش��هرداري 
بايد به روز رساني شده و هر شش ماه يك بار گزارش مربوطه 
به صحن شورا ارايه شود، همچنين مقرر شد كه اطلاعات 
دقيق املاك واگذار ش��ده بر اس��اس آدرس، متراژ و... در 
سامانه شفافيت بارگذاري شود و اطلاعات افراد حقيقي و 
حقوقي كه از شهردار ملك دريافت كرده اند نيز در سامانه 
منتشر شود. در اين لايحه عنوان شده كه براي تحويل ملك 
درخواست كننده بايد نامه كتبي و مستندات لازم را ارايه 
دهد و بعد از تاييد مستندات و درخواست، موضوع در صحن 
علني شوراي شهر بررسي خواهد شد. همچنين دبيرخانه 
اين كميسيون در معاونت فرهنگي و اجتماعي شهرداري 
تهران تشكيل مي شود و همه واحدهاي مربوطه شهرداري 
تهران اعم از معاونت، مناطق و... مي بايست درخواست هاي 
خود را به اين كميسيون ارسال كنند. در ادامه اعضاي شوراي 

شهر در خصوص نحوه واگذاري املاك به اشخاص حقيقي 
و حقوقي و موسسات مصوباتي را داشتند كه نهايتا با حداكثر 
آراء اصلاحيه ماده 11 مصوبه واگذاري املاك ش��هرداري 

تهران به اشخاص حقيقي و حقوقي به تصويب رسيد.

   انتقاد از جمع آوري پل هاي عابر پياده 
رييس كميس��يون حمل و نقل ش��وراي ش��هر تهران از 
جمع آوري ۳۰ پل عابر پياده و نرده هاي جدا كننده »بي آرتي« 
گلايه كرد. جعفر تشكري هاشمي صبح ديروز در تذكر پيش 
از دستور خود با بيان اينكه متأسفانه شهرداري تهران اقدام 
به جمع آوري پل هاي عابر پياده ك��رده و در اين مدت هم 
۳۰ پل جمع آوري شده است، گفت: اين جمع آوري و سلب 
محل تردد امن سبب شده كه شهروندان از لابه لاي خودروها 
عبور كنند و اين مساله موجب بروز مشكلاتي خواهد شد و 
در عين حال مردم را با جمع آوري پل ها تشويق به بي نظمي 
و بي انضباطي مي كنيم و اين در حالي است كه شاهد كاهش 
ايمني تردد هم خواهيم ب��ود. وي با بيان اينكه جمع آوري 
پل ها و تبديل آنها به ضايعات دور ريختن سرمايه ها است، 
ادامه داد: نكته قابل توجه اين است كه سازمان ترافيك به 
عنوان متولي هيچ مداخله و مشاركتي در اين زمينه نداشته 
و زماني كه ما اين پل ها را در سطح شهر تهران نصب كرديم 
حدود ۶۰ درصد تلفات كاهش ياف��ت و با جمع آوري اين 
پل ها قطعا شاهد افزايش تلفات خواهيم بود. عضو شوراي 
شهر تهران افزود: با خبر شديم كه شهرداري تهران درصدد 
جمع آوري نرده هاي جدا كننده خطوط »بي آرتي« است و 
به نظر مي رسد احتمالا شهرداري با اينگونه اقداماتش كه 
موجب تردد ناايمن مي شود مي خواهد طرح كاهش جمعيت 
را اجرا كند. چرا كه جمع آوري پل و نرده هاي ايمن، ايمني را 
كاهش مي دهد و اين اقدامات ناسنجيده مورد قبول نيست. 
مهدي چمران در واكنش به تذكر تشكري هاشمي تصريح 
كرد: احتمالا تذكر شما پيرامون وضعيت پل هاي عابر پياده 
مكانيزه بوده كه بارها اعضاي شورا در خصوص وضعيت ايمني 
آنها تذكر داده بودند. البته براي حل مشكل پل هاي عابر پياده 
هم يا بايد مسقف شوند يا بايد به گونه اي محفوظ شوند كه در 

اثر باد و باران تخريب نشوند.
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علت اختلال در حركت قطارها 
در روزهاي اخير

مديرعامل ش��ركت بهره برداري متروي تهران با بيان 
اينكه خرابي هايي كه بعضا در طول سير براي قطارها 
اتفاق مي افتد، قابل پيش بيني نيست، گفت: پيش بيني 
مي كنيم، در صورت اجرايي ش��دن برنامه ريزي ها، در 
اواخر س��ال 14۰۳ و به خصوص در طول سال 14۰4 
وضعيت ناوگان متروي تهران بس��يار بهتر از ش��رايط 
امروز خواهد بود. مسعود درستي، مديرعامل شركت 
بهره برداري متروي تهران و حومه در گفت وگو با ايلنا 
در پاسخ به اين س��وال كه چرا در ماه هاي اخير، شاهد 
افزايش محسوس ميزان خرابي ناوگان و بروز اختلال 
در حركت قطارهاي مترو هستيم، توضيح داد: مهم ترين 
عاملي كه باعث خرابي برخي قطارهاي در حال سير و 
بروز اختلال در حركت آنها مي شود، كمبود قطار و سن 
بالاي ناوگان متروي تهران است كه به علت بي توجهي 
نسبت به لزوم نوسازي و بازسازي اين ناوگان در حدود 8 
سال گذشته رخ داده است. خرابي هايي كه بعضا در طول 
مسير حركت براي قطارها اتفاق مي افتد، قابل پيش بيني 
نيست، اما به محض بروز يك اختلال، سريعا تيم هاي 
تكنسين را اعزام مي كنيم تا در كمترين زمان ممكن 
روند حركت قطارها را به وضعي��ت عادي بازگردانند.  
وي افزود: در دوره فعلي مديريت شهري تهران، سرعت 
انجام تعميرات جزيي و بازسازي اساسي قطارهاي مترو 
افزايش يافته، اما راهكار اصلي براي كاهش آمار خرابي 
و اختلال در حركت قطارها، نوس��ازي ناوگان است كه 
هنوز به مرحله عملياتي نرسيده است. با اين حال، در 
سال 14۰2 خوشبختانه در دو مرحله مجموعا 12 رام 
قطار اورهال شده و شامل 1۰ رام قطار AC و دو رام قطار 
DC پلاس است كه وارد چرخه خدمت رساني شده اند 
تا بخشي از مشكلات ناش��ي از كمبود قطار در شبكه 
درون شهري كاهش يابد. همچنين برنامه ريزي كرده ايم 
كه تا پايان سال 17 رام قطار ديگر نيز بازسازي اساسي 

شوند و به ناوگان مترو بازگردند. 

استان تهران سردتر مي شود
بر اس��اس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران 
از چهارش��نبه )12 مهرماه( دماي هواي اس��تان 

كاهش مي يابد.
به گزارش ايس��نا، بر اس��اس بررس��ي نقشه هاي 
پيش يابي و تحليل الگوه��اي همديدي وضعيت 
جوي استان تهران طي پنج روز آينده آسمان صاف 
تا نيمه ابري، در بعضي ساعت ها همراه با وزش باد، 
در ارتفاعات و نواحي جنوبي گاهي با افزايش سرعت 

وزش باد پيش بيني مي شود.
از عصر دوشنبه تا روز پنجش��نبه )1۰ تا 1۳ مهر( 
با افزايش ش��رايط ناپايداري جو در بعضي ساعات 
به ويژه دوشنبه شب و چهارشنبه شب تا پنجشنبه 
وزش باد ش��ديد در سطح استان و وزش باد خيلي 
ش��ديد و خيزش گ��رد و خ��اك در نيمه جنوبي و 
غربي اس��تان با احتمال نفوذ گرد و غبار انتقالي از 
اس��تان هاي مجاور و كاهش ديد و كاهش كيفيت 

هوا مورد انتظار است.
ط��ي روز پنجش��نبه با نفوذ س��امانه بارش��ي در 
بخش هاي شمالي استان به ويژه ارتفاعات، افزايش 
ابرناكي و بارش پراكنده باران گاهي رگبار و رعد و 

برق پيش بيني مي شود.
روزهاي دوشنبه و سه ش��نبه افزايش نسبي دما و 
روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه كاهش نسبي دما 

رخ خواهد داد.
براس��اس اين گزارش، آسمان تهران دوشنبه )1۰ 
مهر( كمي ابري تا نيمه ابري، در بعد از ظهر افزايش 
باد با حداقل دم��اي 2۰ و حداكثر دماي 29 درجه 
سانتيگراد و در روز سه شنبه )11 مهر( كمي ابري 
و از بعد از ظهر افزايش ابر و گاهي وزش باد ش��ديد 
با حداقل دم��اي 19 و حداكثر دم��اي ۳۰ درجه 

سانتيگراد پيش بيني مي شود.

ابهام در تهاتر ورزشگاه تختي
رييس كميته ورزش شوراي شهر تهران از شهرداري 
خواست، گزارش طرح توجيهي و فني تهاتر مجموعه 
ورزشي تختي با 7 مجموعه ورزشي را به شوراي شهر 
تهران ارايه كند. زهرا شمس احسان در تذكر پيش از 
دستور خود در جلسه ديروز شوراي شهر تهران ضمن 
تأكيد بر لزوم پاسخگويي شهردار تهران در خصوص 
تهاتر مجموعه ورزش��ي تختي با 7 مجموعه ورزشي 
شهرداري تهران اظهاركرد: بر اساس صورتجلسه اي كه 
ميان شهردار تهران و وزير ورزش و جوانان تنظيم و امضا 
 شده است، ش��هرداري تهران در راستاي اجراي طرح

 آزاد راه شهيد شوشتري و پروژه خط 7 متروي تهران، 
اقدام به توافق براي تهاتر كرده اند. شمس احس��ان با 
بيان اينكه در اين  معامله مجموعه ورزش��ي تختي را 
با مس��احت ۳44 هزار و 7۶5 متر مربع و به ارزش ۳1 
هزارميليارد ريال از وزارت ورزش تحويل گرفته تا در 
ازاي ملك مذكور، هفت مجموعه ورزشي را با متراژ 15۳ 
هزار و 12۳ هزار متر مربع به اداره كل ورزش و جوانان 
استان تهران تحويل دهد، گفت: بر اساس بند 14 ماده 
8۰ قانون شوراها، شوراي اسلامي شهر تهران وظيفه 
تصويب و نظارت بر معاملات شهرداري اعم از خريد، 
فروش، اجاره و اس��تيجاره كه به نام شهر و شهرداري 
صورت مي پذي��رد را با در نظر گرفتن صرفه و صلاح و 
با رعايت مقررات آيين نامه مالي و معادلات شهرداري 
به عهده دارد و در اين راستا انجام اين معامله و تحويل و 
تحول و معوض نمودن املاك شهرداري نياز به مصوبه 
شوراي اسلامي ش��هر تهران دارد كه اين امر محقق 
نشده است. وي افزود: ارزش كلي اين معامله بر اساس 
مندرجات صورتجلسه مذكور، بالغ بر ۳1 هزار ميليارد 
ريال است در حالي كه در تبصره 1۳ لايحه بودجه سال 
14۰2، ش��هردار تهران مجاز است حداكثر تا سقف 
45۰۰ ميليارد ريال ملك را با وزارتخانه ها، موسسات 
و ش��ركت هاي دولتي، بانك ها، موسسات و نهادهاي 

عمومي غير دولتي معامله كند.

تعيين ضرب الاجل براي 
فارسي سازي كارت هاي پرواز 

بازرس كل سازمان بازرسي كل كشور گفت: ظرف 
4 ماه آين��ده كارت هاي پرواز باي��د به طور كامل 

فارسي سازي شود.
به گزارش ايس��نا، مهدي خنج��ري بازرس كل 
راه و شهرس��ازي س��ازمان بازرس��ي در رابطه با 
فارسي س��ازي كارت هاي پرواز گف��ت: در تاريخ 
7 مرداد امس��ال، هش��داري در اي��ن خصوص به 
رييس سازمان هواپيمايي اعلام كرديم و قرار شد 
كارت هاي پروازي به صورت دو زبانه مورد استفاده 

قرار بگيرد.
وي افزود: دو شركت ايران اير و همراه كوشا كيش 
۳۰ تا 4۰ درص��د قانون را انجام دادند، ش��ركت 
خدمات فرودگاهي س��امان، عليرغم 4 بخشنامه 
س��ازمان هواپيمايي براي اجراي قانون، تاكنون 

تكليفش را انجام نداده است.
خنجري افزود: سازمان هواپيمايي بايد ظرف 4 ماه 
آتي نسبت به انجام قانون اقدام كند. در پايان اين 
مهلت، اگر عذر موجهي نداشته باشند مسوولان 
و افرادي كه از اجراي قانون اس��تنكاف كردند به 

مراجع قضايي معرفي مي شوند.
وي افزود: اگر سازمان هواپيمايي در مدت تعيين 
ش��ده به وظايف خود در راس��تاي فارسي سازي 
كارت هاي پرواز عمل نكند ب��ه عنوان ترك فعل 

تحت تعقيب قضايي قرار خواهند گرفت.

افت بهره وري
واگن هاي باري و مسافري

متوس��ط بهره وري ماهيان��ه واگن هاي باري در س��ه 
ماهه نخست س��ال 14۰2 آن طور كه انجمن صنفي 
ش��ركت هاي حمل ونقل ريلي اش��اره كرده، افت پنج 
درصدي نسبت به مدت مشابه سال 14۰1 داشته است.

به گزارش ايسنا، انجمن صنفي شركت هاي حمل ونقل 
ريلي و خدمات وابسته شاخص هاي مهم اين صنعت 
را در بازه  س��ه ماهه نخست سال 14۰2 با مدت مشابه 
سه س��ال گذشته و همچنين سه فصل پيش مقايسه 

كرده است.
اين گزارش نش��ان مي دهد متوسط بهره وري ماهيانه 
واگن هاي باري در س��ه ماهه نخست سال 14۰2 افت 
پنج درصدي نسبت به مدت مشابه سال 14۰1 داشته 
است. در همين مدت سرعت بازرگاني واگن هاي باري با 
افت 5.8 درصدي نسبت به مدت مشابه سال 14۰1 به 

عدد 2۳.۳ كيلومتر بر ساعت رسيده است.
از طرفي هر دو اين شاخص ها در سه ماهه نخست سال 
14۰2 نسبت به س��ه ماهه چهارم سال 14۰1 تغيير 
محسوسي نداشته و تقريبا ثابت باقي مانده اند. همچنين 
تن-كيلومتر بار ترانزيتي ريلي در ۳ ماهه نخست سال 
14۰2 اف��ت 1.۶2 درصدي نس��بت به مدت مش��ابه 
سال هاي  14۰1 و افت 4.۶9 درصدي نسبت به مدت 

مشابه سال 14۰۰ داشته است.
متوس��ط بهره وري ماهيانه واگن هاي مسافري در سه 
ماهه اول سال 1۳99 به دليل محدوديت هاي ايجادشده 
ناشي از همه گيري ويروس كرونا به شدت كاهش يافت و 
به حدود 9۰ هزار نفركيلومتر به ازاي هر واگن مسافري 
رسيد. به تدريج و با رفع اين محدوديت ها، اين شاخص 
در مدت مشابه س��ال هاي 14۰۰ تا 14۰2 بهبود پيدا 
كرد. در سه ماهه نخست س��ال 14۰2 اين شاخص با 
رسيدن به عدد 78۳ هزار نفركيلومتر به ازاي هر واگن 
مسافري، رشد 14 درصدي نسبت به مدت مشابه سال 

14۰1 داشته است.
در فروردين ماه س��ال 1۳99 از مجموع 954 دستگاه 
لكوموتيو كشور، 58۳ دستگاه آماده به كار بوده است. 
در خرداد ماه س��ال 14۰2 نيز از مجموع 991 دستگاه 
لكوموتيو، 5۳۰ دستگاه آماده به كار بوده است. به عبارتي 
هرچند در اين بازه زماني ۳7 دستگاه لكوموتيو جديد 
به ش��بكه ريلي اضافه ش��ده اما در مقابل 9۰ دستگاه 

لكوموتيو، سرد و از مدار خدمت خارج شده است.
اين داده هاي آماري گوياي يك واقعيت اس��ت: اينكه 
در بازه 88 س��ال هاي كه از زم��ان بهره برداري راه آهن 
سراسري ايران مي گذرد، هر سال تقريبا 11 لكوموتيو 
به ناوگان ريلي كشور اضافه شده اما كاهش آماده به كاري 
ناوگان لكوموتيو كشور صرفا طي يك بازه زماني حدود 
سه ساله از آغاز 1۳99 تا اوايل 14۰2، به اندازه 8 سال از 

تاريخ راه آهن كشور بوده است.

۹۱ درصد درآمدهاي شهرداري تهران در ۵  ماهه اول امسال تحقق يافت

 شهرداري تهران در پنج ماهه نخست امسال ماهانه 6  هزار ميليارد تومان درآمد كسب كرد 

در اجراي قانون جواني جمعيت انجام شد

قيمت نجومي كسر پاركينگ در پايتخت

تحويل زمين رايگان به 32 هزار خانوار
آن گونه كه وزير راه و شهرس��ازي گفته، در قالب قانون 
جواني جمعيت تاكنون ۳2 هزار قطعه زمين در سراسر 
كشور به مشمولان تحويل داده شده است. واگذاري امتياز 
)رانت( زمين رايگان به خانوارهاي داراي ۳ فرزند با هدف 
افزايش جمعيت كشور انجام مي شود. اما اين طرح قانوني 
از سوي كارشناس��ان با انتقادات فراواني روبه رو است. به 
گفته كارشناسان دولت و مجلس بايد راهكارهايي را براي 
بهبود معيشت همه خانوارهاي ايراني بينديشد تا در زير 
 س��ايه افزايش رفاه همه خانوارها، تمايل به فرزند آوري

 رشد كند، نه اينكه صرفا به گروه هايي خاص از جمعيت 
ران��ت تعلق گي��رد و همين مس��اله منجر ب��ه افزايش 
ش��كاف هاي اجتماعي و اقتصادي شود. قانون حمايت 
از خانواده و جواني جمعيت با تصويب مجلس، آبان ماه 
14۰۰ توسط رييس جمهور براي اجرا ابلاغ شد. بخش 
مهمي از اين قانون واگذاري زمين رايگان به خانوار داراي 
سه فرزند و بيشتر اس��ت. با تأمين زمين، در مرحله اول 
اجراي اي��ن طرح، از عيد غدير تا قربان امس��ال، 75۰۰ 
خانوار زمين را دريافت كردن��د و مرحله دوم طرح نيز از 
روزهاي گذشته شروع شده است. در مرحله دوم واگذاري 
زمين به متقاضيان در قان��ون جواني جمعيت، 2۰ هزار 
خانوار زمين دريافت مي كنند كه خانواده هاي داراي سه 
فرزند و بيشتر، مشمول اين طرح هستند. قرار است اين 
زمين ها 1۰ روزه تحويل مشمولان شود. براساس قانون 
جواني جمعيت، دولت مكلف اس��ت يك قطعه زمين يا 
واحد مسكوني حداكثر به ميزان )2۰۰ متر( براي ساكنين 
در روستاها يا شهرهاي كمتر از پانصدهزار نفر پس از تولد 
فرزند سوم و بيشتر به صورت فروش اقساطي با دو سال 
تنفس و هشت سال اقساط واگذار كند و سند مالكيت، 
پس از پرداخت آخرين قسط، ظرف حداكثر يك ماه، به 

مالكين تحويل داده مي ش��ود. براي ساكنان شهرهاي 
بالاي 5۰۰ هزار نفر، زمين يا واحد مس��كوني بس��ته به 
اعلام ظرفيت توسط دولت مبني بر وجود زمين يا واحد 
مس��كوني در ش��هرك هاي اطراف يا شهرهاي جديد يا 
شهرهاي مجاور يا زادگاه پدر يا مادر مشروط به اينكه بالاتر 

از پانصد هزار نفر نباشد، اختصاص مي يابد.
با توج��ه به اينك��ه در برخي كلانش��هرها تأمين زمين 
مش��كلات و موانعي دارد يا كمبود زمي��ن وجود دارد به 
متقاضيان دريافت زمين جواني جمعيت در ش��هرهاي 
جديد يا شهرك هاي اطراف اين كلانشهرها زمين واگذار 
مي شود. در شهر تهران نيز متقاضيان مي توانند زمين خود 

را از شهرهاي اطراف دريافت كنند.
در همين رابطه، صبح ديروز در مراس��مي با حضور وزير 
راه و شهرسازي، مرحله دوم واگذاري زمين قانون جواني 
جمعيت شروع شد و در استان تهران 25۰۰ خانوار زمين 
دريافت كردند. متوس��ط متراژ زمين ها 2۰۰ متر است 
كه به گفته متوليان بخش مس��كن، هزينه آماده سازي 
هر قطعه زمي��ن 2۰۰ ميليون برآورد مي ش��ود. زمين 
براي متقاضيان اين طرح رايگان اس��ت اما خانوار داراي 
س��ه فرزند بايد بخش��ي از هزينه آماده س��ازي زمين را 
بپردازند ولي خان��وار داراي 4 فرزند هيچ هزينه اي براي 
آماده سازي زمين پرداخت نمي كنند. مهرداد بذرپاش، 
وزير راه و شهرسازي با اشاره به تحويل 25۰۰ قطعه زمين 
به متقاضيان اظهار ك��رد: قانون جواني جمعيت افتخار 
مجلس كنوني است و اجراي اين قانون براي دولت بسيار 

مهم است و رييس جمهور به آن تاكيد دارد.
وزير راه و شهرسازي گفت: ۳2 هزار قطعه زمين در سراسر 
كشور تحويل مردم شده است و كار تحويل اين زمين ها 

كار بسيار پيچيده اي است.

وي افزود: موضوع جمعيت براي همه مردم و كارشناسان 
مهم اس��ت و اگر با رويه قبل ادامه مي داديم، تا 2۰ سال 

آينده با بحر ان هاي جدي مواجه مي شديم.
بذرپاش گفت: تاكنون 4۰۰ هزار قطعه زمين در شهرها در 
قالب طرح نهضت ملي مسكن براي واحدهاي يك طبقه 
و گروه ساخت به متقاضيان واگذار شده كه ۳2 هزار قطعه 

آن مربوط به طرح جواني جمعيت است.
وي ادامه داد: تا پايان س��ال 5۰۰ ه��زار قطعه زمين به 
متقاضيان در روس��تاها واگذار مي كنيم كه يك آرزوي 

ديرينه و اتفاقي بي نظير است.
وزير راه و شهرس��ازي با اش��اره به واگ��ذاري 4۰۰ هزار 
قطعه زمين در ش��هرها تاكيد كرد: اين ميزان زمين 5۰ 
هزار هكتار اس��ت كه در تاريخ انقلاب اسلامي بي سابقه 
بوده، آماده سازي هر يك از اين زمين ها براي دولت 2۰۰ 

ميليون تومان هزينه دارد.
بذرپاش تاكيد كرد: دولت س��يزدهم مي توانست مثل 
گذشته بگويد موضوع مسكن به من مربوط نيست، اما در 
ميدان عمل وارد شديم و با همه محدوديت ها و مشكلات 
كشور به بحث تامين مسكن ورود كرديم. نمي شد اين بازار 

بزرگ و اين ميزان تقاضا براي مسكن را رها كرد.
وي افزود: مجبوريم كه زيرساخت ها، بانك ها، تامين زمين 
و موارد ديگر را را در كوتاه ترين زمان فراهم كنيم. در اين 
دولت وارث 24۰ هزار واحد مسكن مهر بوديم كه تا امروز 
از اين تعداد 1۰۰ هزار واحد تحويل متقاضيان شده است.

عضو كابين��ه دول��ت مردمي گف��ت: تصميم دولت 
براي بخش مس��كن جدي اس��ت و از ابتداي دولت 
رييس جمهوري با شجاعت وارد شد . در اين بين عده اي 
نقد هم مي كنند اما نقد كردن خارج گود كجا، بايد بگويم 
كه كار در ميدان سخت است و نمي توانستيم اين بازار را 

رها كنيم. بذرپاش بيان كرد: كشور به كارگاه ساختماني 
تبديل شده و 1.7 ميليون مسكن در حال ساخت داريم.

آگهی قانون تعیین تکلی�ف وضعیت اراضی و س�اختمانهای فاقد 
س�ند رس�می حوزه ثبت�ی شهرس�تان س�اری برابر رای ش�ماره 
1402۶031045۶002133 م�ورخ 1402/0۶/04 که در هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه 2 ساری تصرفات مالکانه
سید فرامرز نوکنده فرزند میر شفیع به شماره ملی ٥٧٦٩٤١٦١١٤ 
نس�بت به شش�دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
958/97 متر مربع قس�متی از پلاک 31 اصلی واق�ع در قریه قرق 

بخش 2 ثبت ساری .
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتش�ار اولین آگهی بمدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را مرجع قضایی تقدیم 
نمایند . بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
 م الف 15۶7079

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/0۶/2۶
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/10

به پيوست متن آگهی قانون تعيين تکليف جهت 
درج در يکی از روزنامه های محلی وکثير الانتشار 

بحضور ارسال می گردد

بهنام سراج پور   
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه  دو ساری
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 تعادل 

30005320



مجلس و دولت از يك س��و و برنامه هفتم توس��عه از 
سوي ديگر خود را مكلف به تدوين سند براي فناوري 
هوش مصنوعي كرده اند از اين رو بيم آن مي رود كه 

در اين زمينه موازي كاري صورت گيرد.
با اينكه در حدود ۱۷ سال از عمر هوش مصنوعي در 
كشورمان مي گذرد، اما اگر بخواهيد كمي از تاريخچه 
و توان ايران در اين حوزه پولساز و به شدت كارراه انداز 
بدانيد، احيانا با آماري متناقض و نه چندان مستدل 
مواج��ه خواهيد ش��د. صرف نظر از اينك��ه اغلب ما 
به راستي نمي دانيم اصطلاح هوش مصنوعي چيست 
و دقيقا به چه چيزي اطلاق مي شود، تصور مي كنيم 
كه ايران هم در اين حوزه حرف چنداني براي گفتن 
ندارد. اين موضوع باعث شده تا نه تنها از توجه و نگاهي 
به جايگاه هوش مصنوعي در ايران غافل بمانيم، بلكه 
از جايگاه اين فناوري در رشد زندگي هايمان نيز كمتر 
اطلاع دقيق داريم. با پيشرفت و نفوذ هوش مصنوعي 
در زندگي جوامع بسياري از كشورهاي دنيا براي به 
كار گرفتن اين فناوري اقدام به تدوين قوانين و نقشه 
راه كرده اند ضمن اينكه س��ازمان هاي بين المللي و 
حتي شركت هاي سازنده محصولات و فناوري هاي 
جديد هوش مصنوعي نيز درباره نداشتن نقشه راه يا 
ضابطه براي اين فناوري در آينده هشدار داده اند. در 
ايران هم اهميت بالاي موضوع هوش مصنوعي باعث 
ش��ده كه تدوين س��ند هوش مصنوعي در مجلس و 
س��ازمان و وزارت خانه هاي مختلف همچون وزارت 
ارتباطات و مركز ملي فضاي مجازي و معاونت علمي 
مورد بررسي قرار گيرد. رضا تقي پور، رييس فراكسيون 
هوش مصنوعي و حكمراني داده در خصوص آخرين 
وضعيت تدوين س��ند حكمراني ه��وش مصنوعي 
به مهر گفت: در آخرين جلس��ه فراكس��يون هوش 
مصنوعي كه در مرداد ماه برگزار ش��د، قرار شد طي 
نشس��ت هاي اردويي و به منظور طولاني و پراكنده 
نشدن بررسي ها با همكاري دانشگاه صنعتي شريف، 
دانشگاه امام حسين و س��اير مراكزي كه در نشست 
حضور داشتند، بررسي اجمالي همه پيش نويس هايي 
كه در بخش هاي مختلف آماده شده انجام شود. وي 
با اش��اره به لزوم مش��اركت همه مراكز به خصوص 

مراكز دولت��ي، مركز ملي فضاي مج��ازي و معاونت 
علمي و فناوري افزود: از آنجا كه فراكس��يون هوش 
مصنوعي خودش نمي تواند به تنهايي سند تصويب 
كند، پس از نهايي شدن س��ند هوش مصنوعي اين 
سند در مراجع ذي ربط به تصويب مي رسد. تقي پور 
در خصوص زمان برگزاري جلسات اردويي و بررسي 
پيش نويس ها تصريح كرد: اي��ن فرايند در حال طي 
شدن و نشس��ت هاي فراكسيون ادامه دارد. به زودي 
زمان برگزاري جلس��ات اردويي مشخص مي شود تا 
همه حضور داشته باشند و پيش نويس هايي كه آماده 
ش��ده در آنجا بررسي ش��ود. وي به هدف از تصويب 
سند هوش مصنوعي اش��اره كرد و افزود: فراكسيون 
هوش مصنوعي به يكپارچگي دستگاه هاي مختلف 
كمك مي كند و پيش بيني ما اين است كه اگر با اين 
سند موافقت كنند و به تصويب شوراي عالي فضاي 
مجازي برسد قطعاً به عنوان سند برنامه ملي هوش 
مصنوعي، خطوط پيشرفت و توسعه هوش مصنوعي 
را براي س��ال هاي آتي در كش��ور مشخص مي كند 
و همه دس��تگاه ها ذيل اين س��ند فعاليت هايشان را 
دنبال مي كنند. تقي پ��ور در خصوص تفاوت تدوين 

سند هوش مصنوعي در دستگاه هاي دولتي مختلف 
از جمله معاونت علمي و... و موازي كاري با سند ملي 
هوش مصنوعي گفت: تدوين اين سند با اسناد ديگر 
مغايرت نخواهد داش��ت چراكه در اين س��ند ما وارد 

جزييات بخش هاي مختلف نمي شويم. 

تشريحجزيياتيازپيشنويس
سندمليهوشمصنوعي

همه اينها در حالي اس��ت كه پي��ش از اين معاونت 
علمي فناوري رياست جمهوري به تشريح جزيياتي 
از پيش نويس س��ند مل��ي هوش مصنوعي اش��اره 
كرده اس��ت و در اين خصوص هادي عاشري معاون 
س��تاد هوش مصنوع��ي و رباتي��ك معاونت علمي 
رياست جمهوري به مهر گفته بود: اين سند پيش از 
اين در ستاد اقتصاد ديجيتال معاونت تدوين شده و 
در حال حاضر به س��تاد هوش مصنوعي ارجاع داده 
شده است؛ سند چهار هدف كلان، پنج راهبرد اصلي، 
۳۰ شاخص كلان، حدود ۱۴۰ اقدام و ۱۵۰ فعاليت 
يا پروژه و ۱۷۵ شاخص خرد دارد كه در حال حاضر 
به ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي اراي��ه و ميزهاي 

تخصصي براي بررسي ذيل شورا تشكيل شده است. 
وي همچنين با اشاره به برخي مفاد سند مزبور گفت: 
در اين سند معاونت علمي مكلف مي شود از راه اندازي 
شركت هاي يونيكورن هوش مصنوعي حمايت كند. 

بررسيموضوع»رقابتپذيريشركتها«
يك��ي از اهداف كلي س��ند هوش مصنوع��ي كه در 
معاونت علمي بررسي مي شود موضوع »رقابت پذيري 
ش��ركت ها« است كه معاون س��تاد هوش مصنوعي 
و رباتي��ك معاونت علمي رياس��ت جمهوري در اين 
خصوص گفت: براساس اين هدف گذاري بايد بتوانيم 
يك س��ري ش��ركت فناور بزرگ در هوش مصنوعي 
راه اندازي كنيم، چون مدل توسعه هوش مصنوعي در 
دنيا بر مبناي شركت هاي فناور است. وي يكي از اهداف 
ديگر اين س��ند را »برآورده كردن نيازمندي ها و حل 
شدن ابر چالش ها با كاربردي سازي هوش مصنوعي« 
عنوان كرد و افزود: اي��ن هدف يعني كاربردي كردن 
هوش مصنوعي در كشور بايد در اولويت قرار بگيرد، 
يعني اگر فقط پز اين را بدهيم كه در حوزه توليد علم 
دنيا مثلًا در رتبه يك قرار داريم، فايده نخواهد داشت در 
صورتي كه فناوري هوش مصنوعي را كاربردي سازي 
نكرده باش��يم. تدوين اين ۲ سند همزمان و موازي با 
هم در حالي پيش مي رود كه برنامه هفتم توسعه نيز 
در اين خصوص تكليفي را بر عهده مركز ملي فضاي 
مجازي و وزارت ارتباطات گذاشته است براين اساس 
مقرر شده وزارت ارتباطات و مركز ملي فضاي مجازي 
با همكاري يكديگر و س��اير دستگاه ها در مدت ۶ ماه 
بعد از لازم الاجرا شدن برنامه هفتم اين برنامه را تهيه 
و تدوين كنند. اگر چه عقب نماندن و پيشرفت در هر 
حوزه علم و فناوري به نقشه راه و آينده پژوهي نيازمند 
است اما موازي كاري و انجام پروژه هاي تكراري آن هم 
در برهه حساس كنوني كه پيشرفت هوش مصنوعي 
هر روز و هر لحظه شگفت آورتر مي شود، ممكن است 
به سردرگمي و اتلاف وقت و هزينه منجر شود لذا به 
نظر مي رسد متوليان امر بايد ضمن سرعت بخشيدن به 
تدوين اسناد و برنامه هاي ملي در اين خصوص از انجام 

موازي كاري در اين زمينه نيز بپرهيزند.
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مركزامنيتهوشمصنوعي
درامريكاراهاندازيميشود

آژانس امني��ت مل��ي امريكا )NSA( مش��غول 
تاس��يس يك مرك��ز مخصوص امني��ت هوش 
مصنوعي اس��ت. به گزارش خبرگ��زاري مهر به 
نقل از انگجت، اين اقدام در حالي انجام مي ش��ود 
كه اتكاي دولت به هوش مصنوعي هر روز بيشتر 
مي شود و چند الگوريتم در سيستم هاي دفاعي و 
جاسوسي يكپارچه مي شوند. مركز امنيتي مذكور 
از سيس��تم هاي گفته ش��ده در مقابل س��رقت و 
خرابكاري و همچنين از كشور درمقابل تهديدهاي 
خارجي مبتني ب��ر هوش مصنوع��ي محافظت 
مي كند. اقدام جديد آژانس امنيت ملي امريكا در 
خصوص هوش مصنوعي توسط ژنرال پل ناكاسون 
اعلام شد. به گفته او اين بخش تحت چتر نظارتي 
مركز همكاري هاي امنيت سايبري فعاليت خواهد 
كرد كه از قبل تاسيس ش��ده است. اين آژانس با 
بخش خصوصي و ش��ركاي بين المللي همكاري 
مي كند ت��ا از امريكا در مقابل حملات س��ايبري 
چين، روسيه و ديگر كشورهايي كه كمپين هاي 
بداف��زار و هك اجرا مي كنن��د، محفاظت كند. به 
نظر مي رسد هوش مصنوعي مي تواند قابليت هاي 
هكره��ا را افزايش دهد و دولت امري��كا به دنبال 
بخش هاي امنيتي جديد است تا قابليت رويايي با 

رويدادهاي اين زمينه را داشته باشد.

ايكسروشيبرايدرآمدزايي
خالقانمحتوايافتهاست

ايكس ۲۰ميليون دلار به خالقان محتوا در چندماه 
اخير پرداخت كرده اس��ت. به گزارش مهر به نقل 
از گيزموچاينا، برنام��ه مذكور در ماه جولاي آغاز 
شده و به كاربران تاييد شده با بيش از ۵۰۰ فالوئر 
اجازه مي دهد سهمي از درآمد تبليغاتي كه از پاسخ 
به پست هاي آنها ايجاد مي شود را دريافت كنند. 
البته به شرطي كه آنها در ۳ ماه قبل از آن ۵ ميليون 
بازخورد توئيت دريافت كرده باشند. ايلان ماسك 
در ماه جولاي اعلام كرد مبلغ پرداختي به خالقان 
محتوا حدود ۵ ميليون دلار بوده اس��ت. بنابراين 
افزايش مبلغ پرداخت ها نشان دهنده هجوم سريع 
خالقان محتوا براي شركت در اين برنامه يا افزايش 
تعداد تبليغات در پلتفرم اس��ت. تغييرات ايكس 
تحت نظر ايلان ماسك مالك جديد ايكس بسيار 
زياد بوده اس��ت. توئيتر كه زماني يك س��رويس 
ميكروبلاگينگ بود، اكنون به اپي براي همه چيز 
تبديل شده اس��ت محور اين تغييرات نيز روش 
برخورد با كاربران و اجازه دادن به آنها براي خلق 
محتوا بوده است. اين مدل اشتراك گذاري درآمد 
نه تنها براي خالقان سودمند است، بلكه مشوقي 
براي آگهي دهندگان در پلتفرم به حساب مي آيد. 
اكنون آگهي دهندگان فرصت مي يابند با كمك 
محتوايي مرتبط به طيف وسيعي از تماشاچيان 
دسترس��ي يابند. كاربران ايكس براي ش��ركت 
در اين برنام��ه بايد در س��رويس هاي پرميوم يا 
تاييد شده س��ازماني عضو ش��وند، حداقل ۵۰۰ 
فالوئر و ۵ ميليون بازخورد براي پست هايشان در 

سه ماه اخير داشته باشند.

زيرساختهايصندوقتوسعه
شبكهفيبرنوريايجادشود

رييس فراكس��يون راهبردي مجلس شوراي اسلامي، 
ايجاد زيرس��اخت هاي لازم براي نسل چهارم صنعتي، 
اينترنت اشيا و هوش مصنوعي را به عنوان پيشنهادات اين 
فراكسيون در لايحه برنامه هفتم مطرح كرد و گفت: بايد 
زيرساخت هاي صندوق توسعه شبكه فيبر نوري در قالب 
يك صندوق ايجاد شود. به گزارش ايسنا، حجت الاسلام 
سيدمحمدرضا ميرتاج الديني با اشاره به بررسي برنامه 
هفتم در مجلس گفت: با توجه به بازخوردهاي اخذ شده از 
 ،ICT فعالان اقتصادي و با نگاه و رويكرد تخصصي به حوزه
فناوري اطلاعات و هوش مصنوعي در برنامه هفتم توسعه 
تلاش شد كشور را در ريل نسل چهارم صنعتي قرار دهيم؛ 
با اين رويكرد پيشنهادهاي خاصي مدنظر بود تا دولت 
زيرساخت هاي لازم را براي ايجاد نسل چهارم صنعتي 
فراهم كرده تا بخش خصوصي بتواند به صورت پويا فعاليت 
كند. وي ادامه داد: بر اين اساس در زمان بررسي لايحه 
برنامه هفتم در كميسيون تلفيق پيشنهاداتي مطرح شد 
كه به موجب آن مقوله هوشمندسازي و تعرفه گذاري 
به ص��ورت جامع در اختي��ار وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات قرار مي گيرد. همچنين بحث مشاركت نظام 
صنفي رايانه اي در كنار دستگاه هاي دولتي با استفاده 
از ظرفيت بخش خصوصي، نخبگان و فعالان صنعتي 
حوزه ICT ديگر مطرح ش��د ك��ه اميدواريم با موافقت 
نمايندگان كميسيون تلفيق اين مورد نيز به برنامه هفتم 
توسعه اضافه شود. ميرتاج الديني ايجاد زيرساخت هاي 
صندوق توسعه شبكه فيبر نوري در قالب يك صندوق 
را از ديگر پيشنهادات فراكس��يون راهبردي در برنامه 
هفتم توس��عه عنوان ك��رد و گفت: ب��ا منابع صندوق 
توسعه ش��بكه فيبر نوري مي توان ۵ ميليون اشتراك 
شبكه اينترنت پهن باند مبتني بر شبكه فيبر نوري در 
كش��ور ايجاد كرد؛ بر ابن اساس فراكسيون پيشنهادي 
مطرح ك��رد كه به موجب آن بتوانيم زيرس��اخت هاي 
حوزه فيبر نوري و ICT را داش��ته و مردم بتوانند از اين 
مزيت بهره مند ش��وند. رييس فراكس��يون راهبردي 
مجلس شوراي اس��لامي در توضيح پيشنهادات ديگر 
اين فراكسيون در برنامه هفتم بيان كرد: بايد در صنايع 
آب، برق و انرژي شاهد ايجاد زيرساخت هاي تجاري به 
صورت يكپارچه همانند اپراتورها باشيم اما متاسفانه در 
حال حاضر در صنعت آب و برق شرايط مطلوب نيست 
و يكپارچگي وجود ندارد و عملا استان ها، تعدد سيستم 
دارند لذا بايد سيستم هاي يكپارچه در سطوح صنعت 
آب و برق ايجاد ش��ود؛ اين مساله چندين فايده دارد كه 
به واسطه اين سيستم ها تصميم سازي در صنعت آب و 
برق به واسطه يكپارچه سازي در سطح كلان امكان پذير 
مي ش��ود و مجلس مي توان��د در برنامه ريزي هاي خود 
مطابق با سياس��ت هاي دولت عمل كن��د. وي توضيح 
داد: ش��بكه كش��ور به واسطه اين سيس��تم ها قابليت 
آناليز ديتا به صورت برخط را خواهد داشت. همچنين 
بر اس��اس مزيت طرح هايي كه در سيستم يكپارچه به 
وجود مي آيد، قابليت مديريت در لايه مش��ترك وجود 
دارد و اين شفاف سازي موجب رفع بحث ناترازي انرژي 
توسط سيستم مي شود؛ در همين راستا بايد شبكه هاي 
حوزه عملياتي در قالب سيستم هاي بومي از ظرفيت 
بخش خصوصي استفاده كنند و نياز خارجي كشور در 
اين خصوص برطرف شود و دولت بتواند ظرفيت هاي 
خود در س��طح جامع ب��ه صورت يكپارچ��ه از طريق 
دفاتر پيشخوان دولت مديريت كند. همچنين سهيل 
يحيي زاده رييس كميته ارتباطات و فناوري اطلاعات 
فراكسيون راهبردي مجلس ش��وراي اسلامي با بيان 
اينكه ه��دف ما ايجاد ش��بكه هاي يكپارچه مديريت 
تج��اري و عملياتي صناي��ع آب، برق و انرژي اس��ت، 
اظهار كرد: بايد بتوانيم به صورت مجتمع و متمركز از 
ظرفيت هاي بومي استفاده و سيستم هاي غيرمتمركز 
را جمع آوري كنيم. مساله مهم ديگر هوشمندسازي 
بوده و اينكه دولت مكلف است كنتورهاي هوشمند آب 

و برق را تا پايان برنامه هفتم توسعه مدنظر قرار دهد. 

مجلسودولتخودرامكلفبهتدوينسندبرايفناوريAIكردهاند

بيم موازي كاري در تدوين نقشه راه »هوش مصنوعي«

عاملداغيبيشازحدآيفون۱۵شناساييشد
اپل اع��لام كرد كه ادعاهاي اخي��ر درباره داغي بيش 
از حد گوش��ي هاي جديد آيفون، ب��ه دليل باگ هاي 
موجود در نرم افزار iOS ۱۷ و چند اپليكيشن است و 
بزودي رفع خواهد شد. به گزارش ايسنا، اين شركت 
فناوري امريكايي اعلام كرد كه به دليل وجود باگ در 
سيس��تم عامل iOS ۱۷ و به دلي��ل اينكه تعدادي از 
اپليكيشن هاي شخص ثالث، سيستم را دچار اورلود 
مي كنند، گوشي ممكن است در چند روز اول داغ شود 
زيرا دستگاه براي راه اندازي و بازيابي اطلاعات كاربر، 

كار اضافي انجام مي دهد. اپل در بيانيه اي اعلام كرد: 
ممكن است گوشي در چند روز اول پس از راه اندازي 
يا بازيابي دستگاه به دليل افزايش فعاليت پس زمينه، 
گرم تر شود. ما همچنين يك باگ در iOS ۱۷ يافتيم 
كه روي برخي از كاربران تاثير مي گذارد و از طريق يك 
به روزرس��اني نرم افزاري، برطرف خواهد شد. سازنده 
آيف��ون به بلومبرگ گفت: س��رگرم كار ب��ا طراحان 
اپليكيشن هايي است كه باعث گرم شدن بيش از حد 
آيفون شده اند و وصله هاي مربوطه، به زودي منتشر 

مي شوند. سخنگوي اپل گفت: اپليكيشن اينستاگرام 
شركت متا، اپليكيشن اوبر تكنولوژي و بازي آسفالت 
۹ باعث ش��ده اند گوش��ي گرم تر از حد معمول شود. 
اينس��تاگرام مشكل مربوط به اپليكيش��ن خود را در 
۲۷ س��پتامبر حل كرد. جديدترين م��دل رده بالاي 
آيفون، يك فريم تيتانيومي دارد كه براي نخستين بار 
در آيفون به كار رفته است و همچنين در ساخت آن از 
تراشه »اي ۱۷ پرو« استفاده شده كه گرافيك گوشي 
را ب��راي انجام بازي، بهبود مي دهد. برخي از محققان 
اظهار كردند كه اين تغييرات س��خت افزاري ممكن 
است عامل داغي بيش از حد بوده باشند. اما اپل ارتباط 
اين مشكل با سخت افزار س��ري آيفون ۱۵ پرو را رد و 
اعلام كرد طراحي جديد منجر به بهبود اتلاف حرارت 
در مقايسه با گوشي هاي فولادي ضد زنگ قبلي شده 
اس��ت. همچنين اعلام كرد كه ترميم نرم افزاري آتي 
باعث كاهش سرعت پردازش جديدترين مدل هاي 
آيفون نخواهد شد. اپل همچنين گفت كه اين مساله، 
يك مشكل ايمني نيست و بر عملكرد طولاني مدت 

آيفون، تاثير نخواهد گذاشت و شارژ يوبي اس سي كه 
اس��تاندارد جديد ارايه شده در جديدترين مدل هاي 
آيفون است، عامل اين مشكل نيست. با اين حال، اين 
شركت خاطرنشان كرد استفاده از يك آداپتور شارژ 
بزرگ كه سرعت هاي بالاتر از ۲۰ وات دارد، مي تواند 
باعث ش��ود كه آيفون ها موقتا داغ ت��ر از حد معمول 
شوند. صدها كاربر در شبكه هاي اجتماعي و پشتيباني 
اپل شكايت كرده اند كه آيفون ۱۵ پرو و آيفون ۱۵ پرو 
مكس جديد، در هنگام لمس آنها، به شكل غيرعادي 
داغ هستند. برخي از كاربران حتي تصاويري از دماسنج 
در كنار آيفون خود ارسال كرده اند كه دماي بيش از ۳۸ 
درجه را نشان مي دهد. بر اساس گزارش بلومبرگ، اپل 
اعلام كرد به روزرساني نرم افزار iOS ۱۷ چه زماني در 
دسترس خواهد بود يا در كدام نسخه اي عرضه خواهد 
 شد. اين ش��ركت هفته گذش��ته اولين نسخه بتاي

iOS ۱۷.۱ را براي طراحان اپليكيشن منتشر كرد و 
انتشار اين به روزرساني براي اواخر ماه اكتبر برنامه ريزي 

شده است.

آگهیفراخوانتجديد
مناقصهعمومیشماره۲۱

شهرداری پرند به استناد مجوز شماره ۰۲۵6۲ مورخ  ۱۴۰۲/۰۴/۱۲صادره از شورای اسلامی شهر پرند در نظر دارد نسبت به 
خرید تجهیزات انفرادی آتش نشانی از طریق مناقصه عمومی به شماره ۲۰۰۲۰۹۸۲۸۳۰۰۰۰۲۱ از طریق مناقصه عمومی از 
اشخاص حقوقی دارای صلاحیت اقدام نماید، لذا فروشندگان واجد شرایط جهت دریافت اسناد فراخوان و اطلاعات بیشتر 
 www.setadiran.ir می توانند از تاریخ  ۱۴۰۲/۰۷/۰۴با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 

در فراخوان شرکت نمایند.
۱- مبلغ اعتبار پروژه:۵۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰  ریال

۲- سپرده ش�رکت در مناقصه:۲/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰  ریال که بایستی نقداً به حساب ش�ماره ۰۱۰۹۱۱۳۳66۰۰6 )شماره شبا 
IR ۲۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۹۱۱۳۳66۰۰6( نزد بانک ملی به نام ش�هرداری پرند یا بصورت ضمانتنامه بانکی تسلیم دبیرخانه 
این ش�هرداری گردد. لازم به ذکر است چنانچه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده آنان به 

ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.
۳- مهلت و محل دریافت اس�ناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت ۱۴:۰۰ روز دوشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۷/۱۰و محل 

دریافت اسناد آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می باشد. 
۴- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در 
اسناد مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت ۱۳:۰۰ روز شنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۷/۲۲در سامانه تدارکات الکترونیک 

دولت به نشانی) www.setadiran.ir( بارگذاری نمایند.
٭تذکر صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است و در جلسه بازگشایی 
پاکتهای )ب( و )ج( اسناد فیزیکی )کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی) دارای مهر گرم( به هیچ وجه مورد پذیرش 

نیست.
۵- مدارک لازم جهت دریافت اسناد: متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت )www.setadiran.ir( نسبت به تهیه اسناد اقدام نمایند.
6- زمان بازگشایی پیشنهادها: ساعت ۱۴:۰۰ روز شنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۷/۲۲می باشد.

۷- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است. 
حمیدرضا اله یاری- شهردار پرند۸- هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

نوبت دوم
چاپ اول: 1402/07/04
چاپ دوم: 1402/07/10

شهرداری شهر پرند

شناسه آگهي : 1573517فراخوانمناقصهعمومی
نوبت دوم

شركت ملي نفت ایران   
شركت ملي مناطق نفتخیز جنوب

توجه: اعلام آمادگي جهت شركت در این مناقصه صرفا بصورت الكترونیكي)توکن( و از طریق سامانه ستاد به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.
مناقصه عمومی یک مرح�له ای شماره  م م/۰۲/۰۱۵۱مربوط به  انجام خدمات تعمیرات تهویه و تبرید در شهرک نفت 

الف- شرح مختصر خدمات
۱- خدمات مربوط به اين پيمان شامل موارد :خدمات مکانيکی ، خدمات مراقبت از دستگاه ،خدمات بنايی، خدمات جوشکاری و خدمات دفتری و اپراتوری طبق تشخيص 

کارفرما با ۲۹ واحد کاری می باشد.
۲- تهيه لوازم و مواد مصرفی موردنياز به عهده و هزينه پيمانکار می باشد.

۳- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه درج می گردد.
ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار

محل اجرای خدمات در اهواز-شهرک نفت و مدت انجام آن ۱۲م�اه  می باشد.
ج-   برآورد کارفرما

برآورد كارفرما جهت انجام خدمات / بدون درصد سهم و هزينه مديريت معادل   -/۱۲۵,۰۶۳,۳۸۵,۵۳۴ريال  مي باشد
د-شرایط مناقصه گران متقاضی

- داشتن ظرفيت آزاد)تعدادي و ريالي( در رشته مربوطه 
-    مجوز از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي و حداقل رتبه کلی شرکت ۶ در رشته  تاسيسات ، تعمير و نگهداری می باشد- در تعيين برنده مناقصه و در شرايط برابر،اولويت با 
شركت هاي بومي استاني مي باشد.-داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي داشتن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني از اداره كل تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي الزاميست. و همچنين اصالت گواهي نامه مذكور ارائه گرديده مي بايست در سايت  www.mcls.gov.irروئيت گردد. عدم ارائه يا رويت گواهي نامه صلاحيت 

ايمني بمنزله حذف از مناقصه مي باشد .توانايي ارائه تضمين شرکت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ - /۶,۲۵۳,۱۶۹,۲۷۷ريال که بايستی به يکی از دو صورت زير ارائه گردد :
الف:  ارائ�ه رسي�د وج�ه ص�ادره از س�وي حسابداري كارف�رما مبني ب�ر واري�ز مبل�غ ف�وق ال�ذكربه شماره حساب IR940100004001111604022067  نزد بانک  

مركزي جمهوري اسلامي ايران شعبه مركزي جمهوري اسلامي ايران - اهوازکد ۰ حساب - بنام  شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
ب: ارائه ضمانتنامه بانكي به ميزان مبلغ فوق الذكر طبق فرم نمونه كه ابتدا براي مدت )۹۰روز( معتبر بوده  وپس از آن نيز با اعلام كارفرما براي مدت )۹۰ روز( ديگر قابل تمديد باشد.

- توانايي ۱۰% مبلغ پيمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمين انجام تعهدات
مناقصه گر جهت تحويل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصوير تضمين از طريق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کميسيون مناقصات در اهواز، 

کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان در مهلت مقرر مراجعه و تضمين را تسليم نمايند.
  ه�-محل و  مهلت دریافت مدارک مناقصه گران

 از کلي��ه متقاض�يان واجد ش��رايط دع���وت به عمل مي آيد ظرف مهل��ت مقرر در اين فراخوان جهت دريافت اس��ناد و اعلام آمادگی از طريق س��امانه س��تاد و به نش��اني
 www.setadIran.ir مراجعه نمايند تا ارزيابي هاي لازم وفق آيين نامه اجرايي بند ج ماده ۱۲ قانون برگزاري مناقصات)ارزيابي ساده(بر روي مدارك ارسالي مناقصه گران 

به عمل آيد.
۱- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونيکی )غير حضوری و( از ساعت ۸:۰۰ تاريخ  ۱۴۰۲/۰۷/۱۵لغايت  ساعت ۱۹:۰۰  تاريخ   ۱۴۰۲/۰۷/۲۴

www.setadIran.ir ۲- مبلغ خريد اسناد و شماره حساب: واريز مب�لغ  ۱,۴۲۸,۰۰۰ريال  از طريق درگاه موجود در سامانه به نشانی
محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 

متقاضیان مكلفند پیش�نهادات خود را حداکثر تا ساعت ۱۵:۳۰روز  چهارشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۸/۱۰به صورت الكترونیكي و از طریق سامانه ستاد تسلیم 
نمایند. ضمناَ پیشنهادات در ساعت ۰۸:۳۰ روز دوشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۸/۱۵ گشایش و قرائت خواهد شد و حضور نماینده مناقصه گران با معرفي نامه و كارت 

شناسایي معتبر بلامانع است.
همچنين مناقصه گران می بايست ضمن بارگذاری الکترونيکی تصوير تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار در سامانه تا ساعت ۱۵:۳۰روز  چهارشنبهمورخ۱۴۰۲/۰۸/۱۰اصل 
تضمين مذکور را به صورت فيزيکی به كميسيون مناقصات شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائيان اسلام مجتمع تندگويان، واقع در روبروی بلوک 

دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسليم نمايند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضيان شرکت در مناقصه و نمايندگان شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.

تذكر: حسب مورد ارائه يك نسخه اصلي از اساسنامه شركتها، آگهي تاسيس، آخرين تغييرات ثبتي و هرگونه گواهي مبني بر واجد شرايط بودن شركت مطابق با مفاد آگهي 
امور حقوقي و قراردادها - شركت ملي مناطق نفتخیز جنوبالزامي مي باشد.
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تعادل|
خبرهاي خوبي از مشهد به تهران مخابره شد؛ از احتمال 
پذيرش »اف اي تي اف تا جدي ش��دن مذاكرات.« رييس 
اتاق ايران در نشست ماهانه هيات نمايندگان كه به ميزباني 
اتاق مشهد برگزار ش��د، از گشايش هاي دي پلماتيك كه 
در عرصه سياس��ي كش��ور در جريان است، سخن گفت. 
اظهارات حسين سلاح ورزي، حكايت از اخبار غيررسمي 
درباره پذيرفته شدن »اف اي تي اف« و امكان جدي تر شدن 
مذاكرات دارد. البته با وجود انتشار برخي خبرهاي خوش 
مبني بر ايجاد گشايش هاي ديپلماتيك، سياست گذاران در 
برخي حوزه ها با جديت سعي مي كنند تا محدوديت هاي 
داخلي بيشتري بر س��ر راه فعالان اقتصادي ايجاد كنند. 
بخش خصوصي بر اين باور است كه اگر تحريم ها نتوانست 
اقتصاد ايران را به فروپاشي برساند، اجراي سياست هاي 
اشتباه حتماً اين كار را خواهد كرد. از اين رو، چند راه حل 
كاربردي از جمله »ادامه سياست هاي تنش زدايي دولت با 
سرعت بيشتر، افزايش فروش نفت و گاز و تزريق پول اين 
منابع در تكميل زنجيره توليد ارزش به جاي واردات نهايي 
وتسهيل ورود سرمايه خارجي« به دولتمردان پيشنهاد شد. 

خبرهايمهمدربارهافايتياف
نشست ماهانه هيات نمايندگان اتاق ايران در مشهد برگزار 
شد كه با استقبال گسترده اعضاي هيات نمايندگان روبرو 
شد. رييس اتاق ايران، در اين نشست با اشاره به اينكه جهش 
نرخ ارز و تورم هاي بالا، هزينه هاي توليد را به شدت بالا برده و 
قدرت رقابت پذيري توليد كمتر شده است، گفت: در چنين 
شرايطي، در صورت اصرار بر تداوم پيمان سپاري ارزي، قطعا 

صادرات كاهش خواهد يافت.
حس��ين س��لاح ورزي گفت: اخبار غيررس��مي درباره 
پذيرفته شدن »اف اي تي اف« شنيده ايم و امكان جدي تر 
ش��دن مذاكرات هم وجود دارد. اما با وجود انتشار برخي 
خبرهاي خوش مبني بر ايجاد گشايش هاي ديپلماتيك، 
سياست گذاران در برخي حوزه ها با جديت سعي مي كنند 
تا محدوديت هاي داخلي بيشتري بر سر راه فعالان اقتصادي 

ايجاد كنند.
او راه حل كاهش رش��د تورم را از طري��ق خاموش كردن 
موتورهاي ايجاد نقدينگي همچ��ون بدهي هاي بانكي و 
چاپ پول و همين طور كاهش هزينه هاي تبادل از طريق 
بهبود روابط بين الملل و رفع محدوديت ها اعلام كرد و گفت: 
در هفته هاي اخير شاهد مخالفت هايي با نهادهاي بازارساز 
مثل بورس كالا به بهانه مقابله با گران فروشي و مقابله با تورم 
هستيم اين در حالي است كه حذف نهادهايي مانند بورس 
و جايگزيني قيمت گذاري دستوري، به توسعه فساد منجر 
مي شود، بنگاه ها را زيان ده مي كند و اثري جز كاهش توليد 

به دنبال نخواهد داشت.
به عقيده سلاح ورزي، اگر تحريم ها نتوانست اقتصاد ايران 
را به فروپاشي برساند، اجراي اين سياست ها حتماً اين كار 
را خواهد كرد.رييس اتاق بازرگاني ايران در ادامه دررابطه با 
وضعيت اقتصاد ايران گفت: در سال ميلادي گذشته حجم 
توليد ناخالص داخلي ايران حدود 40 درصد توليد ناخالص 
داخلي عربس��تان و تركيه بوده كه اين امر اهميت نكات 

اقتصادي به سياست ها را نشان مي دهد.

تدوينچراغخاموشبودجه1403
دولتي ها در حال تنظيم و تدوين لايحه بودجه سال آينده 
هستند اما ظاهرا قرار نيس��ت بخش خصوصي و فعالان 
اقتصادي در تدوين اين برنامه هيچ نقشي داشته باشند. 
آنطور كه رييس اتاق بازرگاني ايران گفته امس��ال هم از 
هيچ يك از اركان بخش خصوصي در ستاد تدوين لايحه 

بودجه دعوت نشده است. سلاح ورزي با بيان اينكه بخش 
خصوصي اهميت كسري بودجه دولت را درك مي كند، 
توضيح داد: متاسفانه سياست هايي كه امروز اجرا مي شود 

در راستاي تضعيف بنيه توليد است.
او در ادامه با اش��اره به تداوم ناترازي انرژي و مشكلات 
ناشي از قطع برق و زيان هاي ناشي از آن بر بخش توليد، 
گفت: اين داستان در زمستان با قطع گاز تكرار خواهد 
شد؛ ازاين رو پيش��اپيش براي مديريت كسري گاز در 
زمستان هش��دار داده و درخواست مي كنم كه دولت 
روشي غير از قطع گاز صنايع و واحدهاي توليدي براي 

عبور از مشكل در پيش بگيرد.
برنامه هفتم توسعه رش��د 23 درصدي صادرات را هدف 
گرفته، اين در حالي است كه به گفته رييس اتاق بازرگاني 
ايران، اين هدف صادراتي بدون سياست ارزي معتبر براي 
بخش خصوصي محقق نخواهد ش��د و احكام مربوط به 
سياست هاي ارزي در برنامه هفتم هم به هيچ وجه كشور را 

در دستيابي به اين هدف كمك نمي كند.
بنابه توضيحات س��لاح ورزي، جهش نرخ ارز و تورم هاي 
بالا، هزينه هاي توليد را به ش��دت افزاي��ش داده و قدرت 
رقابت پذيري در صنعت و كشاورزي كاهش يافته است؛ 
در اين ش��رايط، اگر بر پيمان سپاري ارزي و سياست هاي 
فعلي ارزي اصرار شود، قطعاً صادرات كاهش خواهد يافت.

او با تاكيد بر اينكه بخش خصوصي طرفدار جهش يا افزايش 
نرخ ارز نيس��ت، تاكيد كرد: بخش خصوصي مي خواهد 
سياست هاي ارزي بر مبناي ثبات نرخ ارز حقيقي در يك 
دوره معين اجرا شود. در صورتي مهار تورم رخ مي دهد كه 
اين سياست ها درست اعمال شود. پيمان سپاري ارزي يك 
سياست موقت براي دوره زماني كوتاه دو يا سه ساله بوده 
است؛ اما تقريباً بيش از 40 سال است كه با شدت و ضعف با 

اين موضوع مواجهيم.

انتشارصورتهايمالياتاقبراياولينبار
رييس اتاق بازرگاني ايران در ادامه اين نشست با يادآوري 
وعده شفافيتي كه پيش از اين داده بود، اعلام كرد كه براي 

نخس��تين بار صورت هاي مالي اتاق ايران انتشار عمومي 
يافت و به هيات نمايندگان اتاق ارايه شد. بر همين اساس 
اتاق هاي سراسر كشور را نيز ملزم خواهيم كرد به صورت 
سالانه صورت ها و گزارش هاي مالي خود را به موقع و كامل 

تقديم هيات نمايندگان كنند.
سلاح ورزي گفت: در هفته هاي گذشته براي اصلاح ساختار 
اتاق و همين طور امكان اصلاح روش بودجه ريزي مبتني بر 
برنامه اقدامات اوليه انجام شد تا در طول سال ميزان اجراي 

برنامه ها قابل رصد و اندازه گيري باشد.

سهمبخشخصوصيتحليلرفته
رييس اتاق مشهد در ابتداي اين نشست، با اشاره به سهم 
بخش خصوصي واقعي در اقتصاد كشور، گفت: سهم بخش 
خصوصي در ايجاد ارزش افزوده كشور از 47.3 درصد در 
سال 97 به 15 تا 20 درصد كاهش يافته است. محمدرضا 
توكلي زاده، افزود: بايد براي افزايش نقش بخش خصوصي 
با هدف نجات اقتصاد كشور برنامه ريزي كنيم؛ چرا كه تنها 
راه بهبود اقتصاد كشور افزايش نقش بخش خصوصي است.

در ادامه نشست، اصغر نبيل، عضو هيات نمايندگان اتاق 
ايران در س��خنان پيش از دستور با اش��اره به موانع رشد 
صنعت گردشگري كشور، گفت: مجمع جهاني اقتصاد در 
گزارش اخير خود جايگاه ايران در زمينه در اولويت قراردادن 
گردشگري در اقتصاد را 130 از ميان 140 كشور اعلام كرده 
است. اين فعال صنعت گردشگري با اشاره به اينكه رتبه 
ايران در شاخص بازاريابي گردشگري، 120 است، افزود: 
جايگاه نامساهد ايران در شاخص بازاريابي گردشگري در 
حالي است كه كشورمان در شاخص قيمت رقابتي، داراي 
رتبه اول است؛ يعني ايران ارزان ترين مقصد گردشگري 
محسوب مي شود و بر همين اساس بايد براي تحول اين 

صنعت برنامه ريزي شود.

اتاقازحقوقاعضاصيانتكند
اميرعادل طاهرخاني، عض��و هيات نمايندگان اتاق ايران 
در نطق پيش از دستور، با اشاره به حذف كارت بازرگاني از 

فرآيند تجارت خارجي، گفت: اعتبار اتاق ايران به تشخيص 
اهليت تجار و تجويز فعاليت آنهاست كه ناديده گرفته شده و 
نگاه نظارتي دولت بر همه فعاليت هاي تجاري كشور در حال 
رشد است؛ پس اتاق ايران بايد از حقوق فعالان اقتصادي 

صيانت كند و به دنبال گسترش اختيارات خود باشد.
او پيش��نهاد داد: كميته علمي براي پيگيري تصميمات 
دولت درباره حذف كارت بازرگاني و شناسه اي كه قرار است 
جايگزين آن شود، شكل بگيرد و مساله پيگيري شود.اين 
فعال اقتصادي در ادامه به رويكرد نادرست دولت در روند 
پيمان سپاري ارزي و درگيري تجار با پروسه هاي پيچيده 
تعهدات ارزي اشاره كرد و گفت: بايد اتاق ايران نسبت به 

اين مسائل واكنش نشان دهد.
او همچنين پيوستن به كنوانسيون هاي بين المللي را براي 

حل معضلات تجاري كشور، ضروري دانست.
سادينا آبايي، ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق ايران نيز در 
نطق پيش از دستور، درباره اقتصاد ديجيتال و اهميت توجه 
به اين حوزه گفت: نمود اين حوزه را در سرمايه گذاري ساير 
كشورها در هوش مصنوعي، اينترنت اشيا و بلوك زنجيره اي 
شاهد هستيم و براي موفقيت ايران در اين حوزه نيز لازم 
است سرمايه گذاري هاي جدي انجام شود و به جاي مقابله 
بي فايده با آن، نسخه وطني را تدوين و در مسير درست، اجرا 
كنيم. او معتقد است: براي اين كار، به برنامه اقدام مشترك 
تشكل هاي فعال در بخش فناوري اطلاعات نياز است و اتاق 
ايران بايد پرچم دار اين مس��ير باشد و افق روشني را براي 

اقتصاد كشور ترسيم كند.
اين فعال اقتصادي تصريح كرد: پرهي��ز از موازي كاري و 
هدررفت منابع در اين بخش ضرورت داشته و درعين حال 
براي موفقيت در اين راه به هم افزايي و انسجام نياز داريم. 
تشكل ها بايد با ورود به اين حوزه، هدفمند و يكپارچه جلو 
بروند و برنامه تحول اقتصاد ديجيتال ملي را طراحي كنند.

عضو هيات نماين��دگان اتاق اي��ران، گفت: اس��تفاده از 
ظرفيت هاي بين المللي با بهره گيري از اتاق هاي مشترك 
در اجراي برنامه تحول ديجيتال ملي و توان سازمان نظام 

صنفي، ضرورت دارد.
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ايفايتعهداتارزي1401
تاپايانآبان

سازمان توسعه تجارت ايران اعلام كرد: مهلت ايفاي 
تعهدات صادراتي سال 1401 تا پايان آبان امسال 

تمديد شد.
سازمان توسعه تجارت ايران با ارسال بخشنامه اي 
از تمديد ايفاي تعه��دات ارزي حاصل از صادرات 
س��ال 1401 تا پايان آبان ماه سال جاري خبر داد. 
با اين حال مهلت اعلام ش��ده شامل برخورداري از 

معافيت هاي مالياتي نخواهد شد.
در اين نامه آمده است: با توجه به تصميمات كارگروه 
بازگش��ت ارز حاصل از ص��ادرات، صادركنندگان 
سال 1401 تا پايان آبان ماه فرصت ايفاي تعهدات 

خود را دارند.
اين نامه مي افزايد: نسبت عملكرد ايفاي تعهدات 
ارزي حاصل از صادرات مندرج در س��امانه جامع 
تجارت به واس��طه تمديد مهلت سررس��يد شدن 
تعهدات ارزي س��ال 1401 به طور موقت افزايش 
يافته است و در پايان مهلت ياد شده، اين تعهدات 
سررسيد و نس��بت عملكرد واقعي ايفاي تعهدات 
ارزي صادركنن��دگان نمايش داده خواهد ش��د. 
مقتضي است صادركنندگان سال 1401 در مهلت 
مذكور نسبت به تسويه تعهدات معوق ارزي حاصل 
از ص��ادرات خود به روش هاي مندرج در آيين نامه 

اقدام كنند.

ترخيص۷مدل
خودرويوارداتيازگمرك

رييس سازمان توسعه تجارت با بيان اينكه ممكن 
است اطلاعات ارسالي برخي شركت هاي واردكننده 
به س��ازمان حمايت ناقص بوده وهمين امر باعث 
كندي روند قيمت گذاري ش��ده اس��ت، گفت: در 
حال حاضر خودروه��اي هيوندا، كيا، فيات، زوتي، 
سوزوكي بس��تيون و هونگچي از گمرك ترخيص 
ش��دند. مهدي ضيغمي در گفت وگو با خبرگزاري 
تسنيم در خصوص روند قيمت گذاري خودروهاي 
وارداتي به ارايه توضيحاتي پرداخت و گفت: بسياري 
از شركت هاي واردكننده خودرو محصولات خود را 
از گمركات ترخيص كرده و اطلاعات خودروها را به 
سازمان حمايت ارسال كرده اند تا بعد از بررسي اين 
سازمان پيشنهاد مربوطه به شوراي رقابت ارسال 
ش��ود، البته ما در مرحله ش��وراي رقابت تاكنون 

تأخيري در اعلام قيمت ها نداشتيم.
وي با بيان اينكه ممكن است اطلاعات ارسالي برخي 
از شركت هاي واردكننده به سازمان حمايت ناقص 
بوده و همين ام��ر باعث كندي روند قيمت گذاري 
ش��ده باش��د، افزود: در حال حاضر ش��ركت هاي 
واردكنن��ده هيوندا، كيا، فيات، زوتي، س��وزوكي، 
بس��تيون و هونگچي تش��ريفات را انجام داده و از 
گمركات ترخيص ش��ده اند و مدارك خود را براي 
تعيين قيمت به سازمان حمايت ارسال كرده اند و 

ساير برندها نيز در حال ترخيص هستند.
رييس سازمان توسعه تجارت با تأكيد بر اينكه سامانه 
يكپارچه خودرو در حال بروز رساني براي آمادگي 
عرضه خودروها طي هفته آينده است، اضافه كرد: با 
تكميل اطلاعات و ارسال آنها به سازمان حمايت، به 
زودي ليست اين خودروها در سامانه بارگذاري در 

اختيار مشتريان قرار خواهد گرفت.

نامهارسالنشدهاتاقبهدولت
رييس اتاق ايران و روساي اتاق هاي سراسر كشور به اين 
جمع بندي رسيدند كه نامه اي درباره پيمان سپاري ارزي 
و آسيب هاي ناشي از آن را با امضاي همه روساي اتاق ها 
براي دولت ارسال كنند. رييس اتاق ايران، پيمان سپاري 
ارزي را يك معضل جدي براي حوزه بازرگاني و توليد 
دانست و گفت: از قبل مكاتبات متعددي درباره اثرات 
منفي پيمان س��پاري ارزي با دولت انجام شده است؛ 
اما هم��واره در طول س��اليان اخير ش��اهد بوديم كه 
تصميم سازان كشور هرگاه به مشكلات ارزي برخوردند، 
سياس��ت پيمان س��پاري ارزي را اجرا كردند. حسين 
سلاح ورزي در نشست شوراي روساي اتاق هاي سراسر 
كشور، افزود: از طرف ديگر ش��اهد هستيم كه درباره 
برنامه هفتم توس��عه و بودجه سالانه نيز پشت درهاي 
بسته تصميم گيري مي شود. همين وضعيت را درباره 
پيمان سپاري ارزي هم ديديم كه بدون توجه به نظرات 
سه اتاق، تصميم گيري شد. رييس اتاق ايران در بخش 
ديگري از س��خنان خود به وضعيت گازرساني صنايع 
اشاره كرد و گفت: زمستان در راه است و اين نگراني وجود 
دارد كه مجدد با قطع گاز صنايع مواجه شويم. البته اين 
مساله از پيش گوشزد شده و اميدواريم در سال جاري با 
سياست گذاري بهتر، صنايع مختلف بتوانند زمستان را 

با آرامش بيشتري پشت سر بگذارند.
سلاح ورزي با اش��اره به ضرورت اصلاح ساختار اتاق ها 
و حرك��ت روي ري��ل تعيين ش��ده در قان��ون، تأكيد 
ك��رد: در دوره دهم، روي اج��راي ماموريت ها و انجام 
مس��ووليت هايي كه به اتاق ها سپرده ش��ده، تمركز 
خواهيم كرد و براي تحقق اين هدف به دنبال اصلاحات 
و بازنگري هايي در س��اختار بودجه ريزي و مديريت، 
هستيم. درواقع بودجه ريزي برنامه اي براي سال آينده را 

در دستور كار قرار داديم.
محمدرضا توكلي زاده، رييس اتاق مشهد نيز با انتقاد از 
پيمان سپاري ارزي و بي توجهي به آثار منفي آن، گفت: 
متأسفانه به دليل اجراي اين سياست، بخش قابل توجهي 
از بازار صادراتي خود را از دست داديم. البته شايد موارد 
ديگري هم روي اين شرايط صادراتي اثر داشته باشد؛ 
اما پيمان س��پاري ارزي يكي از علل اصلي آن اس��ت. 
توكلي زاده با تأكيد بر اينكه بايد پيامدهاي ناشي از اجراي 
پيمان سپاري ارزي و آثار آن روي صادرات محصولات 
مختلف مانند فرش دست بافت بررس��ي شود، افزود: 
بايد مطالعات دقيقي انجام شود و اثرات عوامل مختلف 
روي صادرات را به دقت بسنجيم تا به كمك آن بتوانيم 

برنامه ريزي و سياست گذاري كنيم.

رييسگمرك:هيچخودرويي
واردنشدهاست

 معاون وزي��ر اقتصاد و رييس كل گمرك ايران گفت: 
آيين نامه واردات خودروهاي كاركرده هنوز در وزارت 

صمت نهايي نشده است.
به گ��زارش خبرنگار مهر، محم��د رضواني فر رييس 
گمرك با حضور در يك برنامه تلويزيوني، گفت: يكي 
از موضوعاتي كه مورد تاكيد وزير اقتصاد و همينطور 
معاون اول رييس جمهور در سفر به گمركات هرمزگان 
بوده است، كاهش زمان پاسخگويي به استعلامات بود.

معاون وزير اقتص��اد و رييس كل گمرك ايران تاكيد 
كرد: در رابطه با متوسط زمان پاسخگويي سازمان ها 
به استعلامات گمركي، در بررسي هاي صورت گرفته 
از خرداد م��اه تا 1۸ ش��هريور 1402 در مقايس��ه با 
بررسي هاي انجام شده در بازه زماني ۶ ماهه از آذر ماه 
1401 تا ارديبهشت ماه س��ال جاري، شاهد كاهش 

معنا دار پاسخگويي به استعلامات گمرك بوده ايم.
رضواني فر با اش��اره ب��ه اينكه تمرك��ز و پيگيري در 
خصوص كاهش زمان به اس��تعلامات گمركي موثر 
بوده است، تشريح كرد: زمان پاسخگويي در سازمان 
حفظ نباتات از 5.5 روز به 2.۶ روز، سازمان غذا و دارو 
از ۸.5 روز به 4 روز، س��ازمان دامپزشكي از 13.5 روز 
به ۶ روز، سازمان ملي استاندارد از 17 روز به 11.3 روز 

رسيده است.
به گفته وي به شكل معناداري با تمركز بر اين موضوع 
در مورد س��ه سازمان همجوار ش��امل سازمان حفظ 
نباتات، دامپزشكي و غذا دارو خوشبختانه به استاندارد 
زمان پاسخگويي به استعلامات گمركي يعني زير 7 

روز رسيده است.
رضواني فر گفت: گمرك به دنبال ايجاد فضاي پايدار 

تجارت خارجي براي فعالان اقتصادي است.
معاون وزير اقتص��اد و رييس كل گمرك ايران گفت: 
ايجاد فضاي پايدار تجارت خارجي يكي از مهم ترين 
موضوعاتي است كه گمرك در حال پيگيري آن است.

رضواني ف��ر، با اش��اره به اينك��ه يكي از اي��ن موارد 
كاهش تعداد بخش��نامه ها اس��ت، با ارايه آمار تعداد 
بخش��نامه هاي صادره در دو بازه زماني اظهار داشت: 
در شهريور س��ال 1401، 43 بخشنامه موثر در حوزه 
تجارت خارجي صادر ش��ده است، اين در حالي است 
كه در مدت مشابه سال جاري تنها ۸ بخشنامه صادر 

شده است.
وي در تشريح اين موضوع گفت: از ابتداي سال گذشته 
نيز تا 27 شهريور سال گذشته 17۸ بخشنامه صادر 
شده بود كه در سال جاري در همين مدت بخشنامه 

صادره به تعداد 103 بخشنامه كاهش يافته است.
وي افزود: ايجاد فضاي پايدار تجارت خارجي، از بين 
بردن رانت، افزايش ظرفيت پيش بيني پذيري تجارت 
براي فع��الان اقتصادي از جمله مزاياي كاهش تعداد 

بخشنامه ها در حوزه تجارت است.

خودروهست،بهمردم
نميدهند

تسنيم نوشت: مديران برخي از شركت هاي خودروساز 
ادعا دارند كه توليد خودرو روزانه از 2 هزار و 300 دستگاه 
عبور كرده است و تأكيد مي كنند كه توليد خودرو در 
حال پيشي گرفتن از تقاضاست اما چرا اين ميزان توليد 
به دست مصرف كنندگان نمي رس��د و مدام بايد براي 
گرفتن محصولات ثبت نامي خود چشم انتظار پيامك 

شركت ها باشند.
در ح��ال حاضر داس��تان تك��راري م��ردم در تحويل 
خودروهاي ثبت نامي تكرار شده و خبري از برخورد با 
خودروسازان متخلف نيست. جالب اينجاست در آمارها 
ادع��اي افزايش توليد را مطرح مي كنند اما از آن طرف 
نبود قطعه يا بهانه هاي ديگر را عنوان و از تحويل خودرو 
در زمان مقرر به مشتري ممانعت مي كنند كه همين امر 

مردم را در بلاتكليفي قرار داده است.
مهم اينجاس��ت وزارت صنعت به جاي سروس��امان 
دادن به تحويل خودروهاي ثبت نامي مردم در سامانه 
يكپارچه؛ خود را درگير بيان اظهارنظرهاي متناقض در 
مورد فعاليت س��امانه يكپارچه مي كند و حتي مدعي 
برخورد با رانت است در حالي كه مردم در تحويل همين 
خودروهايي كه يك سال پيش در سامانه ثبت نام كرده 

بودند مشكل دارند و كسي هم پاسخگو نيست.
البته وضعيت مشتريان ايران خودرو با سايپا در تحويل 
خودروهاي ثبت نامي فرقي نمي كند و هر يك به نحو 
احسن در مشتري مداري سنگ تمام گذاشته اند! به 
عنوان نمونه مشتريان شاهين چند ماهي است كه با 
وجود تكميل وجه مدام به نمايندگي ها مراجعه و با 
پاسخ هاي غيرمنطقي كارمندان روبه رو مي شوند 
كه هنوز شاهين ها فاكتور نشده و بايد منتظر بمانيد 
اين در حالي است كه شركت گفته بود 90 روزكاري 
محصول به دست شما مي رسد اما نه تنها خبري از 
خودرو نيست بلكه پاسخ روشني را هم به مشتريان 
اعلام نمي كنند و فقط وعده پرداخت جريمه تأخير 

براي كاهش اعتراضات صحبت مي شود.
در ايران خودرو نيز وضعيت بهتر از سايپا نيست واين 
خودروساز در اكثر محصولات تأخير در تحويل دارد 
به عنوان نمونه خريداران رانا پلاس بلاتكليف هستند 
و در نهايت نمايندگي هاي فروش به آنها مي گويند 
خبري از تحويل رانا پلاس نيست و مي توانيد به جاي 
اين خودرو پژو 207 ثبت نام كنيد. حال اگر مشتري 
حاضر به تغيير خودرو نباشد بايد همچنان منتظر 
فاكتور شدن خودروي خود باشد كه شايد در ماه هاي 

آينده اتفاق بيفتد.
بررسي ها نش��ان مي دهد در دو مرحله فروش بيش از 
دو ميليون متقاضي درخواست خود را در سامانه ثبت 
كرده اند و اكثر مشتريان فعلًا منتظر دريافت محصولات 
خود هستند كه خودروسازان به بهانه هاي مختلف در 

موعد مقرر خودرويي به آنها تحويل نمي دهند.
امروز وضعيت پاركينگ خودروسازان نشان مي دهد 
كه خودرو دارند، اما نمي خواهند عرضه كنند و وزارت 
صنعت بايد اين اقدام غيرقانوني را پيگيري كند چرا بايد 

خودرو باشد اما به دست مصرف كنندگان نرسد.

رييس اتاق ايران:  گشايش هاي ديپلماتيك در راه است 

آشتي با »FATF«؟

جديدترين آمار گمرك ايران نشان مي دهد 

ركوردزنيترازتجاري؛منفي۶ميليارددلار
براس��اس جديدترين آمار گمرك ايران، تراز تجاري 
كشور در ش��ش ماهه نخست س��ال به رقم منفي ۶ 
ميليارد دلار رس��يد. اما نكته قابل تامل اينكه ارزش 
هر تن كالاي صادراتي اي��ران 24.5۶ درصد كاهش 

يافته است.
محمد رضواني فر رييس كل گمرك ايران طبق روال 
ه��ر ماهه آمارتج��ارت خارجي كش��ور را اعلام كرد. 
رضواني فر با اشاره به اينكه تجارت خارجي كشور در 
نيمه نخست سال جاري با 4.۸4 درصد رشد به حدود 
54.۶ ميليارد دلار رسيد، گفت: ميزان وزني تجارت 
خارجي كشور در اين مدت ۸5 ميليون و 300 هزار تن 
بوده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 23.7۸ درصد 
افزايش نشان مي دهد. او با اش��اره به ميزان صادرات 
قطعي كالاهاي غيرنفتي كشور به استثناي نفت خام، 
نفت كوره، نفت س��فيد و تجارت چمداني، افزود: در 
مدت ياد شده بيش از ۶7 ميليون و 700 هزار تن انواع 
كالاهاي غيرنفتي به ارزش 24 ميليارد و 144 ميليون 
دلار صادر شد كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 
از نظ��ر وزن 29 درصد افزايش و از لحاظ ارزش 2.۶2 
درصد كاهش داشته است. معاون وزير اقتصاد اعلام 
كرد: ميزان واردات كش��ور در نيمسال نخست سال 
جاري به 17 ميليون و ۶00 ه��زار تن و به ارزش 30 
ميليارد و 443 ميليون دلار رسيد كه از افزايش ۶.۸9 
درصدي در وزن و 11.۶2 درصدي در ارزش نسبت به 

مدت مشابه سال قبل برخوردار بوده است.

كاهشارز۲4.۵۶درصدي
هرتنكالايصادراتي

مع��اون وزير اقتص��اد در مورد صادرات ش��ش ماهه 
نخس��ت س��ال 1402 نيز گفت: در بين اقلام عمده 
صادراتي بيش��ترين افزايش به لح��اظ ارزش در اين 

مدت به گاز طبيعي مايع ش��ده ب��ا 124.79 درصد، 
گازهاي نفتي و هيدروكربورهاي گازي ش��كل مايع 
شده با 49.27 درصد و اوره با 41.12 درصد و بيشترين 
كاهش در ارزش كالاهاي صادراتي به متانول با 23.53 
درصد، پروپان مايع ش��ده با 1۸.۸4 درصد و ميلگرد 
با 12.57 درصد اختصاص داشته است. رضواني فر با 
اشاره به اينكه در ۶ ماهه نخس��ت سال جاري 3 قلم 
عمده كالاهاي صادراتي شامل گاز طبيعي مايع شده 
با 2 ميليارد و 200 ميليون دلار، پروپان مايع شده با 
يك ميليارد و ۶00 ميليون دلار و بوتان مايع ش��ده با 
يك ميلي��ارد و 200 ميليون دلار بوده اس��ت، افزود: 
متوسط ارزش هر تن كالاي صادراتي در اين مدت از 
473 دلار به 35۶ دلار رسيده است كه نشانگر كاهش 

24.5۶ درصدي است.

ايرانچهكالاهاييواردكردهاست؟
رضواني فر با اش��اره به واردات كالاهاي اساس��ي در 
نيمسال نخست سال جاري، گفت: در اين مدت 11 
ميليون تن انواع كالاهاي اساسي به ارزش 9 ميليارد 
و 100 ميليون دلار وارد كش��ور شد كه با اختصاص 
۶2.47 درص��د از وزن و 29.95 درص��د از ارزش كل 
واردات در مقايس��ه با مدت مشابه سال قبل افزايش 
1.5 درص��دي در وزن و كاه��ش ۶.14 درص��دي در 

ارزش داشته است.
او در رابطه با اقلام عمده كالاهاي اساسي، اعلام كرد: 
ذرت، دانه سويا، روغن دانه آفتاب گردان، برنج، گندم، 
روغن خام سويا، جو و پالم اويل اقلام عمده كالاهاي 
اساس��ي وارداتي به كشور بودند كه درمجموع از نظر 
وزني 55.23 درصد و از نظر ارزش��ي 19.73 درصد از 

كل واردات كش��ور را به خود اختصاص دادند. او ادامه 
داد: 3 قلم عمده كالاهاي وارداتي در اين مدت به ذرت 
دامي با يك ميليارد و 700 ميليون دلار، گوشي هاي 
تلفن همراه با يك ميليارد و 200 ميليون دلار و دانه 

سويا با يك ميليارد دلار اختصاص داشت.
رضواني فر گفت: متوسط ارزش گمركي هر تن كالاي 
وارداتي 1729 دلار بوده كه نسبت به رقم 1۶5۶ دلار 
در ۶ ماهه سال گذشته 4.42 درصد رشد داشته است.

ريي��س كل گمرك گفت: بيش��ترين افزايش ارزش 
كالاهاي وارداتي در بين 10 قلم عمده به ترتيب شامل 
روغن خام سويا با رشد 1۸۸.53 درصدي، جو با رشد 
1374.74 درصدي و گوشي هاي تلفن همراه با رشد 

134.94 درصدي بوده است.
او در خصوص بيشترين كاهش ارزش كالاهاي وارداتي 
در بين 10 قلم عمده در نيمه نخس��ت امسال، اضافه 
كرد: برنج با 49.7۸ درص��د، گندم با 49.23 درصد و 
روغن پالم با 12.70 درصد بيش��ترين كاهش را دارا 

بودند.

مهمترينمقاصدوارداتيوصادراتي
ايران

ريي��س كل گمرك اي��ران مقاصد عم��ده كالاهاي 
صادراتي ايران در اين م��دت را به ترتيب چين با ۶.9 
ميليارد دلار، عراق با 4.5 ميليارد دلار، امارات متحده 
عربي با 3 ميليارد دلار، تركيه با 2.4 ميليارد دلار و هند 

با 1.1 ميليارد دلار اعلام كرد.
معاون وزير اقتصاد افزود: 5 كشور عمده مبدأ كالاهاي 
وارداتي به ترتيب ش��امل امارات متح��ده عربي با 9 
ميليارد دلار، چين ب��ا ۸.۸ ميليارد دلار، تركيه با 3.3 
ميليارد دلار، آلمان با 1.1 ميليارد دلار و هند با 9۸7 

ميليون دلار است.
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خبرروز

كاهش زودهنگام دما در كشور
كارشناس هواشناسي گفت: پيش بيني مي شود تهران طي روزهاي آينده دماي ۲۷ درجه داشته باشد اما به طور كلي در كل كشور 
حدود ۳ الي ۴ درجه كاهش دما خواهيم داشت. فريبا گودرزي افزود: امسال پيش بيني مي شود كه بارش هاي زودهنگام و تغيير دما 
و سرماي زودهنگام داشته باشد؛ اميدواريم امسال بارش هاي بسيار خوب و بسياري داشته باشيم تا بتواند خشكي هاي قبل را جبران 
كند و ذخاير آبي ما را افزايش دهد. او افزود: روند كاهشي دما حدود ۳الي ۴ درجه تا روز سه شنبه ادامه دارد و بارش ها تا پايان هفته 
نيز ادامه خواهد داشت. كارشناس هواشناسي در رابطه با شرايط وزش باد توصيه كرد: به دنبال افزايش وزش باد توصيه مي كنيم 

كشاورزان عمليات سم پاشي انجام ندهند. دانش آموزان و محصلان نيز به هنگام مدرسه رفتن بايد پوشش مناسبي داشته باشند. 

در اولين نشست خبري رييس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور مطرح شد

۷۰ درصد مردم توان پرداخت
هزينه هاي حوزه سلامت روان را ندارند

تعادل|
 بالاخره بعد از كش و قوس هاي فراوان علي 
فتحي آشتياني به عنوان رييس سازمان 
نظام روانشناسي و مشاوره كشور انتخاب شد. سازماني 
كه اين اواخر دس��تخوش اتفاقات و البته رفتارهاي غير 
حرفه اي بسياري بوده اس��ت. از متهم كردن افراد براي 
گذراندن دوره روانشناس��ي گرفته ت��ا اختلافاتي كه بر 
سر انتخابات رياست سازمان مطرح بود. اما مساله مهم 
ديگري كه بايد به آن توجه شود وضعيت سلامت رواني 
افراد است. طبق آخرين آمارهاي اعلام شده از هر ۴ ايراني 
يك نفر به اختلالات رواني دچار است و اين در حالي است 
كه هيچ كدام از خدمات روانپزشكي تحت پوشش بيمه 
قرار ندارد و بسياري از افراد هم به همين دليل از رفتن پيش 
روانپزشك يا شركت در جلسات روانكاوي سر باز مي زنند 
چرا كه در شرايط اقتصادي كنوني اكثر افراد توان پرداخت 
هزينه هاي اين مشاوره ها و درمان ها را ندارند. مساله اي 
كه رييس جديد سازمان روانشناسي كشور نيز در اولين 
نشست خبري خود به آن اشاره كرده و از دولت خواسته 

تا در اين زمينه تدبيري بينديشد.

   پوشش بيمه در حوزه روانشناسي را 
جدي بگيريم

رييس س��ازمان نظام روان شناسي و مش��اوره با اعلام 
اينكه ۲۰  هزار روانش��ناس ب��ا پروانه تخصصي و مجوز 
در كش��ور فعاليت دارند، گفت: ۷۰ درص��د از مردم به 
دليل كافي نبودن پوش��ش بيمه اي در حوزه س��لامت 
روان نمي توانن��د به روانشناس��ان مراجعه كنند. علي 
فتحي آشتياني در نشس��ت خبري با اعلام اينكه طبق 
تحقيقات انجام شده حدود ۲۰ درصد جامعه مشكلات 
روانشناختي دارند و بايد به داد اينها رسيد، اظهار داشت: 
چاره اي جز جدي گرفتن گسترش پوشش بيمه در حوزه 
روانشناس��ي را نداريم و از دولت مي خواهيم كه در اين 
حوزه به سازمان كمك كند. او با بيان اينكه در دفترچه 
خدمات بهداش��تي و درماني وزارت بهداشت، فهرست 
خدمات حوزه روانشناسي باليني و سلامت كه مشمول 
بيمه هستند، مشخص شده است، تعداد خدمات تحت 
پوشش بيمه حوزه روانشناس��ي را كم دانست و افزود: 
تعداد و نوع اين خدمات كم اس��ت در حالي كه بايد آن 
را گسترش دهيم زيرا بس��ياري از گرايش ها همچون 
گرايش تربيتي يا كودكان استثنايي هم در حوزه سلامت 
قرار دارند. فتحي آش��تياني بر رايزني با صنعت بيمه و 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي براي گسترش پوشش 
بيمه در حوزه روانشناس��ي تاكيد كرد تا مردم بتوانند 
راحت تر به روانشناسان مراجعه كنند. رييس سازمان 
نظام روانشناسي و مشاوره كشور همچنين از پيگيري 
براي محقق شدن بيمه بازنشستگي براي روانشناسان 
بخش خصوصي خب��ر داد و گفت: درصد قابل توجهي 
از روانشناس��ان به صورت خصوص��ي كار مي كنند كه 
اين افراد نياز به بازنشس��تگي دارند. فتحي آش��تياني 
يك��ي از برنامه هاي خود را تعريف بيمه بازنشس��تگي 
براي روانشناسان و مش��اوران دانست و گفت: در تلاش 
هستيم كه امكان رفاهي را براي روان شناسان و مشاوران 

ايجاد كنيم.

   تعرفه هاي روان شناسي
جوابگوي مخارج نيست

او در مورد تعرفه هاي روانشناسان گفت: تعرفه روانشناس 
با مدرك كارشناس��ي ارش��د ۲۳۰ هزارتومان و تعرفه 
دكتري ۲۷۰هزار تومان است كه جوابگوی مخارج دفاتر 
رواشناسي نيس��ت و بايد فكري در اين خصوص براي 
همكاران شود. تعرفه ها بايد به گونه اي باشد كه مردم هم 
توان پرداخت آن را داشته باشند و در اينجا گسترش بيمه 
اهميت مي يابد. رييس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره 

كشور درباره نحوه برخورد با روانشناس نماها، گفت: در 
دوره قبل ليستي در اين زمينه تهيه و اسامي روانشناس 
نماها در سايت بارگذاري شد و مردم مي توانند اين اسامي 
را ببينند اما رسانه بايد روي اين امر كار كند تا مردم بدانند 
كدام خانم يا آقا مدرك روانشناسي ندارد و مشاور نيست. 
ما تا حدي مي توانيم اين كار را پيش ببريم و اس��امي را 

منتشر كنيم اما اطلاع رساني كار رسانه است.

   گزينش روانشناختي
متقاضيان دريافت پروانه

او در پاسخ به اينكه آيا برگزاري مصاحبه براي متقاضيان 
درياف��ت پروانه به معن��ي گزينش اين اف��راد از جهات 
مختلف است؟ تاكيد كرد: اين مصاحبه تنها روانشناختي 
و براي ارزيابي صلاحيت رواني افراد اس��ت؛ به هر حال 
روانشناسان نيز عضو اين جامعه هستند و مثل همه مردم 
در معرض ابتلا به بيماري هاي رواني هستند بنابراين قرار 
است مصاحبه روانشناختي انجام شود، فرد را ببينيم و 
چند سوال كليدي از او بپرسيم تا بتوانيم ارزيابي كليدي و 
روانشناختي از فرد داشته باشيم. درواقع ما دنبال گزينش 

روانشناختي افراد هستيم.
 

    برگزاري مجمع عمومي در شهريور ۱۴۰۳
رييس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره كشور بر اهميت 
برگزاري مجمع عمومي اين س��ازمان تاكيد كرد و قول 
داد كه شهريور سال آينده نخستين مجمع عمومي در 
دوره رياست جديد برگزار شود. فتحي آشتياني برگزاري 
انتخابات شوراهاي اس��تاني را از ديگر برنامه هاي خود 
برشمرد و ابزار اميدواري كرد كه بتوان تا پايان سال آن را 
محقق كرد. او اين نكته را يادآور شد كه آخرين انتخابات 
شوراهاي استاني سازمان نظام روانشناسي در سال ۹۴ 
برگزار شده است و هشت س��ال از آن مي گذرد. فتحي 
آشتياني بر تعامل با وزارتخانه هاي بهداشت و علوم براي 
پيگيري عناوين درس ها و سرفصل هاي رشته روانشناسي 
و مش��اوره تاكيد كرد و گفت: درصدد هس��تيم عناوين 
دروس را به گونه اي اصلاح كنيم تا كساني كه از دانشگاه 
فارغ التحصيل مي شوند، ديگر نيازي به شركت در كارگاه 
آموزشي نداشته باشد. رييس سازمان نظام روانشناسي 
و مشاوره كشور با تاكيد بر روزآمدسازي اين سازمان به 
ويژه در حوزه هاي علمي و تخصصي، افزود: دوست دارم 
مجلاتي خاص گرايشات تخصصي روانشناسي داشته 
باشيم و پروتكل درماني منتشر كنيم. او با يادآوري اينكه 
ايران از نظر بلاياي طبيعي كش��وري بحران خيز است، 
درباره لزوم مداخله سازمان نظام روانشناسي در بحران ها 
اظهار داشت: بايد تيم آماده اي در سازمان براي مداخله در 
بحران ها داشته باشيم. اعتقاد داريم سازمان بايد در اين 
بحران ها ورود كرده و به كمك ايد تا مسائل را به حداقل 

برساند كه اين جزو برنامه هاي ما است.

   تدوين سند سلامت رواني
فتحي آشتياني از تدوين س��ند سلامت رواني خبر داد 
و گفت: پيش نويس اين س��ند از سوي اعضاي شوراي 
مركزي آماده ش��ده و در عين حال وزارت بهداشت نيز 
در اين رابطه پيش نويسي تهيه كرده است كه در نهايت 
سند سلامت روان با توجه به هر دو پيش نويس و نيز اسناد 

بالادستي تدوين مي شود.

   اصلاح قانون سازمان نظام روانشناسي 
رييس س��ازمان نظام روانشناسي و مش��اوره كشور، از 
برگزاري نخستين آزمون صلاحيت حرفه اي براي صدور 
پروانه حرفه اي روانشناسي و مشاوره در دي ماه سال جاري 
خبر داد و گفت: با تصويب شوراي مركزي سازمان نظام 
روانشناسي، قرار بر اين است كه از اين پس صدور پروانه 

كار تخصصي در سازمان طي دو مرحله رخ دهد.
اوادامه داد: اول اينكه با همكاري سازمان سنجش، آزمون 
تخصصي براي صدور پروانه برگزار مي كنيم. محتواي 
اين آزمون تخصصي دو بخش دارد؛ يك بخش آن شامل 
سوالات عمومي است كه همه روانشناسان و مشاوران به 
آن پاسخ دهند و بخش ديگر شامل سوالات تخصصي 

مبتني بر گرايشات افراد است.
 رييس سازمان نظام روانشناسي افزود: مكاتبات برگزاري 
اين آزمون صلاحيت حرفه اي را با س��ازمان س��نجش 
انجام داده ايم و مقدم��ات آن را فراهم كرده ايم. اين امر 
صدور پروانه را تسريع مي كند. از اعضاي كميسيون ها 
با گرايش��ات مختلف نيز براي طراحي س��وال استفاده 
مي كنيم. حد نصابي براي اين آزمون صلاحيت حرفه اي 
تعريف مي كنيم تا كساني كه براي مثال ۷۰ درصد نمره 
را گرفتند، بتوانند گام بعدي را بردارند. فتحي آشتياني 
پيش بيني كرد كه در صورت همراهي سازمان سنجش، 
نخستين آزمون در دي ماه سال جاري برگزار شود. اين 
آزمون دوبار در س��ال و در ماه هاي خ��رداد و دي برگزار 
خواهد شد. رييس سازمان نظام روانشناسي و مشاوره 
كشور افزود: افرادي كه در اين آزمون حد نصاب نمره را 
كسب كنند در مصاحبه روانشناختي شركت مي كنند 
تا مورد ارزيابي رفتاري و روانشناختي قرار گيرند. او، گام 
بعدي را اصلاح قانون سازمان نظام روانشناسي و مشاوره 
دانست و گفت: ضعف هاي شديد در قانون فعلي است كه 

بايد اصلاح شود.

    دانشجويي بدون كنكور
وارد رشته روانشناسي نشود

فتحي آشتياني گفت: در حال حاضر بيش از ۱۵۰ هزار 
دانش��جو در دانش��گاه هاي تحت نظارت وزارت علوم و 
بهداشت در هر سه مقطع تحصيلي در رشته روانشناسي 
و مش��اوره داريم كه اغلب آنها در مقطع كارشناس��ي 
هس��تند. بيش از ۳۰ هزار دانشجوي ارشد و دكتري در 
رش��ته روانشناسي و مش��اوره در همه دانشگاها داريم. 
برخي واحدهاي دانش��گاه پيام نور و آزاد اساتيد كافي 
براي اين رشته ندارند. برخي دانشجويان بدون كنكور 
وارد اين رشته شده اند كه اين مسائل نبايد براي رشته اي 
مثل روانشناسي رخ دهد چراكه حساسيت خاصي دارد. 
نمي توان جامعه را در اختيار كس��ي قرار داد كه از بنيه 
قوي علمي برخوردار نيست. بايد اين رشته را در دانشگاه 

مديريت كنيم.
او گفت: در حكم رييس دولت چند نكته اعم از پياده سازي 
نظام رتبه بندي به منظور افزايش آگاهي مردم از كيفيت 
كار روانشناس��ان، ارتقاي س��طح دانش روانشناس��ي 
مبتني بر اقتضائات، احصاي نظام مسائل روانشناختي 
در كش��ور، ارتقاي سواد س��لامت رواني مردم، نظارت 
هوشمند و ش��فاف بر عملكرد روانشناسان و مشاوران، 
تحول و بازنگري در قانون س��ازمان، گسترش ارتباط و 
تعامل سازنده با وزارت علوم و بهداشت، خدمت رساني 
به مردم و جامعه روانشناسان و مشاوران سراسر كشور، 
تحقق آرمان هاي نظام اسلامي به ويژه با تاكيد بر بيانيه 
گام دوم انقلاب اس��لامي و... درج ش��ده است كه ما اين 
موارد را در برنامه هاي خود حتما مد نظر و سرلوحه خود 
قرار مي دهيم. فتحي آشتياني تاكيد كرد: قول مي دهم، 
شش ماه قبل از پايان دوره پنجم شوراي مركزي سازمان 
نظام روانشناسي و مشاوره، اقدامات لازم براي برگزاري 

انتخابات دوره ششم را آغاز كنيم.

گزارش

آگهي تجديد فراخوان مزايده عمومي 
شماره دوازده / ۱۲
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نوبت اول

شهرداریشهرپرند

يادداشت

اندازه نگه  دار كه اندازه نكوست
بس��ياري از ما فكر مي كنيم 
اگر مدام از فرزندانمان تعريف 
و تمجيد كنيم باعث مي شود 
اعتماد به نفس آنها افزايش 
پيدا كند، در واقع اين روشي 
است كه در روانشناسي زد و 
كتاب ه��اي خودياري بر آن 
تاكيد ش��ده است. همانطور 
كه مقايسه كردن و سركوفت زدن به فرزندان مي تواند 
اعتماد به نفس آنها را از بين ببرد تعريف و تمجيد بيش از 
اندازه هم همين نتيجه را به همراه خواهد داشت. در واقع 
وقتي ما در برابر هر تلاش اندكي لب به تحصين بيش 
از حد فرزندان خود مي گش��اييم قدرت ريسك كردن 
را از آنها مي گيريم و باعث مي ش��ويم تا بسيار محتاط 
عمل كنند كه مبادا اشتباهي از آنها سر بزند و ديگر لايق 
دريافت تعريف هاي بي حد و حصر ما نباش��ند. همين 
از بين بردن قدرت ريسك در واقع پايين آوردن حس 
اعتماد به نفس در فرزندان است. اينجاست كه جمله 
معروف »اندازه نگه دار كه اندازه نكوست« كاملا به كار 
مي آيد. در واقع والدين بايد توجه داشته باشند كه تعريف 
و تمجيد بيش از حد از كودكان باعث مي ش��ود تا آنها 
توانايي خود براي رويارويي با شكست هاي احتمالي را از 
دست بدهند. مساله اينجاست كه اين روش هاي اشتباه 
مي تواند تاثيري كاملا عكس داشته باشد. شما وقتي 
مي خواهيد اعتماد به نفس را در فرزندتان افزايش دهيد 
بايد هم اشتباهاتي را كه مرتكب شده به او گوشزد كنيد 

و هم موفقيت هايي را كه كس��ب كرده مورد تحسين 
قرار دهيد. واقع گرايي در تربيت فرزندان از هر چيزي 
مهم تر است و مي تواند باعث رشد شخصيتي آنها شود. 
كودكي كه مدام مورد تعريف تمجيد قرار مي گيرد به 
همان اندازه اعتماد به نفس خود را از دست مي دهد كه 
كودك مورد شماتت واقع شده. هر رفتاري كه افراطي 
باشد نتيجه اي غيرعادي به دنبال خواهد داشت. چيزي 
كه رفتارهاي افراطي به وجود مي آورد در واقع اعتماد 
به نفس نيست بلكه مساله اي است كه در روانشناسي 
به آن »تله اعتماد به نفس« مي گويند. اگر كودك شما 
در اين تله گرفتار شود بيرون آوردن آن بسيار مشكل 
خواهد شد. والدين بايد توجه داشته باشند كه كودكان 
رشد مي كنند بزرگ مي شوند و وارد جامعه مي شوند. 
اجتماع قطعا به مهرباني خانواده نيست. ممكن است 
اولين شكس��ت باعث نااميدي بزرگي در فرد شود چرا 
كه در تمام طول دوران كودكي و سال هايي كه در كنار 
خانواده سپري كرده مورد تعريف و تمجيد قرار گرفته 
اس��ت.  مطالعاتي در اين زمينه در سال ۲۰۱۷ صورت 
گرفت. در اين مطالعه محققان مشاهداتي در درون خانه 
از تعاملات والدين و فرزند انجام دادند، متوجه شدند كه 
والدين تمايل دارند كه از كودكاني كه اعتمادبه نفس 
پاييني دارند، تعريف و تمجيد كنند. اين تحقيق با انتظار 
نتايج مثبت انجام شد اما يافته هاي پژوهش نشان داد 
كه تعريف هاي بيش از حد و متورم مي تواند بر كودكان با 
اعتمادبه نفس پايين نتيجه معكوس داشته باشد و باعث 
مي ش��ود كودكان با اعتمادبه نفس پايين نگران شوند 

كه نتوانند استانداردهاي ذكر شده به وسيله تحسين 
را رعايت كنند. در تحقيق مشخص شد كه كودكان با 
اعتمادبه نفس پايين به خاطر تلاش هايشان تحسين 
و تمجيد ش��ديدي دريافت كردن��د، در ادامه از انجام 
كارهاي چالش برانگيز اجتناب مي كردند و محتاط تر 
مي شدند تا از احتمال شكست دوري كنند. متاسفانه، 
مش��ابه وضعيت تمجيدهاي متورم، خودگويي هاي 
مثبت اس��ت كه ممكن اس��ت به طور طعنه آميزي به 
افراد داراي اعتمادبه نفس پايي��ن، تفاوت دردناكي را 
بين اينكه چه كسي هستند و چه كسي دوست دارند 
باشند، يادآوري كند. به هر حال نبايد فراموش كرد كه 
فقدان اعتمادبه نفس يك نقص شخصي نيست، بلكه 
بازتابي از ايده ها و س��اختارهاي اجتماعي گسترده تر 
است. از سوي ديگر درست است كه تفاوت هاي فردي 
در اعتمادبه نفس وجود دارد و برخي افراد از نظر ژنتيكي 
مستعد اعتمادبه نفس بالاتر هس��تند، برخي ديگر از 
مزيت بزرگ شدن در محيط هاي خانوادگي مناسب تر 
برخوردارن��د. با اي��ن حال، آنچه اغل��ب ناديده گرفته 
مي شود، اين واقعيت است كه ايده ها و ساختارهاي مضر 
اجتماعي، كه به برخي امتياز مي دهد و برخي ديگر را 
سركوب مي كند، اعتمادبه نفس گروه هاي اجتماعي 
خاصي را تضعي��ف مي كند. خيل��ي از اوقات، كمبود 
اعتمادبه نفس يك نقص شخصي نيست، بلكه بازتابي 
از ايده ها و ساختارهاي اجتماعي گسترده تر است. بدون 
ايجاد محيط هايي كه اين ايده ها و ساختارها را از بين 
ببرد نمي توانيم شكاف هاي موجود در جامعه را پر كنيم.

عقیلهسالاري

رويخطخبر

كشف بيش از ۹۰ كيلوگرم ماده مخدر شيشه حين ورود به كشور
رييس پليس پيش��گيري فراجا از كش��ف بيش از ۹۰ 
كيلوگرم ماده مخدر صنعتي شيشه در دو پايانه مرزي 
دوغارون و ماهيرود توسط ماموران يگان حفاظت گمرك 
خبر داد. سردار رضا بني اسدي فر در تشريح جزييات اين 
خبر گفت: كاركنان يگان حفاظت گمرك در پايانه هاي 
مرزي دوغارون و ماهيرود حين كنترل مسافران ورودي 
به كشور به دو زن از كشورهاي همسايه شرقي كه وارد 
خاك كشورمان شدند، مشكوك شده و بعد از تعقيب و 
مراقبت مداوم، نسبت به هدايت آنها براي بازرسي در واحد 
خواهران اقدام كردند. او افزود: كاركنان مرزي دوغارون 
بعد از بازرسي از كوله پش��تي آنان، موفق به كشف ۱۲ 
كيلو و ۲۰۰ گرم مواد مخدر از نوع شيشه شدند. رييس 

پليس پيشگيري فراجا ادامه داد: در گمرك مرز ماهيرود 
نيز كاركنان يگان حفاظت گمرك ب��ا همكاري واحد 
سگ هاي موادياب به يك دستگاه خودروي كاميون تانكر 
كشنده به رانندگي يكي از اتباع خارجي كه قصد ورود به 

كشور را داشت، مظنون شدند و خودروي وي را متوقف 
كردند. بني اسدي فر اظهار داشت: در ادامه ماموران يگان 
حفاظت گمرك پ��س از هدايت اين خ��ودرو به محل 
مناس��ب اقدام به بررس��ي دقيق آن با كمك سگ هاي 
موادياب كردن��د و در نهايت مخازن باد كاميون مذكور 
از محل جداس��ازي و مورد بازديد قرار گرفت.اين مقام 
ارشد انتظامي خاطرنشان كرد: پس از برشكاري مخازن 
مشخص شد مخزن به صورت دوجداره از ورق گالوانيزه 
طراحي شده است. در همين راستا مخازن ثانويه هم برش 
داده شد كه در جريان آن ۷۸ كيلو و ۷۵۰ گرم ماده مخدر 
صنعتي شيشه كه در فويل هاي آلومينيومي پيچيده شده 

بود، كشف و ضبط شد.

انهدام باند فروش نوزاد در مركز تهران
رييس پليس آگاهي پايتخت از شناسايي و انهدام باند 
فروش نوزاد در مركز ش��هر تهران خبر داد. سردارعلي 
ولي پور گودرزي، رييس پليس آگاهي تهران بزرگ در 
تش��ريح جزييات اين خبر گفت: اوايل مردادماه س��ال 
جاري، خبري از س��وي اداره ثبت احوال مركزي شهر 
تهران مبني بر ارايه گواهي ولادت مشكوك به جعل به 
اداره پليس آگاهي تهران بزرگ وصول ش��د و موضوع 
رس��يدگي به اين پرونده در دس��توركار تيمي زبده از 
كارآگاهان اداره س��يزدهم پليس آگاهي قرار گرفت. او 
افزود: كارآگاهان اداره سيزدهم بلافاصله با اعزام اكيپي از 
ماموران، با توجه به مشهود بودن جرم، متهم را دستگير 
كردند و به اداره س��يزدهم پليس آگاهي تهران بزرگ 
انتقال دادند. اين مقام ارشد انتظامي ادمه داد: متهم در 

بازجويي هاي اوليه با توجه به اسناد موجود صراحتا اقرار 
داشت كه »پس از گذشت چند سال از زندگي مشترك 
با همس��رم در امر فرزندآوري ناموفق بوديم و علي رغم 
معالجات پزشكي نتيجه اي حاصل نشد تا اينكه با مشورت 
يكي از آشنايان به ناچار نزد شخصي رفتم و نوزادي را به 

قيمت توافقي ۲۰۰ ميليون تومان خري��داري كردم و 
مقرر شد شناسنامه اي به نام من و همسرم تهيه و تنظيم 
ش��ود.« ولي پور گودرزي در ادامه اظهار داش��ت: با اقرار 
صريح متهم و انجام تحقيقات پليسي، مشخص شد كه ۳ 
نفر خانم ناشناس، بعد از ۹ ماه، نوزاد را در محدوده يكي از 
شهرستان هاي حومه تهران در ازاي دريافت ۷ قطعه سكه 
تمام بهار آزادي به متهمان تحويل داده اند. رييس پليس 
آگاهي تهران بزرگ توضيح داد: پس از آگاهي پليس اين 
مساله، كارآگاهان با استفاده از فنون پليسي موفق شدند 
با استفاده از اقدامات اطلاعاتي و ميداني، هويت و مخفيگاه 
متهم جاعل را شناسايي و در يك عمليات غافلگيرانه وي 
را دستگير كنند و به اداره سيزدهم پليس آگاهي پايتخت 

تحويل دهند. 


